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روزنامه صبح ایران
وزیر امور خارجه تاکید کرد: خوشبختانه شیعیان در کنار برادران و 
خواهران اهل سنت همواره نیروی عمده مقابله با افراط و داعشی  گری 
بوده  اند البته اندیشه  های افراطی، شیعه و سنی نمی  شناسد و برای 
حفظ شیعه و سنی باید همین مسیر اعتدال را بپیمائیم. محمدجواد 
ظریف در پیامی برای همایش آغاز سال تحصیلی جدید دانشگاه ادیان 
و مذاهب گفت: با بیان اینکه همگی، به طور ملموس میوه تلخ تکفیر و 
اقدامات داعش و امثالهم را دیدیم که چیزی جز ویرانی، نابودی و تحلیل 
رفتن بنیه دین و دینداری نداشت، اظهار داشت: خوشبختانه شیعیان 

دبیر سیاسی جبهه ایستادگی ایران اسلامی با بیان اینکه خَلط مبحث، 
انحراف و سوء استفاده است که گفته شود اصولگرایان مخالف دولت 
هستند، گفت: اگر به آقای ناطق نوری تکلیف شود برای حضور در عرصه 
سیاسی می آید اما خودشان رغبتی ندارند و به ددنبال قدرت نیستند. 
حسین کنعانی مقدم دبیر سیاسی جبهه ایستادگی ایران اسلامی در 
گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایلنا، تحلیل خود از انتخابات پیش روی 
مجلس و فضای رقابتی بین جریان های سیاسی را اینگونه بیان کرد: در 
آستانه انتخابات مجلس  شورای اسلامی که نقش مهمی در انتخابات

محمدجواد ظریف:  

برای حفظ شیعه و سنی باید مسیر 
اعتدال را بپیمائیم

حسین کنعانی مقدم:

اگر به ناطق نوری تکلیف شود
 می آید

معاون وزیر راه و شهرسازی:

اجاره مدرک مهندسی؟! اجازه نمی دهیم

آیا طیف های مختلف اصولگرا به وحدت تن خواهند داد ؟

زمزمه های اجماع در جامعه روحانیت

انهدام بزرگترین باند فروش سئوالات کنکور

رهبر انقلاب در مراسم دانش آموختگی افسران دانشگاه امام حسین)ع(؛

ملت ایران در برابر آمریکا 
کوتاه نمی آید

معاون وزیر راه و شهرسازی درباره این شائبه که برخی 
خدمات  ارایه  شرکت های  به  را  خود  مدرک  مهندسان 
کردن  الکترونیکی  با  گفت:  می دهند،  اجاره  مهندسی 

خدمات مهندسی جلوی روزنه های بروز خطا از جمله اجاره 
دادن مدرک را می گیریم.محمود محمودزاده اظهار کرد: به 

اعتقاد بنده موضوع امضافروشی، بیشتر یک ادعا است.
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چالش های بانکداری بدون ربا در گفت وگو با یک مدیر ارشد شبکه بانکی

انتظار حل مشکلات از بانک هایی که کم آورده اند!

دادستان کل کشور :

هیچ خط قرمزی در مبارزه با فساد وجود ندارد

رهبر انقلاب اسلامی فرمودند: امروز جبهه کفر و صهیونیزم و آمریکا با مکیدن خون ملت ها، جنگ افروزی و دیگر فجایع، 
با بندگان خدا و ملت ها با ظلم و جور و ستم رفتار می کند و ملت ایران بر اساس فلسفه حرکت حضرت سیدالشهداء، مقابله 

با آنان را وظیفه خود می داند و کوتاه نیامدن در مقابل آمریکا فشارهای مختلف دشمنان بر همین اساس صورت می گیرد.
حضرت آیت الله خامنه ای صبح روز یکشنبه درمراسم سالانه دانش آموختگی دانشجویان دانشگاه افسری و تربیت

به هرگونه حسن نیت پاسخ شایسته خواهیم داد
روحانی در نشست خبری مشترک  با عمران خان: 

عضو هیئت رئیسه شورای  شهر قم با انتقاد از تأخیر در اجرای پروژه شهیدان برقعی و 
دخالت های غیرمسئولانه در مدیریت شهری، گفت: متأسفانه دخالت های خارج از شورا 
در قم زیاد است. محمود مسگری ،با انتقاد از تأخیر در اجرای پروژه شهیدان برقعی و 
دخالت های غیرمسئولانه در مدیریت شهری، اظهار داشت: متأسفانه دخالت های خارج 
از شورا در قم زیاد است اما در شهرهای دیگر مانند یزد، شیراز، کرمان و کاشان که پروژه های 
احیای بافت های فرسوده و تاریخی پیشرفت داشته، به این دلیل است که دخالت های 
کمتری وجود دارد. وی با تأکید بر اینکه ممکن است بخش زیادی از این دخالت ها قانونی 
باشد، افزود: ما در قم با فشار در این موضوع رو به رو هستیم که گاهی برخی افراد صاحب 
نفوذ نسبت به تعیین اولویت ها مداخله دارند. سخنگوی شورای اسلامی شهر قم در گفت 
و گو با تسنیم  تصریح کرد: حتی برخی از افراد که قول هایی را در انتخابات به مردم داده اند، 

عضو هیئت رئیسه شورای  شهر قم: 

دخالت های خارج از شورا در قم زیاد است
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رئیس شورای عالی جامعه مدرسین گفت: شهر قم مسائل، مشکلات و ملاحظات مختص به 
خود را دارد که باید موردتوجه خاص مسؤولان قرار گیرد. آیت الله محمد یزدی در دیدار رئیس 
کل جدید دادگستری استان قم اظهار کرد: قم مرکز حوزه و جهان تشیع است و دارای شرایط 
و خصوصیات ویژه ای است که آن را از دیگر استان ها متمایز می کند. رئیس شورای عالی جامعه 
مدرسین ادامه داد: مرقد مطهر حضرت فاطمه معصومه »سلام الله علیها«، مسجد مقدس 
جمکران، مرکزیت حوزه علمیه، حضور طلاب در حال تحصیل در رشته های مختلف و زائران 
فراوانی که از شهرهای مختلف کشور و خارج از کشور به این شهر رفت وآمد می کنند مسائل، 
مشکلات و ملاحظات مختص به خود را دارد که باید موردتوجه خاص مسؤولان قرار گیرد. 
آیت الله یزدی با اشاره به وجود مراجع معظم تقلید در قم افزود: وجود مراجع عظام تقلید »دامت 
برکاتهم« یکی دیگر از مزایا و ویژگی های استان قم است که لازم است ضمن حفظ احترام جایگاه

آیت الله محمد یزدی در دیدار رئیس کل جدید دادگستری استان قم :

مسؤولان به ملاحظات خاص شهر قم توجه کنند
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سپاه در داخل و خارج از کشور دارای عزت است

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

عمران خان:

 دلیل سفر من جلوگیری از درگیری جدید در منطقه است

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم
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اخبار

به طرح عمران خان
 بی تفاوت نباشیم

طی ماه های اخیر پای میانجیگران منطقه ای به منازعه 
ایران و عربستان باز شده و هر روز شاهد رفت و آمد های 

دیپلماتیک در پایتخت های دو کشور هستیم.
 عادل عبدالمهدی و عمران خان روسای دولت دو کشور عراق و پاکستان حاملان 
پیام صلح و مذاکره میان دو کشور ایران و عربستان هستند. نکته در اینجاست که این 
سفرهای دیپلماتیک را چقدر باید جدی گرفت؟ آیا این سفر و پیام های دیپلماتیک 
تاثیری در کاهش تنش و مسیر گفت و گوی طرفین منازعه دارد؟ واقعیت این است 
که تاکنون شاهد تحولی جدی در مناسبات سیاسی ایران و عربستان نیستیم. مشکل 

در کجاست؟
آیا میانجی گران از جدیت کافی برخوردار نیستند و یا اینکه این میانجی گران  فاقد 
وزانت و اعتبار لازم برای نزدیک ساختن دو کشور ایران و عربستان هستند. یا موضوع 
پیچیده ای است که به نتیجه نمی رسند. روابط ایران و عربستان کهنه شده ورود افراد 
و شخصیت های بزرگ سیاسی هم بعضاً تاثیرگذار نیست. سختی ماموریت میانجی 
گران در موضوع ایران و عربستان به خاطر عمق اختلافات و سطح واگرایی طرفین به 

وضوح دیده می شود.
به هر حال ماههاست که گفت و گوهای غیر مستقیم و پیام های سیاسی میان دو 

کشور ایران و عربستان از سوی رهبران همین کشورهای منطقه رد و بدل می شود.
برای پاسخ به این طیف از سوالها باید به این مساله محوری اشاره کرد که پیش شرط 
هر گونه گشایش سیاسی، اراده سیاسی و حسن نیت طرفین است. بایستی نخست 
این اراده در طرفین منازعه وجود داشته باشد که به صورت جدی و هدفمند به دنبال 
کاهش تنش و عادی سازی روابط باشند. بعد از این مرحله است که طرف میانجی گر 
می تواند با طرح و سناریوهای مختلف زمینه دوستی و نزدیکی دو کشور را فراهم سازد.
با عطف به این امر باید سفر عمران خان به تهران را به عنوان رئیس دولتی که در عین 
نزدیکی سیاسی و نظامی با دو کشور عربستان  و آمریکا با جمهوری اسلامی ایران 
هم رابطه مسالمت آمیز و دوستانه دارد؛ جدی گرفت.  در شرایط کنونی بخشی از 
مساله امروز ایران و عربستان، آمریکاست. پاکستان به عنوان دولتی که با هر دو کشور 
عربستان و آمریکا رابطه ویژه سیاسی دارد؛ از ظرفیت بالایی برای تنظیم مناسبات 

سیاسی میان تهران و ریاض برخوردار است.
در شرایط کنونی دولت پاکستان بیش از هر کشور دیگری می تواند نقش ایذایی 
آمریکا در بهبود روابط دو کشور ایران و عربستان را کنترل نماید. مطلوب آمریکای 
ترامپ بر دوری و فاصله گیری هر چه بیشتر تهران و ریاض است تا از این طریق آمریکا 

بتواند با برجسته سازی تهدید ایران به فروش سلاح بیشتر به عربستان بپردازد.
برای همین نباید نسبت به طرح های پیشنهادی  عمران خان بی تفاوت عمل کنیم. 
نکته مهم دیگر این است ک بخشی از راه حل صلح منطقه ای، رویکرد خارجی خود 
ماست. جهت گیری سیاست خارجی  و مسیر دیپلماسی مان  تاثیر مستقیم بر رفتار و 
عمل عربستان دارد. رهبران سعودی امروز در طیفی از مسائل به خصوص بحران یمن 
گرفتار آمده و برای خروج از این بحران آماده هر گونه مصالحه ای هستند. در این راستا 
پیام هایی هم از رهبران این کشور برای مذاکره با انصارالله ارسال شده است. باید از 
این فضاها برای پیشبرد صلح و مذاکره استفاده کرد و به سهم خود به کاهش تنش ها 

در منطقه کمک کنیم.

تنگنای استراتژیک آمریکا در مواجهه با ایران

مناسبات  است.  روبه رو  دشواری  فرودهای  و  فراز  با  امروز  جهان  پرتلاطم  دوران 
می شود،  بازتعریف  سیاسی  ادبیات  شده اند،  خارج  سنتی  تعریف  از  بین المللی 
بازیگران متخاصم و متعارض گاه در یک ائتلاف بهم می پیوندند و بازیگران متحد گاه 

از ائتلاف خارج می شوند. 
 ایالات متحده با ملغمه ای از تبلیغ دموکراسی، پروپاگاندا، اقتصاد و تجارت آزاد و 
سلطه ی نظامی نفوذ خود را تقویت می کند. کنش ها و واکنش های سیاست های 
جدید دولت ترامپ در برخورد با دوستان و دشمنان از هیچ پایداری بهره ندارد. رفتار 
ترامپ در مسئله سرنگونی پهپاد گلوبال هاوک توسط ج. ا. ایران گفتار متناقض را نشان 
می دهد رفتار ایالات متحده در شرایط کنونی برای مواجهه با ج. ا. ایران چیزی جز 
»فشار حداکثری« نیست که از طرف یک ابرقدرت اعمال می شود. چهار دهه تلاش 
برای تغییر رفتار ج. ا. ایران در عمل موثر واقع نگردیده است. کاربست و اعمال قدرت 
جهت فشار علی رغم نزاع های سیاسی داخلی، مشکلات اقتصادی پیش رو تغییر 

مورد نیاز آمریکا در ج. ا. ایران را در پی نداشته است.
فشار بیش از اندازه و تلاش برای به انزوا کشاندن ج. ا. ایران هر چند تا اندازه ای 
اعمال گردید لکن هدف مطلوب برای آمریکا نبوده است. با توجه به جمیع تحولات و 
رفتارهای برخورد با ج. ا. ایران، به دلیل ظرفیت های مختلف در همه ابعاد سرزمینی، 
 ـراهبردی ایالات متحده  اقتصاد انرژی، فرهنگی، قدرت نرم، سیاسی و حتی نظامی 
نتوانست موجب دستیابی به هدف مطلوب علیه ج. ا. ایران گردد. با نگاهی به رفتار 
گذشته در شرایط فعلی به این نتیجه خواهیم رسید که تنگنای استراتژیک تنها 
مفهومی خواهد بود که ایالات متحده در برخورد با ج. ا. ایران در آن وضعیت گرفتار 
شده است. تنگنای استراتژیک در واقع به شرایطی اطلاق می شود که بازیگر کنشگر 
اصلی علی رغم برخورداری از وضعیت مطلوب تاثیرگذاری سخت و نرم برای تغییر رفتار 
رقیب به دلایلی همانند بازدارندگی حداقلی بازیگر رقیب، عوامل تاثیرگذار بر رفتار 
خارج از قدرت بازیگر و یا عدم توازن در بهره مندی از منافع اقدام کننده توان انجام 
رفتار مناسب برای تامین منافع و یا تحمیل اراده به بازیگر رقیب را نخواهد داشت. 
آمریکا در وضعیت فعلی در مقابل ج. ا.ا یران در شرایط تنگنای استراتژیک قرار گرفته 
است زیرا مولفه های قدرت ساز آمریکا مشتمل بر قدرت اقتصادی، سیاسی، رسانه ای، 

نظامی و حتی فرهنگی شدیدا از جنگ بین دو کشور متاثر خواهد بود.
عدم مطلوب بودن شرایط برای مقابله با گسترش نفوذ و تحت فشار قرار دادن ج. 
ا. ایران ایالات متحده را با شرایط ناهمواری روبرو ساخته است به نظر می رسد برخی 

شاخص های ذیل در وضعیت تنگنای رفتاری آمریکا با ج. ا. ایران قابل تامل باشد:
1-  خروج ترامپ از برنامه جامع اقدام مشترک نه تنها مورد موافقت صریح هیچ 
کشوری در سطح بین المللی قرار نگرفت )اعلام رسمی( حتی در بین سیاستمداران 

داخلی آمریکا در حال حاضر به نوعی احساس پشیمانی وجود دارد. 
2-    توان نظامی آمریکا برای حمله به ج. ا. ایران بسیار ناایمن، نامطمئن و حوادث 
پس از شروع جنگ و تعیین احتمالات آن پیش بینی نشده است. 3-    حتی دکترین 
»حمله هسته ای محدود« که بنا به اظهارات مقامات روسی مطرح شده است حداقل 
در شرایط فعلی ممکن نیست زیرا نه افکار عمومی آمریکا و جهان موافق آن هستند و نه 

آمریکا ریسک بزرگ جنگ هسته ای هر چند محدود را خواهد پذیرفت.
4-    بن بستهای استراتژیک ممکن است قدرت های بزرگ را به جنگ وادار نمایند. 
احتمال اقدام نظامی هر چند محدود از این حیث وجود دارد زیرا اولا زمانی که استفاده 
از ابزار سیاست نتواند بن بست های استراتژیک را حل نماید قدرت های بزرگ به ابزار 
قدرت نظامی روی خواهند آورد. دوما بنا به اظهارات صاحب نظران و اندیشکده های 
غربی و به عبارتی شروع عصر پساآمریکایی که نشانه های افول اقتدار جهانی آمریکا 
در ابعاد مختلف را نمایان ساخته است ایالات متحده برای برون رفت از وضع موجود 
و جلوگیری از فروپاشی اقتدار خود، احتمال اقدام نظامی افزایش می یابد هر چند 

اقدامات متفاوت نظامی یا راهبردی می تواند از طرف آمریکا انجام پذیرد.
5-    یکی از شاخص های تاثیرگذار در خصوص اقدام مطلوب آمریکا علیه ج. ا. ایران 
»اجماع سازی جهانی« است. آمریکا با انجام اقدامات تحریک آمیز سعی در به واکنش 
واداشتن ج. ا. ایران برای انجام اقدامات تحریک آمیز و تهاجمی دارد تا به اهداف خود 
دست یابد. انجام اقدامات تهاجمی از سوی ج. ا. ایران اجماع سازی جهانی علیه 
این کشور را برای آمریکا راحت تر می سازد. )کم شدن تعهدات برجامی از طرف ج. ا. 
ایران که مبنای حقوقی و سیاسی لازم را نیز خواهد داشت کشورهای عضو برجام را به 
واکنش منفی مبنی بر عدم انجام تعهدات توسط ج. ا. ایران واداشته است. به عنوان 
مثال نماینده روسیه در نشست آژانس بین المللی انرژی اتمی اظهار داشت خط 
مشی واشنگتن برای فشار اقتصادی بر تهران به بازرسی ها در ایران آسیب می رساند.(

بالاست؛  بسیار  آمریکا  تهدیدات  با  مواجهه  در  ایران  ا.  6- ظرفیت گسترده ج. 
وسعت سرزمینی ج. ا. ایران قابل تسخیر و تهاجم زمینی نیست آنچنان که ترامپ 
بنا به اظهارات کارشناسان نظامی خود جنگ با ج. ا. ایران را بدون حضور نیروهای 
نظامی در سرزمین ج. ا. ایران می داند عمق راهبردی ج. ا. ایران امروزه از مرزهای 
رژیم صهیونیستی نیز فراتر رفته است. حضور در عراق، سوریه، یمن، بحرین و منطقه 
غرب آسیا قدرت چانه زنی ج. ا. ایران در تمامی تصمیم گیری های منطقه ای را به 
شدت افزایش داده است. قابلیت های موشکی ج. ا. ایران یکی از بازدارنده ترین توان 
 ـتهاجمی محسوب می شود. 7-    تمامی سناریوهای احتمالی تهدید علیه  دفاعی 
ج. ا. ایران نظیر افزایش فشار اقتصادی، بستن خلیج فارس، حملات دقیق و حساب 
شده، بمباران و تهاجم تمار عیار، اقدام به هر کدام از سناریوهای مذکور هزینه بسیار 
بالائی بر اقتصاد جهان تحمیل خواهد نمود این مسئله بر اقدام احتمالی تهاجم علیه 

ج. ا. ایران ماهیتا تاثیر خواهد گذاشت.
 بنابراین به نظر می رسد در حال حاضر ایالات متحده در حوزه رفتار با ج. ا. ایران به 
جای تصمیم گیری بر مبنای راهبردهای اساسی بلند مدت در پی کنترل آسیب در 
کوتاه مدت خواهد بود. از طرفی اعمال قدرت علیه ج. ا. ایران برای ایالات متحده به 
حل مسئله ای هدفمند نخواهد انجامید. تمامی رفتارهای استراتژیک پایه ای دولت 
ترامپ که اشتباه دانسته می شود در کنار کاربست استفاده از زور می تواند پایانی بر 
رفتارهای تهاجمی باشد. وسواس استفاده از قدرت زمانی که در بن بست راهبردی در 
تقابل با یک قدرت منطقه ای و تهدید کننده اقتصاد جهانی قرار گیرد و زیربنای اقتصاد 
آزاد را در معرض فروپاشی قرار دهد انتخاب گزینه مطلوب امری بسیار پیچیده و چه 

بسا متاثر از رفتار احساسی بازیگران می تواند باشد.
کارشناسی ارشد روابط بین الملل

موسی نصیری *

نوذر شفیعی*

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار نخست وزیر پاکستان:

پایان درست جنگ یمن تأثیرات مثبتی در 
منطقه خواهد داشت

رهبر معظم انقلاب اسلامی فرمودند :جمهوری اسلامی ایران از مدتها قبل طرحی 
چهار ماده ای برای پایان جنگ یمن داده است و اگر این جنگ به نحو درستی پایان یابد، 

می تواند تأثیرات مثبتی در منطقه به دنبال داشته باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی عصر روزیکشنبه در دیدار آقای 
عمران خان نخست وزیر پاکستان و هیئت همراه، روابط ایران و پاکستان را بسیار عمیق و 
مردمی دانستند و با تأکید بر لزوم استفاده از این بستر برای افزایش همکاریهای دو دولت 
خاطرنشان کردند: جمهوری اسلامی ایران از مدتها قبل طرحی چهار ماده ای برای توقف 
جنگ در یمن ارائه کرده است و پایان این جنگ، می تواند تأثیرات مثبتی در منطقه به 
دنبال داشته باشد. حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار با برشمردن نمونه هایی از 
ارتباطات عمیقاً نزدیک و مردمی دو ملت ایران و پاکستان، تأکید کردند: نگاه جمهوری 
اسلامی ایران به پاکستان نگاه به یک برادر در همسایگی است و با وجود این فرصت 
بی بدیل، روابط دو کشور باید بسیار گرمتر و بهتر از وضع موجود باشد و امنیت مرزها ارتقاء 

یابد و برنامه های معطل مانده مانند خط لوله گاز تکمیل شود.
رهبر انقلاب اسلامی با تحسین دغدغه دولت پاکستان در خصوص استقرار صلح و 
امنیت، منطقه غرب آسیا را بسیار حساس و خطیر خواندند و با تأکید بر مراقبت همگان از 
بروز حادثه، از نقش مخرّب برخی کشورهای منطقه در حمایت از گروههای تروریستی در 
عراق و سوریه و ایجاد جنگ و خونریزی در یمن ابراز تأسف کردند و افزودند: ما انگیزه ای 
برای دشمنی با این کشورها نداریم اما آنها تحت اراده آمریکا هستند و در جهت خواست 
آمریکا علیه جمهوری اسلامی ایران عمل می کنند. ایشان گفتند: جمهوری اسلامی 
ایران از مدتها قبل طرحی چهار ماده ای برای پایان جنگ یمن داده است و اگر این جنگ 
به نحو درستی پایان یابد، می تواند تأثیرات مثبتی در منطقه به دنبال داشته باشد. رهبر 
انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران آغازگر هیچ جنگی نبوده است، 
خاطرنشان کردند: البته اگر کسی شروع کننده جنگ در مقابل ایران باشد، بدون تردید 
پشیمان خواهد شد. در این دیدار که آقای روحانی رئیس جمهور نیز حضور داشت، 
آقای عمران خان نخست وزیر پاکستان، ایران و پاکستان را دو کشور برادر خواند و گفت: 
همکاری های تهران و اسلام آباد باید گسترش یابد و ما برای روابط روی ایران حساب ویژه 

باز کرده ایم، چرا که ایران را یک شریک مهم بخصوص در حوزه تجاری تلقی می کنیم.  

یک عضو فراکسیون امید:

حذف یک جناح، سبد رأی جناح دیگر را 
تقویت نخواهد کرد

 یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی گفت: آنچه اثرات تهدید و تحریم را 
تشدید می کند، اصل تحریم نیست بلکه فرصت سوزی ها، تندروی ها، بداخلاقی ها، 
سرمایه سوزی ها، چالش های سیاسی داخلی، به حاشیه راندن سرمایه های اجتماعی، 
دامن زدن به بی اعتمادی ها، موازی سازی با دولت و رفتارهای یک جانبه رسانه ای است.
علی اکبری در نشست علنی صبح دیروز مجلس شورای اسلامی در نطق میان دستور 
خودبا بیان اینکه ایران در 4۰ سال گذشته همواره مورد تهدید و تحریم بوده و دشمنان 
همه گزینه های روی میز را به کار گرفته اند و در فضای آلوده و بی رحم سیاسی، ترامپ 
رویاپردازی می کند، ادامه داد: ترامپ حتی شیوخ عربستان و امارات را هم به چشم دلار 
می بیند و به هیچ قاعده بین المللی و اصول اخلاقی پای بند نیست و به هیچ پیمان 
دیگری وفادار  نبوده، به تسلیم هم راضی نخواهد بود و هر سند دیگر را هم نادیده خواهد 
گرفت چرا که ترامپ همه چیز را می خواهد. عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: آنچه اثرات تهدید و تحریم را تشدید می کند، اصل تحریم نیست بلکه فرصت 
سوزی ها، تندروی ها، بداخلاقی ها، سرمایه سوزی ها، چالش های سیاسی داخلی، به 
حاشیه راندن سرمایه های اجتماعی، دامن زدن به بی اعتمادی ها، موازی سازی با دولت 
و رفتارهای یک جانبه رسانه ای است. وی افزود: دامن زدن به بی اعتمادی و تبدیل آن به 
ناامیدی رویه ای جاری شده است که از بیرون مرزها دیکته می شود و برخی از رسانه ها و 
شبکه های مجازی در داخل بزرگ نمایی می کنند و مأموریت دارند که دولت و مجلس را 
ناکارآمد نشان دهند و کسانی که بدون توجه به همگرایی به دنبال حذف رقیب هستند، 
رفتارهای گستاخانه ای را از میکروفن ها مطرح می کنند که دور از وفاق ملی است.  شرایط 
به گونه ای شده که حتی برای کسی که در صف اول دیپلماسی کشور جسورانه مبارزه می 
کند، سنگ پرتاب می کنند که خیری در این کارها نیست. وی افزود: امروزه نمایندگان 
و مدیران دستگاه ها، غالباً یا از رد صلاحیت می ترسند و یا از پاسخگویی فرار می کنند 
و برخی از نهادهای قدرت به صورت موازی در برابر دولت قرار می گیرند و تندروهایی 
که میکروفن و بلندگو در اختیار دارند، به تنش دامن می زنند. همچنین بخش رسانه ای 
نظام ناکارآمد است و تولید برنامه های بی محتوا و بزرگ نمایی مشکلات یکی از مشکلات 
اساسی است و در این فضا فساد رشد می کند و باید مواظب باشیم مردم را ناامید و از 
صحنه خارج نکنیم. عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: بی تردید 
حذف یک جناح، سبد رأی جناح دیگر را تقویت نخواهد کرد و راه نجات، حرکت رو به جلو 
و یکپارچه است و مصلحت پرهیز از چالش هاست و باید با ریشه های فساد برخورد شود. 
چندگانگی در سیاست خارجی و همچنین نابسامانی در حوزه فرهنگ را باید سامان داد.

  
یک عضو شورای مرکزی حزب اعتمادملی :

دارایی و اموال »برادر و داماد« مسئولان
 هم لحاظ شود

یک عضو شورای مرکزی حزب اعتمادملی با استقبال از اجرای قانون اعلام اموال و 
دارایی های مسئولان، گفت: درسال های اخیر پرونده های بسیاری بوده که پای برادر 
یا داماد مسئولان و برخی دیگر از نزدیکان شان مطرح بوده و لازم است این موارد نیز در 
این قانون لحاظ شود. حجت نظری درباره  نقش قانون اعلام دارایی و اموال مسئولان در 
شفاف سازی منابع درآمدی مسولان و مقابله با فساد اظهار کرد: معتقدم صرف وجود یک 
قانون نمی تواند منجر به مبارزه با فساد شود. در واقع گرچه ممکن است وضع یک قانون 
سبب کاهش فساد یا تسریع در مبارزه با آن شود اما نکته مهم تر چگونگی اجرای قانون و 
عمل به آن است. اینکه مسئولان بیایند و منابع درآمدی و دارایی خود را اعلام کنند، کار 

بسیار خوب و لازمی است و من هم از آن استقبال می کنم اما این کافی نیست.
وی با بیان اینکه مبارزه با فساد نیازمند اراده ای فراجناحی و در عین حال استفاده از 
ظرفیت و مشارکت تمام مسئولان و اقشار کشور است، تصریح کرد: زمانی می توان در 
مبارزه با فساد موفق بود که رسانه های ما در گزارش و پیگیری پرونده های فساد، لکنت و 
محدودیت نداشته باشند. نمایندگان مردم اعم از نمایندگان مجلس و شوراهای اسلامی 
به  و دست اندازی  فساد  پرونده های  به  رسیدگی  برای  کافی  از حمایت  روستا  و  شهر 
بیت المال برخوردار باشند. نکته دیگری که بسیار مهم است، عدم تبعیض و کنار گذاشتن 
تعارف با اشخاص است. اگر این قانون به صورت تبعیض آمیز اجرا شود، نمی توان انتظار 
داشت اتفاقات مثبتی رقم بزند. این عضو شورای شهر تهران تاکید کرد: از طرفی دیگر 
باید توجه داشته باشیم که این اطلاعات قرار است در اختیار چه کسانی قرار بگیرد و معیار 
راستی آزمایی آن چیست؟ چطور می توان تشخیص داد که گزارش ثبت شده از سوی 
افراد تمام و کمال صحت دارد؟ الحمدالله در جمهوری اسلامی عمده مسئولان دارای 
صداقت در گقتار و خلوص در عمل هستند، اما اگر خدای نکرده مسئولی قصد یا سابقه 
فساد داشته باشد، طبیعی است که چنین فردی ممکن است در اعلام اموالش دغل کاری 
کند یا به نام افراد بی نام و نشان و اقداماتی را انجام دهد. کمااینکه در دادگاه فسادهای 

اخیر نیز مواردی از آن دیده شده است. پس باید به طور جدی بر این موارد نظارت شود.
نظری خاطرنشان کرد: شخصا معتقدم باید این اطلاعات در دسترس همه مردم قرار 
بگیرد. اما اگر بناست این اتفاق رخ ندهد، چه کسانی به آن دسترسی خواهند داشت؟ 
ممکن است دسترسی افرادی خاص به این اطلاعات مفسده برانگیز باشد. حتی ممکن 
است منجر به برخورد سلیقه ای شود و گاهی برای حذف رقبا از آن اهرم بهره برداری شود. 
کمااینکه در چند پرونده اخیر قضایی که مربوط به دستگیری یکی از عکاسان خبری بود، 
تصویر اسناد قوه قضاییه در مورد این متهم سر از فضای توئیتر درآورد و چه تضمینی وجود 
دارد که دسترسی های غیرقانونی برخی افراد به این اطلاعات سبب تخریب های سیاسی 

و ... نشود؟ اینها همه ابهام است و باید دغدغه مخاطبان رفع شود.
  

دادستان کل کشور :

هیچ خط قرمزی در مبارزه با فساد وجود ندارد 
دادستان کل کشور گفت: اطلاع رسانی توسط شهروندان مهمترین کمک به دستگاه 
قضا در مبارزه با فساد است و توقع این است که مردم اطلاعات خود در این خصوص را به 
این دستگاه منتقل کنند. حجت الاسلام والمسلمین محمد جعفر منتظری روز یکشنبه 
در حاشیه مراسم معارفه دادستان عمومی و انقلاب مشهد در این شهر افزود: لازمه مبارزه 
با فساد، داشتن اطلاعات لازم در این زمینه است. وی با تاکید بر این امر که هیچ خط 
قرمزی در مبارزه با فساد وجود ندارد و دستگاه قضایی در این امر مصمم است ادامه داد: 
در درون و بیرون دستگاه قضا با هر نوع فسادی برخورد می شود. دادستان کل کشور 
گفت: دستگاه قضا از دستگاه های اجرایی و واحدهای تولیدی حمایت می کند تا رونق 
اقتصادی محقق شود و در پرونده های مربوط به واحدهای تولیدی تلاش می شود ضمن 

رسیدگی به پرونده، فعالیت این واحدها متوقف نشود.

 رئیس جمهوری در نشست خبری مشترک با نخست وزیر پاکستان گفت: در گفت و گو 
با آقای نخست وزیر تاکید کردیم که هر گونه حسن نیت و کلام طیب پاسخ شایسته و طیبی 

خواهد داشت.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی بعد از ظهر روز یکشنبه در نشست خبری 
مشترک با عمران خان، نخست وزیر پاکستان با اشاره به گفت و گوهایی که با وی داشت، 
گفت: ما گفت وگوهای خوبی با آقای نخست وزیر داشتیم. ایشان درباره امنیت منطقه نکاتی 
داشتند که ما هم آن را تایید می کنیم. آقای نخست وزیر بر این نکته تاکید داشتند که کلید 
حل و فصل مسئله پایان یافتن جنگ یمن، آتش بس فوری و کمک به مردم یمن است که  
می تواند آغاز بسیار خوبی باشد. وی ادامه داد: دو کشور بر این نکته تاکید داریم که مسائل 
منطقه راه حل سیاسی دارد و باید از طریق گفت وگو مسائل میان کشورها به حل و فصل 

نهایی برسد.
رئیس شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه برنامه های رژیم صهیونیستی برای برهم زدن 
امنیت منطقه را برای مقامات پاکستانی توضیح دادیم، اظهار داشت: به آقای نخست وزیر 

تاکید کردیم هر گونه حسن نیت و کلام طیب پاسخ شایسته و طیبی خواهد داشت.
رئیس جمهوری تحریمهای ظالمانه آمریکا علیه ملت ایران را از دیگر محورهای گفت و گوی 
خود با عمران خان برشمرد و تصریح کرد: این تحریم ها مصداق تروریسم اقتصادی است. 
اینکه چگونه برجام از نو می تواند به روال سابق برگردد و این توافق مهم به طور کامل عملیاتی 
و اجرایی شود، با یکدیگر بحث کردیم.  روحانی تاکید کرد: همچنین بر این نکته اساسی 
و کلیدی که آمریکا برای حل مسأله، باید به برجام برگردد و تحریم ها را کنار بگذارد، تأکید 
کردیم. رئیس جمهوری با تشکر از سفر نخست وزیر پاکستان به تهران خاطرنشان کرد: من 
از آقای نخست وزیر به خاطر سفر به ایران تشکر می کنم و مباحث مورد گفت وگو را مباحث 
مهمی برای منطقه و روابط جهانی می دانم. رئیس جمهوری تصریح کرد: حسن نیت و 
تلاشی را که نخست وزیر پاکستان برای حل و فصل منطقه با چهره ای گشاده دارند، یاری 

می کنیم تا  صلح و ثبات کامل به منطقه حساس ما برگردد.
روحانی همچنین گفت: یک بار دیگر به آقای نخست وزیر و هیات همراه برای دیدار از 

تهران تشکر می کنم و امیدوارم این سفر به خیر و مصلحت دو کشور و منطقه باشد.

 عمران خان:
 دلیل سفر من جلوگیری از درگیری جدید در منطقه است

 نخست وزیر پاکستان  نیز در این نشست خبری مشترک گفت: دلیل اصلی سفر من و 
هیات همراه این بود که نمی خواهیم درگیری جدیدی در این منطقه بروز کند.

عمران خان افزود: این سومین جلسه مبسوطی است که با شما برگزار کردم اول آن در 
آوریل 2۰1۹، دومی در نیویورک و جلسه کوتاهی هم در بیشکک -پایتخت قرقیزستان- 
داشتیم. وی ادامه داد: در جلسه امروز در خصوص مناسبات، تجارت دوجانبه و کمک به 
یکدیگر بحث و گفت و گو کردیم چرا که ایران و پاکستان روابط دیرینه و عمیقی را با هم دارند 
و پاکستان هنوز کمک هایی که ایران در سال 1۹65 در جنگ به پاکستان کمک کرد از یاد 
نبرده است. عمران خان ادامه داد: از حمایت های دولت ایران  از مردم کشمیر و همچنین از 
موضعی در خصوص این فاجعه انسانی اتخاذ کرد تشکر می کنم چرا که ۸ میلیون کشمیری 

طی دو ماه گذشته در محاصره قرار داشتند.
نخست وزیر پاکستان گفت: دلیل اصلی سفر من  این است که نمی خواهیم که درگیری 
جدیدی در این منطقه بروز کند، چرا که پاکستان در 15 سال گذشته از این درگیری ها رنج 
برده است و 7۰ هزار تلفات را در جنگ علیه تروریسم داده است. همچنین مردم افغانستان و 
سوریه هنوز از تبعات تروریسم رنج می برند. بنابراین نمی خواهیم شاهد یک درگیری دیگری 

در منطقه باشیم.
ترامپ از من خواست تسهیل کننده دیالوگ میان ایران  و آمریکا باشم

عمران خان همچنین گفت:در سفر نیویورک من با آقای ترامپ صحبت کردم و ایشان 
از من درخواست کرد تسهیل کننده دیالوگی بین ایران و ایالات متحده باشیم که ما امروز 

جزئیاتی را در این خصوص مورد بحث قرار دادیم.
وی اضافه کرد: می دانیم که سختی هایی در این حوزه وجود دارد اما از هیچ تلاشی دریغ  
نمی کنیم که تحریم ها علیه ایران لغو شود و برجام دوباره توسط تمامی اعضای آن امضا 
شود.  نخست وزیر پاکستان همچنین گفت: ما در جلسه امروز دوباره جزئیات را مرور کردیم. 
ایران موضوعات و ملاحظاتی دارد و ما علاقه مند هستیم به نقش خودمان به عنوان تسهیل 

کننده ادامه دهیم.

روحانی در نشست خبری مشترک  با عمران خان: 

به هرگونه حسن نیت پاسخ شایسته خواهیم داد

وزیر امور خارجه تاکید کرد: خوشبختانه شیعیان در 
کنار برادران و خواهران اهل سنت همواره نیروی عمده 
مقابله با افراط و داعشی- گری بوده  اند البته اندیشه  های 
افراطی، شیعه و سنی نمی  شناسد و برای حفظ شیعه و 

سنی باید همین مسیر اعتدال را بپیمائیم. 
محمدجواد ظریف در پیامی برای همایش آغاز سال 
تحصیلی جدید دانشگاه ادیان و مذاهب گفت: با بیان 
اینکه همگی، به طور ملموس میوه تلخ تکفیر و اقدامات 
داعش و امثالهم را دیدیم که چیزی جز ویرانی، نابودی 
اظهار  نداشت،  دینداری  و  دین  بنیه  رفتن  تحلیل  و 
داشت: خوشبختانه شیعیان در کنار برادران و خواهران 
اهل سنت همواره نیروی عمده مقابله با افراط و داعشی  
گری بوده  اند. البته اندیشه  های افراطی، شیعه و سنی 
نمی  شناسد و برای حفظ شیعه و سنی باید همین مسیر 

اعتدال را بپیمائیم.
اولویت  ها  از  یکی  اینکه  بیان  با  خارجه  امور  وزیر 
های  پروژه   با  مقابله  برای  ما  انقلاب  راهبردهای  و 
معرفی  گریزی،  شیعه   و  شیعه  هراسی  اسلام هراسی، 
اسلام اعتدالی بوده است، تصریح کرد: اعتدال، یعنی 
میانه  روی و حد فاصل میان افراط و تفریط که چنین 
کاری از نظر اسلام، در همه چیز مطلوب است. خداوند 
در قرآن کریم )سوره بقره، آیه 143(، مسلمانان را به سبب 
پیروی از اسلام به عنوان »امت وسط« معرفی می  کند و 

ةً وَسَطًا«. مَّ
ُ
می  فرماید: »وَکَذلِکَ جَعَلناکُم أ

ظریف با تاکید بر اینکه مراکز فکری و پژوهشی اسلامی 
و حوزه  های علمیه شیعی مروج همین گفتمان اعتدالی 
اسلام بوده اند، خاطرنشان کرد: آنها با انتشار بیش از 
پیش این گونه روایت های صحیح از اسلام می  توانند 
اثرگذاری قابل توجهی در جای جای دنیای امروز داشته 
باشند. دنیایی که تشنه شنیدن حقایق دینی و اخلاقی 
است. دنیایی که از جنگ و خشونت و زورگویی به ستوه 
آمده و پیام های صلح  دوستانه را با جان و دل پذیرا می 

 شود.
صحیح  شناخت  با  که  امیدوارم  کرد:  اضافه  وی 

ظرفیت های غنی علمی، فرهنگی و معنوی خودمان و 
همچنین آشنایی مناسب با محیط بین  الملل و الزامات 
کار در آن، بتوانیم دست در دست یکدیگر در راستای 
اعتلای جمهوری اسلامی ایران، منطقه و جهان اسلام 

گام برداریم.
رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه آشنایی با محیط 
بین  الملل و ارتباط با این محیط نیاز به ابزار و لوازمی 
دارد، ابراز داشت: کاری که در این دانشگاه دنبال می  
شود همین فراهم کردن ابزار کار در محیط های فراملی 
است. مجهز شدن به توانمندی های علمی در کنار تسلط 
به روش های ارتباطی و ترویج افکار و ابتکارات سازنده 

فرهنگی بخشی از این ابزارها هستند.
گفت وگو راهکار مهمی برای ارتباط بین جوامع 

مختلف است
ظریف با تاکید بر اینکه باید هوشیار باشیم مبادا که خود 
ما ناخواسته ترویج  گر این اختلافات باشیم، تصریح کرد: 
البته این امر هوشمندی و درایت راهبردی را می  طلبد. 
مدیریت تفاوت ها همچنین ابزارهایی لازم دارد. گفت وگو 
و درک متقابل، راهکار مهمی برای ارتباط بین جوامع 
مختلف است و با توجه به توصیه  های دین مبین اسلام 

از اهمیت ویژه  ای برخوردار است.
می  تواند  گفت وگو،  این  از  هدف  کرد:  اضافه  وی 
دستیابی به مبانی مشترک فکری و نظری میان مذاهب 
سلایق  پذیرش  برای  مدارا  سطح  افزایش  و  اسلامی 
متفاوت همراه با احترام و تکریم باشد. ترویج این نوع 
نگاه، می  تواند به نزدیکی هرچه بیشتر جوامع اسلامی، 
کنار گذاشتن اختلافات جزیی و غیرضرور و گردآمدن 

پیرامون »حبل الله« به بهترین نحو کمک کند.
رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه در این شرایط 
و  تحکیم  بر  را  خود  همت  پیش  از  بیش  باید  خطیر، 
تقویت وحدت در میان امت اسلامی و طرد تفرقه  افکنان 
مرکزی  من،  باور  به  کرد:  خاطرنشان  کنیم،  معطوف 
مانند دانشگاه ادیان و مذاهب که هم نگاه حوزوی و هم 
علمی- دانشگاهی دارد، هم از شناخت عمیق از دین 

مبین اسلام و مذهب شیعه برخوردار است و هم امکان 
مطالعه در مورد سایر مذاهب و ادیان را دارد، می  تواند 
در تحقق این مسیر نقش مهمی ایفا کند. به ویژه شرایط 
امروز منطقه و جهان نقش مراکزی مانند این دانشگاه را 

برجسته  تر کرده است.
 همگان جای طرح مسائل تفرقه انگیز به 

موضوعات وحدت بخش روی آورند
ظریف اضافه کرد: در طول تاریخ، دوره  های زیادی 
داشته  ایم که هم تفرقه و هم وحدت پیروان رسول گرامی 
حضرت محمد )ص( تجربه شده و سود و زیان آن هم 
توسط مسلمانان دیده شده است. با توجه به وضعیت 
منطقه و جهان اسلام، باید همگان را تشویق کنیم که 
به جای طرح مسائل تفرقه  انگیز و مخرب، به موضوعات 

وحدت  بخش و سازنده روی آورند.
وی با بیان اینکه بهره  گیری از راهبرد تقریب و انسجام 
میان مذاهب اسلامی در مقابله با تفرقه و تجزیه، به شدت 
در عصر حاضر احساس می  شود، ابراز داشت: این ایده 
 ای است که امام امت و مقام معظم رهبری بسیار به آن 
توجه و عنایت داشته و دارند و همواره منادی آن بوده 
 اند. کاملا روشن و بدیهی است که امروزه این ایده از 
ضروریات جهان اسلام و یکی از مهم ترین راهبردها برای 
مقابله با توطئه  های آمریکا و سایر قدرت های استکباری 

است.
وزیر امور خارجه با تاکید بر اینکه ما نیاز داریم که ضمن 
احترام به عقاید و تفکرات دیگر مذاهب و ادیان، بر اساس 
مشترکات با هم به تفاهم برسیم، بیان کرد: یکی از عوامل 
عزّت و اقتدار اسلام، می  تواند تقریب مذاهب مختلف 
تعبیر  به  باشد.  و اختلافات  تمایزات  با وجود  اسلامی 
از وحدت اسلامی، یکی  ما  مقام معظم رهبری »مراد 
شدن عقاید و مذاهب اسلامی نیست.« به هر میزان، این 
تقریب در میان فرقه های اسلامی اعم از شیعه و سنی 
پررنگ تر شود، به همان اندازه نیز فرصت های بی شماری 
برای قدرت  نمایی امت اسلامی در برابر زیاده خواهی  

دنیای زر و زور مهیا خواهد شد.

در پیامی برای همایش آغاز سال تحصیلی جدید دانشگاه ادیان و مذاهب؛

ظریف:  برای حفظ شیعه و سنی باید مسیر اعتدال را بپیمائیم

رئیس مجلس اتحادیه بین المجالس جهانی را فرصتی برای گفتگو درزمینه مشکلات 
منطقه ای وهمکاری های دوجانبه دانست.

از سفر به صربستان گفت: نشست اتحادیه بین  علی لاریجانی  صبح دیروز پیش 
المجالس جهانی فرصتی است که با روسای پارلمان ها در زمینه های گوناگون از جمله 
و  گفتگوها  توسعه  زمینه  در  دو جانبه  و همکاری  المللی  بین  و  منطقه ای  مشکلات 

همکاری های اقتصادی، صحبت شود.
رئیس مجلس با اشاره به اینکه این سفر شامل دو بخش است، افزود: بخشی از آن شامل 
حضور در این اجلاس با شرکت مجموعه مجالس کشورهای جهان و بخش دیگر شامل 

همکاری های دو جانبه پارلمانی کشورمان با صربستان است.
وی ادامه داد: این نشست جزو معدود اجلاس هایی است که مجالس جهان دور هم 

جمع می شوند و درباره موضوعات مهم بین المللی تصمیم گیری می کنند.
لاریجانی گفت: امور دیگری مربوط به زنان، جوانان و موضوعات گوناگون دیگری نیز 

هست که همکاران ما در آن جلسات شرکت می کنند.
وی ادامه داد: همکاری های دو جانبه با کشور صربستان که روابط دوستانه ای با ما دارد 

همیشه مدّ نظر کشور ما بوده است.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه صربستان در گذشته با ما روابط نزدیک 
با ما حفظ کرد و  را  بالکان هم، صربستان روابط خود  از تحولات  داشت، گفت: پس 

همچنین در مجامع بین المللی مشارکت نزدیکی با هم داشتیم.
لاریجانی اضافه کرد: از مدت ها پیش این بحث بود که مذاکرات درباره همکاری های دو 
کشور به ویژه توسعه همکاری های اقتصادی با صربستان را ساماندهی کنیم که بخش دوم 

کار مربوط به این قلمرو است.
وی گفت: طبعاً در این اجلاس، مجالی است که با روسای پارلمانی کشورهای مختلف 

گفتگوهایی داشته باشیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: در شرایط فعلی که آمریکایی ها موجب به هم 
ریختگی در روابط بین المللی شدند، گفتگو با مسئولان کشورهای مختلف، هم از جهت 

روشنگری و هم از جهت همکاری های دو جانبه، موضوعیت دارد.
وی افزود: امیدواریم با حضور همکاران و تقسیم کاری که وجود دارد در این زمینه ها 

توفیق حاصل شود.

رئیس مجلس پیش از سفر به صربستان بیان کرد

بین المجالس، فرصت گفت وگو و همکاری های منطقه ای

 سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با بیان 
در  شفافیت  زمینه  در  قانون  مرّ  اجرای  بر  مجلس  اینکه 
اموال و دارایی های مقامات و مسئولان تاکید دارد، گفت: 
محرمانگی و حفظ حریم خصوصی شامل همه مقامات و 

مسئولان نظام می شود.
روزکشنبه  علنی  جلسه  درحاشیه  عباسی«  »اسدالله 
مجلس شورای اسلام در جمع خبرنگاران با اشاره به موضوع 
رسیدگی به اموال و دارایی مسئولان، مقامات و کارگزاران 
جمهوری اسلامی گفت: در سال ۹1 طرحی در رابطه با 
شفافیت اموال و دارایی های مقامات و مسئولان در مجلس 
تصویب شد بعداز اعلام شورای نگهبان مبنی بر این که این 
طرح با اصل 14۰ قانون اساسی مغایرت دارد مجلس اصرار 
کرد و طرح به مجمع تشخیص مصلحت نظام فرستاده شد 
که در ۹ آبان ۹4 در مجمع تصویب و به قوه قضائیه اعلام 

شد.
با  خرداد ۹۸  تاریخ 1۹  در  طرح  این  اینکه  بیان  با  وی 

2۰ ماده و ۸ تبصره به تصویب رئیس قوه قضائیه رسید و 
2۰ خرداد ۹۸ به دستگاه ها ابلاغ شد،گفت:  نمایندگان 
مجلس، کارگزاران دولت، استانداران، شهرداران، فرمانداران 
و مدیران عامل مشمول این طرح هستند و راه کارهایی برای 
این منظور ارائه و سامانه ای برای ثبت اموال تعریف شده 
است. سخنگوی هیات رئیسه مجلس افزود: بر اساس بند 
)ز( ماده یک دستگاه های اجرایی مذکور در ماده 5  قانون 
برنامه ششم  قانون  ماده 2۹  و  مدیریت خدمات کشوری 

توسعه مشمول این طرح هستند.
 به گفته عباسی در ماده 3  این قانون به صراحت آمده 
است؛ مرکز تعیین شده برای این طرح در قوه قضائیه موظف 
است با همکاری اداره کل که در حوزه ریاست قوه تشکیل 
با رعایت موضوعات امنیتی، محرمانگی، حفظ  می شود 
حریم خصوصی و صحت و تمامیت داده ها، سامانه ای را به 
نحوی راه اندازی کنند که مقامات مسئول پس از ثبت نام در 

سامانه داده های لازم را در آن قرار دهند.

عباسی با بیان اینکه رئیس مجلس شورای اسلامی بر 
اجرای سریع قانون در این زمینه تاکید کرده اند، افزود: قرار 
شد که سامانه ثبت اموال ظرف 3 هفته آینده در مجلس 
مستقر شود و برابر قانون نمایندگان اموال و دارایی های خود 

همسر و فرزندانشان را اعلام کنند.
وی گفت: طرح و اصرار و اجرای آن از سوی مجلس بوده 
است؛ در خصوص محرمانگی چون به همه مسئولان نظام 
است اما ما نمایندگان اموال و دارایی خود را اعلام می کنیم و 

مسئله ای در این زمینه وجود ندارد.
سخنگوی هیات رئیسه یادآورشد: هیچ نماینده ای نسبت 
به این طرح معترض نبوده است بلکه کم و کیف موضوع 
بحث بود و در این طرح به صورت خود اظهاری و بر اساس 
دستور العمل ها، لیست اموال و دارایی ها اظهار می شود و 
سپس بر اساس اصل 142 که درباره تطبیق اموال از سوی 
نهادهای ذی ربط مورد بررسی قرار گیرد؛ مجلس تاکید دارد 

مرّ قانون اجرا شود.

سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی:

محرمانگی در اعلام اموال و دارایی ها شامل همه مسئولان نظام می شود
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5اثر ورزش منظم برای شما!

ورزش منظم برای تنظیم اجابت مزاج بسیار مفید است. در واقع، هرچه بیشتر فعال 
باشید، برای دفع مدفوع بهتر خواهد بود.

بیشتر افرادی که به طور مرتب ورزش می کنند این کار را با هدف کاهش وزن یا افزایش 
توده عضلانی خود انجام می دهند. اما فواید ورزش منظم تنها به این دو مورد محدود 

نمی شود و می تواند طیف گسترده تری از فواید را ارائه کند.
ایجاد کند.  انسان  تغییراتی در بدن  بلند مدت  و  تواند در کوتاه  ورزش منظم می 
همچنین، ورزش هم بر جسم و هم روان انسان تاثیرگذار است. با این وجود، این تغییرات 
زمانی که بیشتر ورزش می کنید، مشهود هستند. یک یا دو جلسه تمرین در هفته ممکن 

است موجب تغییراتی مشهود نشود.
در ادامه با پنج مورد جالب توجه که پس از ورزش در بدن رخ می دهند، بیشتر آشنا 

می شویم.
پارگی عضلات

آیا دردهای عضلانی پس از تمرین در باشگاه را به یاد دارید؟ این احساس درد به واسطه 
فعالیت عضلات برای ترمیم پارگی های ریزی که در آنها رخ داده است، شکل می گیرد. 
زمانی که ورزش می کنید، عضلات دچار پارگی های ریزی می شوند که پس از بهبودی 
به آنها در بزرگ تر و قوی تر شدن کمک می کند. از این رو، زمانی که با وزنه در باشگاه کار 
می کنید، به نوعی در حال پاره کردن عضلات خود هستید. البته اگر تمرینات خود را 
به روش درست انجام دهید، هیچ جای نگرانی وجود ندارد. اگر در کنترل درد با مشکل 
مواجه هستید، آب بیشتری بنوشید، به میزان کافی استراحت کنید و یک رژیم غذایی 

سالم را دنبال کنید.
بهبود گوارش و اجابت مزاج

ورزش منظم برای تنظیم اجابت مزاج بسیار مفید است. در واقع، هرچه بیشتر فعال 
باشید، برای دفع مدفوع بهتر خواهد بود. انجام ورزش مدت زمانی که طول می کشد تا 
باقیمانده غذا از روده بزرگ عبور کند و همچنین میزان آبی که از مدفوع به بدن جذب 
می شود را کاهش می دهد. هرچه آب کمتری از مدفوع گرفته شود، عبور و دفع آن از 

بدن راحت تر خواهد بود.
بهبود عملکرد مغز

انجام ورزش ضربان قلب را افزایش می دهد که به بهبود جریان خون به سمت مغز 
کمک می کند. افزایش جریان خون به سوی مغز بهبود عملکرد این اندام را در پی خواهد 
داشت. بر همین اساس است که فرد افزایش سطوح انرژی و هوشیاری خود پس از انجام 
تمرینات ورزشی را احساس می کند. افزون بر این، ورزش منظم از انسان در برابر بیماری 
های انحطاط عصبی مانند پارکینسون و آلزایمر محافظت می کند و همچنین خطر 

سکته مغزی را کاهش می دهد.
تقویت میل جنسی

با انجام ورزش، جریان خون نه فقط به سمت مغز، بلکه در سراسر بدن افزایش می یابد. 
این شرایط می تواند افزایش میل جنسی را به همراه داشته باشد. جریان خون بهتر نقش 

مهمی در برانگیختگی جنسی و افزایش میل جنسی ایفا می کند.
خواب بهتر

مطالعات نشان داده اند که ورزش منظم برای 3۰ دقیقه در روز می تواند کیفیت خواب 
انسان را به میزان 65 درصد افزایش دهد. باور بر این است که این شرایط با کاهش دمای 
بدن پس از تمرینات ورزشی مرتبط است. همچنین، ورزش سطوح استرس را کاهش 
می دهد و بر همین اساس می تواند در به خواب رفتن سریع تر و خواب باقی ماندن طی 

شب نقش داشته باشد.

آبمیوه های طبیعی هم مانند نوشابه ها مضرند!
محققان درباره رابطه آبمیوه های طبیعی با افزایش خطر ابتلا به دیابت به اطلاعات 

جدیدی دست یافتند.
در حالی که محققان تا پیش از این به خوبی می دانستند که نوشیدنی هایی با قند 
مصنوعی افزودنی می توانند خطر ابتلا به دیابت نوع 2 را افزایش دهند، یک مطالعه 
جدید نشان می دهد که ممکن است همین اثر در مورد نوشیدنی های شیرین 1۰۰ 

درصد طبیعی، مانند آبمیوه ها و نوشابه های رژیمی صادق باشد.
شواهد موجود در مورد نوشابه رژیمی و تأثیر آن بر خطر ابتلا به دیابت متناقض بوده 
است. برخی مطالعات نشان می دهد که ممکن است این تأثیر را داشته باشد، در حالی 

که برخی دیگر گزارش می دهند که هیچ ارتباطی بین این دو وجود ندارد.
اکثر مردم بر این باورند که نوشیدنی های شیرین طبیعی برای سلامتی مفید هستند. 
اما، تحقیقات اخیر نشان داده است که آن ها چندان هم بی ضرر نیستند. به عنوان مثال، 
داده های یک مطالعه نشان داد که این نوشیدنی های طبیعی می توانند خطر ابتلا به 

سرطان را در فرد افزایش دهند.
از طرفی، تحقیقات یک تیم بین المللی از محققان دانشکده بهداشت عمومی هاروارد 
تمام  که  می دهد  نشان  چین،  شانگ های  در  فودان  دانشگاه  و   MA بوستون،  در 
نوشیدنی های شیرین، از جمله آبمیوه های طبیعی و نوشیدنی های شیرین مصنوعی، 

می توانند خطر دیابت را افزایش دهند.
نتایج این مطالعه که در مجله Diabetes Care منتشر شده است پیشنهاد می کند که 
افراد می توانند با جایگزین کردن نوشیدنی های غیرقندی مانند آب، چای و قهوه با هر 

نوع نوشیدنی شیرین، احتمال این خطر را کاهش دهند.
نوشیدنی های حاوی قند مصنوعی تا 16 ٪ خطر ابتلا به دیابت را افزایش می دهند

محققان در بررسی های خود پرسشنامه هایی را در اختیار شرکت کنندگان قرار دادند 
که از آن ها سؤال می کردند چند بار غذا  و نوشیدنی خاص مصرف می کنند. با تجزیه و 
تحلیل نتایج، محققان دریافتند که افرادی که مصرف روزانه نوشابه های با قند افزوده و 
آبمیوه های شیرین را در طول 4 سال ادامه داده اند، شاهد افزایش خطر ابتلا به دیابت به 

میزان حدود 16 درصد بوده اند.
همچنین خطر ابتلا به دیابت نوع دو، در افرادی که مصرف نوشیدنی های حاوی 
شیرین کننده مصنوعی مانند نوشابه رژیمی را به همان میزان و در مدت 4 سال ادامه 

داده اند، 1۸ درصد افزایش می یابد.
به علاوه تحقیقات نشان داد جایگزینی یک وعده نوشیدنی شیرین روزانه با آب، قهوه و 
چای شیرین نشده به میزان 2 تا 1۰ درصد خطر ابتلا به دیابت نوع 2 را کاهش می دهد.
به گفته محققان این طرح، افراد نباید مزایای آب میوه های طبیعی را بیش از حد 
ارزیابی کنند، این نوشیدنی ها اگرچه حاوی برخی مواد مغذی هستند، اما مصرف 
آن ها باید به صورت متعادل باشد. از طرفی همه میوه ها حاوی قند هستند، اما برخی 
از گونه ها دارای محتوای قند بالاتری نسبت به سایر میوه ها هستند. افرادی که به دنبال 
کنترل قند خون خود هستند، اغلب از مصرف نوشیدنی های مضر، شکلات یا آب نبات 
چشم پوشی می کنند، اما میوه هایی مانند موز و انبه که از محتوای قندی بیشتری نسبت 

به دیگر میوه ها برخوردار هستند را فراموش می کنند.
 میوه های دارای محتوای قند کمتر

میوه هایی که قند کمتری دارند می توانند فیبر، ویتامین ها و مواد معدنی مورد نیاز فرد 
را تأمین کنند. در ادامه به برخی از این میوه ها اشاره می کنیم.

توت فرنگی
توت فرنگی مانند بسیاری از انواع توت ها اغلب از نظر فیبر غنی است و حاوی قند 
بسیار کمی است. در هشت عدد توت فرنگی به طور متوسط فقط حدود ۸ گرم قند وجود 

دارد. این میوه همچنین منبع خوبی از ویتامین C است.
هلو

این میوه اگرچه طعم شیرینی دارد، اما یک هدد از آن به طور متوسط فقط حاوی 13 
گرم قند است.

توت سیاه
مانند توت فرنگی، این نوع توت هم حاوی 4 تا 5 گرم قند، 5.3 گرم فیبر و 1.3۹ گرم 
پروتئین در هر 1۰۰ گرم است. همچنین منبع خوبی از آنتی اکسیدان ها به شمار می آید. 

زغال اخته حاوی حدود دو برابر قند بیشتر از توت سیاه است.
لیمو و لیموترش

محتوای قندی این دو میوه از 2 گرم قند در هر میوه کمتر است و مقادیر بالای ویتامین 
C در هریک از آن ها وجود دارد. افراد می توانند یک لیمو یا لیموترش را درون آب گازدار 
فشار دهند تا جایگزین سایر نوشیدنی های گازدار قندی شود یا حتی به جای استفاده از 

سس سالاد، آب لیمو را روی سالاد استفاده کنند.
پرتقال

یک عدد پرتقال به طور متوسط حدود 14 گرم قند دارد و همچنین منبع عالی برای 
ویتامین C است.

گریپ فروت
این میوه با محتوای قند کم یک میان وعده یا صبحانه عالی است. نیمی از یک گریپ 

فروت به طور متوسط حاوی حدود 11 گرم قند است.
آووکادو

آووکادو تقریباً فاقد قند است، این میوه همچنین منبع خوبی از چربی ها و فیبر های 
سالم است.

تب طول کشیده، به معنای تب بیش از یک هفته یا تب های مکرر است که می تواند 
نشانه ی یک بیماری زمینه ای مزمن باشد، در این صورت مهم است که فرزندتان را نزد 

پزشک ببرید تا معاینه اش کند.
تب طبق نظر بیشتر پزشکان به دمای 3۸ درجه سانتی گراد )1۰۰.4 درجه فارنهایت( 

و بالاتر گفته می شود و یکی از راه های مقابله ی بدن با عفونت است.
چه اتفاقی می افتد که کودک شما دچار تب می شود؟

کودک شما برای مقابله با میکروب ها تب می کند. در واقع سیستم ایمنی کودکتان 
بدون اینکه به کودک آسیب برساند، باعث افزایش دمای بدن می شود تا به او کمک کند 

از شر میکروب ها خلاص شود.
تب اغلب اوقات باعث می شود کودک شما احساس گرما و گرگرفتگی کند. همچنین 
می تواند باعث سردرد یا بدن درد، تعریق یا لرز شود. برخی از بچه ها نیز با تب سردرد 
می گیرند و اغلب آن ها اشتهایشان را از دست می دهند. بعضی از بچه ها هم معمولًا فقط 
احساس خواب آلودگی دارند. بسیاری از بچه ها وقتی تب دارند بداخلاق و بهانه گیر 

می شوند و با پایین آمدن تب حالشان خوب می شود.
با افزایش تب ممکن است متوجه شوید میزان ضربان قلب و تنفس کودکتان افزایش 
یافته است، چیزی شبیه به حالتی که هنگام دویدن دارد؛ این اتفاق در هنگام وقوع تب 

طبیعی است.
چه شرایطی می تواند باعث تب شود؟

تب در کودکان شایع است. بیشتر تب ها در کودکان ناشی از ویروس هاست؛ مانند 
ویروس های سرماخوردگی، ویروس های مسبب عفونت های ناحیه ی فوقانی دستگاه 

تنفسی و بیماری های عفونی شایع در دوران کودکی مانند آبله مرغان و... تعداد بسیار 
کمتری از آن ها در اثر عفونت های باکتریایی است؛ مانند عفونت گوش، عفونت های 
ادراری، گلودرد چرکی یا ذات الریه. علل دیگر تب که نسبتاً نادر است، شامل واکنش های 
آلرژیک به داروها یا واکسن ها، التهاب مزمن مفاصل، برخی تومورها و بیماری های 

دستگاه گوارش است.
تب طول کشیده، به معنای تب بیش از یک هفته یا تب های مکرر است که می تواند 
نشانه ی یک بیماری زمینه ای مزمن باشد، در این صورت مهم است که فرزندتان را نزد 

پزشک ببرید تا معاینه اش کند.
چه موقع باید تب را درمان کرد؟

تب در صورت ایجاد ناراحتی برای کودک باید درمان شود؛ درمان تب می تواند دردهای 
ناشی از آن را تسکین دهد، به کودک شما اجازه دهد راحت تر بخوابد و به خوبی آب 
بنوشد تا از کم آبی بدن جلوگیری کند. اگر فرزند شما در حال حاضر تب دارد و به راحتی 
خوابیده و در هنگام بیدار بودن هم راحت است و مشکل خاصی ندارد، نیازی به درمان 
تب نیست. در واقع درمان تب کودکتان به بدن او کمک نمی کند تا سریع تر از عفونت 

خلاص شود، بلکه فقط می تواند ناراحتی های ناشی از تب را تسکین دهد.
برای کاهش تب فرزندم چه کاری می توانم انجام دهم؟

اگر تب، کودکتان را ناآرام کرده، می توانید یک داروی ضد تب مانند استامینوفن یا 
ایبوپروفن به او بدهید. به فرزندتان آسپیرین ندهید، زیرا به یک بیماری جدی و بالقوه 

کشنده، به نام سندرم ری مرتبط است.
راه های دیگری که می توانید برای کمک به کودک تب دارتان انجام دهید تا احساس 

راحتی بیشتری داشته باشد عبارت اند از:
- لباس سبکی به او بپوشانید: پوشاندن لباس اضافی باعث به دام انداختن گرمای 
بدن و در نتیجه بالا رفتن دمای بدن می شود. با این حال، اگر کودک شما احساس سرما 
می کند، روی او یک پتوی اضافی بیندازید. هدف احساس راحتی است، نه پایین آوردن 

تب.
- کودک خود را به نوشیدن مایعات فراوان، مانند آب میوه رقیق شده، چای کم رنگ، 

بستنی یخی و... تشویق کنید.
- اگر برای کودکتان آرامش بخش است او را به حمام با آب ولرم ببرید. اجازه ندهید 
کودکتان زیر آب سرد برود و بلرزد؛ زیرا این کارمی تواند درجه حرارت بدنش را بالا ببرد. 

هرگز کودکتان را در حمام بی مراقب نگذارید.
- یک دستمال مرطوب روی قسمت هایی از بدن که رگ های خونی نزدیک به سطح 

پوست دارند مانند پیشانی، مچ دست و کشاله ران قرار دهید.
چه موقع باید فرزندم را نزد پزشک ببرم؟

اگر فرزند شما کمتر از 3 ماه سن دارد و دمای بدنش از 3۸ درجه سانتی گراد )1۰۰.4 
درجه فارنهایت( بیشتر است، فوراً به پزشک مراجعه کنید.

اما اگر فرزند شما بیشتر از 3 ماه سن دارد، در صورتی به پزشک مراجعه کنید که:
. به صورت غیرقابل تحملی گریه می کند.

. به سختی بیدار می شود.
. در مکانی بسیار داغ مانند داخل یک ماشین داغ قرار داشته است.

. تشنج می کند.
. علائم دیگری مانند سردرد شدید، سفتی گردن و یا بثورات غیر قابل توضیح دارد.

. استروئید مصرف می کند یا یک مشکل مربوط به سیستم ایمنی بدن مانند سرطان 
دارد.

. بسیار بدحال به نظر می رسد.
. استفراغ یا اسهال شدید دارد.

. واکسیناسیون او به طور مرتب انجام نشده است.
در صورت وجود هر یک از شرایط زیر نیز با پزشک تماس بگیرید:

- فرزندتان 2 ساله یا کوچک تر است و تب او بیش از 24-4۸ ساعت است که ادامه 
دارد.

- فرزندتان از 2 سال بزرگ تر است و بیش از سه تا چهار ساعت تب داشته است.
- به نظر می رسد که کودکتان هنگام پایین آمدن تب یا هنوز بیمار است و یا بدتر 

می شود.
- نگرانی یا سؤال دیگری دارید.

در مورد کودکانی که به همراه تب تشنج می کنند چه باید کرد؟
حدود 3٪ از کودکان بین 6 ماه تا 5 سال ممکن است در اثر تب دچار تشنج شوند که به 
آن تب تشنجی می گویند. اگر یکی از اعضای خانواده ی کودک دچار تب تشنجی شده 
باشند، کودک با احتمال بیشتری با آن روبرو خواهد شد. تشنج شامل لرزش کل بدن 
است و به طور معمول کمتر از دو دقیقه طول می کشد. اگر فرزند شما تب تشنجی دارد، 
او را روی زمین قرار دهید تا در صورت تشنج نیفتد و در حالتی باشد که راه های هوایی اش 
کاملًا باز باشد. اگر او را در بغلتان نگه دارید و گردنش خم شده باشد، ممکن است در 
تنفس دچار مشکل شود. اگر فرزند شما تشنج کرد با پزشکش تماس بگیرید یا او را به 
بیمارستان برسانید. تشنج ناشی از تب به طور معمول آسیبی به کودکان وارد نمی کند و 

به این معنا نیست که کودک شما صرع دارد.

اگر فرزندتان تب کرد...

تب در کودکان؛ چه زمانی باید به پزشک مراجعه کرد؟

استرس می تواند برای مردان مرگبار باشد. استرس، خشم 
و اضطراب موجب افزایش فشار خون و هورمون های استرس 
می شوند که می تواند محدود شدن جریان خون به قلب را در 

پی داشته باشد.
فردی  هیچ  که  است  ناخوشایند  شرایطی  قلبی  بیماری 
دوست ندارد با آن مواجه شود. بیماری قلبی یکی از مهم ترین 
خطرات سلامت در دنیای امروز است که به ویژه مردان را تهدید 

می کند.
علائم بیماری قلبی می تواند بین مردان و زنان متفاوت باشند 
و مردان معمولا حملات قلبی را در سنین پایین تری نسبت به 
زنان تجربه می کنند. با این وجود، حمله قلبی تنها یکی از اجزا 
بیماری قلبی که طیف گسترده ای از ناراحتی های قلبی را 

پوشش می دهد را شامل می شود.
تعریف بیماری قلبی

همان گونه که پیشتر اشاره شد، بیماری قلبی یک اصطلاح 
به  توان  آن جمله می  از  که  قلبی  برخی شرایط  برای  کلی 
نارسایی قلبی، بیماری عروق کرونر، آریتمی یا ضربان نامنظم 
قلب، آنژین، و دیگر عفونت های مرتبط با قلب یا نقایص هنگام 

تولد اشاره کرد.
تمام موارد بیماری قلبی موجب علائم مشهود نمی شوند و 
ممکن است فرد از ابتلا به این شرایط آگاه نباشد.  با این وجود، 
آشنایی با عوامل خطرآفرین بیماری قلبی می تواند کمک 

بزرگی باشد.
عوامل خطرآفرین برای بیماری قلبی

تعداد زیادی از مردان در معرض خطر ابتلا به بیماری قلبی 
و  از دستورالعمل ها  از مردان  زیرا درصد کمتری  قرار دارند 
توصیه های ارائه شده برای فعالیت بدنی پیروی می کنند. 
مردان بسیاری با اضافه وزن و چاقی مواجه هستند که خود 

از عوامل خطرآفرین برای بیماری قلبی محسوب می شوند.
توان  می  قلبی  بیماری  برای  خطرآفرین  عوامل  دیگر  از 
اشباع،  چربی  از  سرشار  غذایی  رژیم  یک  کردن  دنبال  به 
مصرف الکل، کلسترول بالا، بیماری دیابت، و فشار خون بالا 

)پرفشاری خون( اشاره کرد.
عوامل خطرآفرین اختصاصی برای مردان:

 اختلال نعوظ
زنان،  برای  اختصاصی  خطرآفرین  عوامل  برخی  همانند 
مردان نیز با برخی خطرات منحصر به فرد برای بیماری قلبی 
مواجه هستند. در همین راستا، اختلال نعوظ می تواند یکی از 

نشانه های بروز مشکل در قلب باشد.
مشکلات سرخرگی می توانند پیش از قلب خود را در آلت 
تناسلی مردان نشان دهند، از این رو، اختلال نعوظ می تواند 
یک پیش نشانه از مشکلات قلبی باشد. مردانی که در دهه 
چهارم زندگی خود با اختلال نعوظ مواجه می شوند و هیچ 
عامل خطرآفرین قلبی عروقی دیگر ندارند، ۸۰ درصد احتمال 
بیشتری دارد طی یک بازه زمانی 1۰ ساله مشکلات قلبی را 

تجربه کنند.

عوامل خطرآفرین اختصاصی برای مردان:
 استرس/خشم

استرس می تواند برای مردان مرگبار باشد. استرس، خشم 
و اضطراب موجب افزایش فشار خون و هورمون های استرس 
می شوند که می تواند محدود شدن جریان خون به قلب را در 

پی داشته باشد.
یا  خشم  دوره  یک  تجربه  از  پس  نخست  ساعت  دو  طی 
استرس شدید، خطر مواجهه با یک حمله قلبی و سکته مغزی 

برای یک مرد به ترتیب تقریبا پنج برابر و سه برابر بیشتر است.
عوامل خطرآفرین اختصاصی برای مردان: 

سطوح پایین تستوسترون
از  پیامدهایی فراتر  تواند  کاهش سطوح تستوسترون می 
کاهش میل جنسی به همراه داشته باشد. سطوح پایین این 
هورمون اغلب با بیماری قلبی و دیابت نوع 2 پیوند خورده 
است. پژوهش ها نشان داده اند که سطوح پایین تستوسترون 
و  قلبی عروقی  خطرآفرین  عامل  یک  عنوان  به  تواند  می 

متابولیک در نظر گرفته شود.
بالا،  خون  فشار  معنای  به  تواند  می  متابولیک  سندرم 
کلسترول بالا و چربی شکم زیاد باشد که همگی می توانند 

خطر ابتلا به بیماری قلبی را افزایش دهند.
علائم هشدار دهنده اولیه: آریتمی

علائمی با شدت کمتر نسبت به یک حمله قلبی وجود دارند 
که بدن برای ارائه هشدار نسبت به بروز مشکل در قلب استفاده 

می کند.

به یک  تواند بیشتر شبیه  بیماری قلبی می  اولیه  مراحل 
ناراحتی باشد که شکل گرفته و از بین می رود. اگر با آریتمی 
)ضربان نامنظم قلب( مواجه هستید، احتمالا هنگام بالا رفتن 
از پله ها با کمبود نفس مواجه می شود یا احساس ناخوشایندی 
را برای مدتی طولانی - از 3۰ دقیقه تا چند ساعت می تواند 
ادامه داشته باشد - در ناحیه سینه تجربه می کنید. همچنین، 
ممکن است با احساس درد بی دلیل در قسمت فوقانی نیم تنه 

بالایی بدن خود و همچنین گردن و فک مواجه شوید.
علائم هشدار دهنده اولیه: رگ های خونی

اگر بیماری قلبی رگ های خونی شما را تحت تاثیر قرار داده 
باشد، ممکن است نشانه هایی مانند درد سینه )معمولا به 
آنژین ارجاع می شود(، درد یا تورم در اندام های انتهایی، مانند 

دست ها و پاها یا خستگی شدید را تجربه کنید.
این علائم می توانند به معنای آن باشند که رگ های خونی در 
نتیجه تشکیل یک پلاک تنگ شده اند که کار قلب برای ارسال 
خون حاوی اکسیژن و مواد مغذی به سراسر بدن را دشوار می 
سازد. فشار خون بالا نیز خطر بیماری قلبی را به میزان قابل 
توجهی افزایش خواهد داد، اما پرفشاری خون معمولا به ندرت 

موجب بروز علائم مشهود می شود.
علائم حمله قلبی

تجربه حمله قلبی لزوما به معنای احساس درد شدید در 
یا  فشار  است  نیست. شما ممکن  افتادن  زمین  به  و  سینه 
تنگی در سینه که به یک حمله قلبی اشاره دارد را تجربه کنید. 
همچنین، ممکن است ناراحتی در دست ها، پشت، گردن، و 

حتی فک را تجربه کنید.
افزون بر این، شما ممکن است با نشانه های هشدار دهنده 
دیگر یک حمله قلبی مانند تنگی نفس، تعریق بی دلیل، 

حالت تهوع، و احساس سبکی سر مواجه شوید.
علائم سکته مغزی

یک سکته مغزی معمولا یک سمت از بدن انسان را با بی 
حسی در صورت، دست، یا پا تحت تاثیر قرار می دهد. یک 
سکته مغزی می تواند موجب سردرگمی، دشواری در بیان واژه 

ها، یا تغییرات ناگهانی در بینایی شود.
سکته مغزی که بسیاری عوامل خطرآفرین مشترک با بیماری 
قلبی دارد می تواند با یک سردرد شدید نیز همراه باشد. از 
آنجایی که علائم سکته مغزی می توانند بدون هشدار قبلی 
شکل بگیرند، تماس با مرکز فوریت های پزشکی در کوتاه ترین 

زمان ممکن پس از مشاهده علائم اهمیت دارد.
تشخیص بیماری قلبی

 تشخیص بیماری قلبی در یک بیمار اغلب با یک معاینه بدنی 
آغاز می شود. طی معاینه، پزشک قادر خواهد بود به صحبت 
های فرد گوش داده و هر گونه علائم و عوامل خطرآفرین برای 
بیماری قلبی را شناسایی کند. پس از معاینه بدنی، پزشک می 
تواند آزمایش های بیشتر، مانند آزمایش استرس برای بررسی 
چگونگی واکنش قلب به سطوح مختلف فعالیت بدنی را تجویز 
کند. همچنین، پزشک ممکن است از آزمایشات تصویربرداری 
برای بررسی وجود انسداد در رگ های خونی استفاده کند. این 

روش غیر تهاجمی و بدون درد است.
چشم انداز بلند مدت

به  را  مردانی که جان خود  متاسفانه، حدود 5۰ درصد 
این  به  ابتلا  از  دهند  می  دست  از  قلبی  بیماری  واسطه 
شرایط آگاه نیستند. با این وجود، آنچه پس از یک حمله 
قلبی یا سکته مغزی رخ می دهد تا حدی زیادی به درمان 
مناسب بستگی دارد. توانایی فرد برای بهبودی پس از این 
رویدادها به این که تا چه اندازه سریع درمان را دریافت کرده 

است، بستگی دارد.
پس اگر نگران هر کدام از علائمی هستید که پیشتر به آنها 
اشاره شد باید کمک پزشکی دریافت کنید زیرا ممکن است از 
ابتلا به بیماری قلبی آگاه نباشید. حتی اگر احساس می کنید 
وضعیت جسمانی و سلامت شما خوب است، چکاپ های 

منظم می توانند ارزشمند باشند.
کاهش خطر

روشی قطعی برای پرهیز از مشکلات قلبی وجود ندارد، اما 
دو عامل کلیدی می توانند خطر مرگ ناشی از این شرایط را 
کاهش دهند که شامل کاهش سطوح فشار خون و کلسترول 

می شوند.
 پژوهش ها نشان داده اند حدود 7۰ درصد از افرادی که برای 
نخستین بار حمله قلبی را تجربه می کنند به فشار خون بالا 
مبتلا بوده اند، در شرایطی که احتمال ابتلا به بیماری قلبی 
در افرادی با سطوح کلسترول کلی بالا نیز دو برابر بیشتر است.

قلب مردانه و حقایقی از آن!

سلامت 

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰2۰177۸5 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۸11443۰۰۰2۰۰۰17۰ آقای حسینقلی قاسمی فرزند 
میرزاآقا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۸2 مترمربع پلاک شماره ۰ فرعی از 2213  اصلی واقع 

در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صفرعلی باقرزاده چم. )م الف 3246 (
2- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰2۰171۹6 مربوط به پرونده کلاسه 13۹411443۰۰۰2۰۰۰61۰ خانم سکینه خشت کار فرزند 
حسنعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 22۰/5۰ مترمربع پلاک شماره 3۰1۹ و 3۰۰2 
فرعی از 2567/1212  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مقدار 21۰ مترمربع از پلاک 3۰1۹ فرعی 

از فاطمه بادبرین و مقدار 1۰/5 مترمربع 3۰۰2 فرعی از وحید لشگرنویسی. )م الف 3245 (
3- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰2۰1673۸ مربوط به پرونده کلاسه 13۹711443۰۰۰2۰۰1۸۸1 آقای علی اشرف محمدی فرزند 
عباسعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 37/17 مترمربع پلاک شماره  فرعی  از 1۸76  

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی به شماره ۹12۹5. )م الف 3244 (
4- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰2۰17777 مربوط به پرونده کلاسه 13۹711443۰۰۰2۰۰1257 آقای سلمان سعیدی فرزند 
میرحسن در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۰3/۸ مترمربع پلاک شماره ۰ فرعی  از 21۸1  
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث سیدمحمد رضویان. )م الف 3243 (
5- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰2۰1665۰ مربوط به پرونده کلاسه 13۹711443۰۰۰2۰۰1563 آقای سید مهدی حسینی فرزند 
سید اصغر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۰/55 مترمربع پلاک شماره  23۰3 اصلی واقع در 

قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه متقاضی از مالک مشاع . )م الف 3242 (
6- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰2۰16433 مربوط به پرونده کلاسه 13۹511443۰۰۰2۰۰۰3۹5 خانم فضه کیهانی اشرف فرزند 
گرز علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی از 21۹1 اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از رضا بیگدلی آذری توسط عبدالعلی . )م الف 3241 (

7- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰2۰1652۸ مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443۰۰۰2۰1۸665 آقای نصرالله اصغری فرزند 
یوسف در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 63/5۰ مترمربع پلاک شماره 1۹64 اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از مالک رسمی . )م الف 324۰ (
آقای جواد سخائی فرزند  پرونده کلاسه 13۹611443۰۰۰2۰۰۰۸47  به  ۸- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰2۰۰42۰4 مربوط 
محمدصادق در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 237/25 مترمربع پلاک شماره  فرعی  از 
باقیمانده 2566 و 2567  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی / سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی مع 

الواسطه از محمد تقی عرب نژاد. )م الف 323۹ (
۹- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰2۰۰4644 مربوط به پرونده کلاسه 13۹611443۰۰۰2۰۰۰۸46 آقای سید حسین وکیلی فرزند 
سید رضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 237/25 مترمربع پلاک شماره  فرعی از باقیمانده 
2566 و 2567-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی /سند رسمی /سند مالکیت مشاعی مع الواسطه 

از محمدتقی عرب نژاد . )م الف 323۸ (
1۰- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰2۰17۸33 مربوط به پرونده کلاسه 13۹711443۰۰۰2۰۰1۹۸۸ آقای حسن فغانی فرزند احمد 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 114 مترمربع پلاک شماره ۰ فرعی از 2322 اصلی واقع در قم 

بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از ابوالحسن رضوی . )م الف 2337 (
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1398/07/22 تاریخ انتشار دوم: 1398/08/08
عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

   آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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عزم مسئولان قم برای حذب سرمایه گذاران جدی است
کلید اقتصاد قم در اختیار سرمایه گذاران قرار می گیرد

با توجه به ظرفیت های خاص قم برای توسعه و پیشرفت، مسئولان استان عزم خود را 
برای جذب سرمایه گذاران و دادن کلید بخش های اقتصادی به آنان جذب کرده اند. مدتی 
است لزوم جذب گسترده سرمایه گذاران و مهیاکردن همه شرایط برای مشارکت بخش 
خصوصی در حوزه های اقتصادی قم به یکی از کلیدواژه های اساسی سخنان مسئولان 
استان تبدیل شده است و آنان آمادگی کامل خود را برای حمایت از این گروه به وضوح بیان 
می کنند. در چنین شرایطی که مسئولان استان لازمه رشد و توسعه اقتصادی قم را جذب 
سرمایه گذار می دانند و آماده اند تا همه امکانات موجود را در عملیاتی ساختن این هدف 
بسیج کنند قرار است به زودی همایش بزرگی به منظور معرفی ظرفیت های سرمایه گذاری 
استان برگزار و در آن بسر لازم برای حضور گسترده سرمایه گذاران فراهم شود. در همین 
رابطه به بررسی بیشتر موضوع از دیدگاه مسئولان و متولیان بخش های اقتصادی استان 

پرداخت ایم.
استفاده از ظرفیت های ملی برای جذب سرمایه گذاری در قم

 استاندار قم با اشاره به در پیش بودن همایش فرصت های سرمایه گذاری در استان 
خواستار استفاده از ظرفیت های ملی برای جذب سرمایه گذاری درقم شد. بهرام سرمست 
جذب سرمایه را از اولویت های اصلی توسعه دانست و اظهار کرد: در کنار سرمایه های 
اقتصادی هر جامعه، توجه ویژه به سرمایه های اجتماعی از اهمیت دوچندانی برخوردار 
است. وی ضرورت بکارگیری شیوه های نوین در جذب سرمایه را مورد توجه قرارداد و اضافه 
کرد: سرمایه های اجتماعی، انسانی و فکری جوامع، نقش مهمی در جذب سرمایه های 
اقتصادی دارد و باید به این موضوع در قالب یک زنجیره تکمیلی در فرآیند تولید و گردش 
سرمایه توجه شود. وی با اشاره به پایه ریزی اقتصاد نوین بر اساس سرمایه های اجتماعی در 
کشورهای مختلف، افزود: اگرچه شرایط کشور مابعد از برجام و اعمال تحریم ها، برای جذب 
سرمایه گذاران خارجی دشوار شده است، اما با پاسداشت از سرمایه های اجتماعی و انسانی 
داخل کشور، می توانیم در مسیری گام برداریم که بی اثر شدن تحریم ها، رونق تولید و 
افزایش صادرات را در پی داشته باشد. سرمست با اشاره به برنامه استان در برگزاری همایش 
فرصت های سرمایه گذاری، بر لزوم حمایت های سازمان سرمایه گذاری ایران در باب حمایت 
از مسئولان برگزاری همایش، انتقال تجربیات و اطلاع رسانی پیرامون این همایش در سطح 
ملی و بین المللی را خواستار شد و گفت: استان قم ظرفیت ها و پهنه های سرمایه گذاری 
قابل توجهی دارد که سرمایه گذاری در این استان می تواند نقش مؤثری در افزایش تولید 
درزمینهٔ جذب  آیین نامه ها  برخی  اصلاح  لزوم  بر  تأکید  با  وی  کند.  ایفا  ملی  ناخالص 
سرمایه گذار، به ویژه سرمایه گذاران خارجی، تصریح کرد: ضروری است فرآیندهای بروز 
جهت ورود سرمایه خارجی به داخل کشور در شرایط کنونی بکار برده شود. وی ادامه داد: 
تفویض اختیار صدور مجوز سرمایه گذاری به استان ها و ایجاد اصلاحات در ارائه تسهیلات 

ارزی و مبادلات بانکی سهم مهمی در بهبود فرآیند جذب سرمایه گذار خواهد داشت.
حفظ و گسترش سطح اشتغال با سرمایه گذاری قابل تحقق است

و  موجود  اشتغال  حفظ  گفت:  نیز  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
جلوگیری از رکود و تعطیلی حتی یک واحد تولیدی خط قرمز و نقطه تلاقی اشتغال و 
بیان کرد:  زیرساخت های بسیار خوبی  سرمایه گذاری در قم است. مهرداد غضنفری 
مناسب  اطلاع رسانی  باید  ازاین رو  است،  ایجادشده  استان  در  سرمایه گذاری  برای 
برای هدایت سرمایه گذاران در دستور کار مسئولان امر قرار گیرد. وی با اشاره به این که 
بخشی از مقدمات کار سرمایه گذاری شامل ایجاد زیرساخت ها و مدیریت هزینه ها در قم 
فراهم شده است، افزود: به همین خاطر اگر یک سرمایه گذار واقعی و باتجربه وجود داشته 
باشد، با درک صحیح از شرایط و فرصت ایجادشده در استان، به لحاظ رفع موانع زمان بر 
و هزینه ساز، باید قم را به عنوان اولویت اصلی سرمایه گذاری خود انتخاب کند. وی هدایت 
و آگاه کردن سرمایه گذاران را از مهمترین وظایف حوزه جذب و سرمایه گذاری استانداری 
دانست و گفت: باید این نکته که دولت ظرفیت های منحصربه فردی را برای سرمایه گذاری 
در قم ایجاد کرده به متقاضیان تفهیم شود. غضنفری گفت:  در همین راستا برای معرفی 
دقیق فرصت های سرمایه گذاری در قم،  همایشی بزرگ در این استان برگزار خواهد شد که 
می تواند آغاز مطلوبی برای سرعت یافتن فرآیند جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی در 

بخش های تولیدی و اقتصادی قم باشد.
امکان سنجی 790 میلیون یورویی برای همایش سرمایه گذاری در قم

همچنین رئیس اتاق بازرگانی، صنایع و معادن و کشاورزی قم بابیان اینکه برای همایش 
بین المللی فرصت های سرمایه گذاری قم تاکنون پیش امکان سنجی 6۹ طرح به ارزش 
طرح  تعداد  این  ارزی  ارزش  گفت:  است،  تهیه شده  ریال  میلیارد   17۰ و  هزار  هشت 
سرمایه گذاری پیشنهادشده نیز 7۹۰ میلیون یورو هست.  ابوالفضل خاکی اظهار داشت: در 
این همایش علاوه بر سفیران و وابستگان اقتصادی کشورهای گوناگون، 3۰ تن از کارشناسان 
و صاحب نظران اقتصادی استان های مختلف نیز شرکت می کنند. وی بیان داشت: اتاق 
بازرگانی برای برگزاری این همایش حدود 2 میلیارد ریال سرمایه گذاری اولیه را انجام داده و 
درکمیته ای که برای پیشبرد کار همایش تشکیل شده نیز رقمی که هر دستگاه می تواند برای 
همکاری به این همایش اختصاص دهد، 1۰۰ میلیون ریال تا 6 میلیارد ریال پیش بینی شده 
است. وی صنایع تبدیلی کشاورزی، نساجی، صنایع شیمیایی و الکترونیک و پنل های 
خورشیدی را ازجمله ۸۰ طرح سرمایه گذاری پیشنهادی برای این همایش عنوان کرد، که 
از سوی دستگاه های مختلف مانند شرکت شهرک های صنعتی، صنعت، معدن و تجارت و 
راه آهن ارائه شده است. خاکی افزود: اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
طرح هایی را در حوزه گردشگری ارائه داده و علاوه بر آن اداره کل اوقاف و امور خیریه نیز 
طرح هایی را درزمینهٔ مناطق گردشگری معرفی کرده است. وی با تبیین مزیت های این 
سرمایه گذاری ها گفت: کسانی که علاقه مند به استقرار درشهرکهای صنعتی استان هستند، 

می توانند از مزایای تحویل 2۰ درصد زمین در قالب اقساط 6۰ ماهه استفاده کنند.
شهرک تخصصی سرمایه گذاری خارجی در قم احداث می شود

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم نیز در این رابطه گفت: مقدمات ایجاد شهرک 
تخصصی سرمایه گذاری خارجی در شهرک الغدیر قم در دست پیگیری و اقدام است.

از  تخصصی  شهرک های  و  صنعتی  نواحی  ایجاد  کرد:  بیان  شعاعی  اسرافیل 
هدف گذاری های اصلی استان است. وی بیان کرد: شهرک الغدیر حلقه مفقوده استان 
خدماتی  و  صنعتی  زیرساخت های  هنوز  هکتاری،   ۸۰۰ مساحت  باوجود  که  است 
ایجاد شهرک تخصصی  در آن به درستی شکل نگرفته است. وی اظهار داشت: برای 
سرمایه گذاری در شهرک الغدیر در درجه نخست باید زیرساخت های موردنیاز ازجمله 
برق و گاز به صورت کامل و موردنیاز سرمایه گذاران خارجی تأمین شود. شعاعی در ادامه 
با اشاره به روند مطلوب سرمایه گذاری در استان عنوان کرد: در 6 ماه نخست سال جاری 
شاهد افزایش سرمایه گذاری در قم بوده ایم. شهرک صنعتی الغدیر قم در 5۰ کیلومتری قم  
قرارگرفته  و بیش از 2 هزار هکتار وسعت دارد. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، 
الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد،ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات 
و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خور آباد، دستجرد، سیرو و طغرود است. 2 
هزار و 3۰۰ واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که بیش از ۹۰ درصد 
آن مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین بیش از 53 هزار تن در واحدهای 
صنعتی استان فعالیت می کنند.همایش بین المللی معرفی فرصت های سرمایه گذاری قم 

قرار است در آبان ماه سال جاری برگزار  شود.

مدیرحج و زیارت  استان قم:
۱2۱ هزار تن از قم در سامانه سماح ثبت نام کردند

مدیر حج و زیارت استان قم گفت: تا بیستم مهرماه جاری 121 هزارتن از قم برای 
حضور در مراسم اربعین حسینی در سامانه سماح ثبت نام کرده اند. مهدی صالحی بیان 
کرد: از همه همشهریان گرامی می خواهیم بدون ثبت نام در این سامانه به عراق نروند و 
این کار را به روزهای پایانی موکول نکنند. ثبت نام به آسانی در منزل، محل کار و با استفاده 
از گوشی تلفن همراه امکان پذیر است و وقت زیادی از متقاضیان سفر اربعین نخواهد 
گرفت. وی ادامه داد: ثبت نام در سامانه سماح مبنای برنامه ریزی، تدارک امکانات و تسهیل 
خدمت رسانی به زائران است و از همه مشتاقان حضور در مراسم پیاده روی عظیم اربعین 
درخواست می شود تنها با پرداخت مبلغ 22 هزار تومان در این سامانه ثبت نام و به صورت 
قانونی به عراق سفر کنند. صالحی گفت: تمام هزینه هایی که در سامانه سماح برای بیمه 
زائران اخذ می شود، به بیمه ایران تخصیص می یابد و سازمان حج و زیارت تنها مسئول 
پیگیری و ثبت نام در این سامانه است. وی همچنین در توصیه ای به زائران بیان کرد:  امسال 
مهر کنترل مرزی گذرنامه به عنوان ویزا تلقی می شود، بنابراین زائران نسبت به ثبت مهر 
کنترل هنگام ورود به عراق توجه لازم را داشته باشند. وی ادامه داد:  امسال نرم افزار موبایلی 
مصباح که توسط سازمان حج و زیارت طراحی شده است در دسترس زائران قرار می گیرد 
که با این نرم افزار ارتباط دوسویه میان آنان و دستگاه های خدمت رسان فراهم می شود 
و همچنین اطلاعات لازم برای زائران مانند مختصات منطقه ای،  مسیریابی، امکانات 
پیام رسانی و ارتباطی در اختیارشان قرار می گیرد. مدیرکل حج و زیارت قم گفت:  درراستای 
اهداف و سیاست های ستاد مرکزی اربعین،  حج و زیارت قم در اربعین سال جاری اقدام 
به اعزام زائران به صورت شبه کاروانی می کند و در همین راستا سرویس های حمل ونقل و 
انتقال زائران به کشور عراق در قالب بسته های متنوع ارائه می شود که برای کسب اطلاعات 
بیشتر در این زمینه،  زائران می توانند به دفاتر زیارتی مجاز حج و زیارت استان مراجعه کنند.

سیدمجید بنی فاطمه مداح اهل بیت )ع( متولد سال 1356 محله جیحون تهران 
است. او از 6 سالگی مداحی را نزد استادانی چون حاج منصور ارضی، حاج محمد 
نوروزی و حاج علی انسانی آغاز کرده است و این روزها در شمار محبوب ترین و 
مشهورترین مداحان کشور قرار دارد که نوحه ها و روضه های او زبانزد مردم، به ویژه 

جوانان است.
در ادامه گفت وگویی سیدمجید بنی فاطمه با خبرگزاری فارس  رامی خوانید
 روضه همانند شیر مادر برای فرزند، در هیأت ضروری است

سیدمجید بنی فاطمه ابتدا با روضه هایش در میان مردم مشهور شد که 
نشان دهنده اهمیت شما به موضوع روضه خوانی است. حتی در صحبت های 
مختلف بر محور بودن روضه در جلسه هیأت تاکید بسیاری هم داشته اید. 

دلیل اهمیت و توجه تان به روضه چیست؟
بله این نکته را قبول دارم. البته در گذشته ذائقه ها هم متفاوت بود. امروز نیز معتقدم 
که محور و پایه جلسه باید روضه باشد و در جلسات خود نیز این گونه عمل می کنم؛ 
زیرا روضه دارای فلسفه های بسیار و پهنه گسترده ای است. در روایتی از امیرالمومنین 
)ع( داریم که باید بر اساس شرایط زمان عمل کرد؛ یعنی باید مرد زمان خود بود. 
امروز سرعت زندگی ها بالا رفته و هیجان های بسیاری مطرح است. انسان ها نیز 
وقت محدودی دارند. بر اساس همین شرایط، سینه زنی ها امروز نشاط آور و دارای 
سروصدای بسیار شده است، اما من تلاش کردم از روضه جدا نشوم؛ یعنی همان 
محور بودن روضه گذشته را حفظ کردم. فقط برای بیان آن تقسیم بندی کرده ام. 
زمانی همان طور که شما گفتید من به روضه خوانی توجه بسیاری داشتم و صرفاً 
روضه می خواندم. در آخر مجلس هم سینه زنی می کردیم، بر همین اساس هم 

معتقدم که من در روضه رشد کردم.
اعتقاد دارم روضه برای هیأت، مانند شیر مادر برای بچه، حیاتی است. البته در 
شرایط کنونی تلاش کرده ام که روضه را در قالب سینه زنی ارائه کنم. بر این اساس در 
نوحه های زمینه ای که در جلسه می خوانم به روضه تاکید بسیاری دارم؛ یعنی در این 

نوحه ها کلمات کلیدی روضه را مطرح می کنم.
 فضای امروز جامعه این را قبول نمی کند که دائماً روضه گوش کنند. مردم امروز 
روضه را صرفاً در هیأت گوش می کنند اما نوحه و سینه زنی را در خارج از فضای هیأت 
در تلفن های همراه، خودرو، محل کار و ... نیز گوش می دهند. بنابراین تصمیم 
گرفتم روضه را در قالب سینه زنی نیز به مخاطب ارائه کنم. پس نسبت به گذشته 

تغییری نکرده ام، بلکه تنها قالب ها را تغییر داده ام.
 روضه را وارد نوحه های زمینه کردم

بر این اساس محصول داخل هیأت را به بیرون از هیأت انتقال دادید؟
با این روش، روضه که به نوعی تنها در هیأت مورد توجه قرار می گرفت، در خارج و 
فضای مجازی نیز دست به دست می چرخد که این مولفه و ویژگی، برد یک هیأت 
محسوب می شود. امروز نباید هیأت را محدود کنیم. هیأت متعلق به امام حسین 
)ع( است که ایشان تنها برای یک تیپ خاص یا تنها برای تشیع و یا فراتر تنها برای 
مسلمانان نبودند؛ بلکه ایشان برای تمام بشریت بودند. بنابراین باید به این سمت و 
سو حرکت کنیم که هیأت را جهانی کنیم، بر این اساس در گام اول نگاه مان را باید 

جهانی کنیم.
امروز باید از رسانه های موجود استفاده کنیم که یکی از این رسانه ها اینستاگرام 
یا دیگر شبکه های اجتماعی است که به نوعی هر فرد را به یک رسانه تبدیل کرده 
است. ما نیز از این امکانات موجود باید به نحو احسن استفاده کنیم تا بتوانیم هیأت 
را جهانی کنیم. مقام معظم رهبری نیز به این نکته جهانی شدن اشاره کردند و اربعین 

امروز این مسیر جهانی شدن را در حال پیمودن است.
امروز مسیحیان نیز در پیاده روی اربعین حضور پیدا می کنند. به طور مثال سال 
گذشته در موکب ریحانةالحسین، فردی از شهر منچستر انگلیس حضور پیدا کرد که 
دوستش می گفت: این فرد تازه مسلمان شده است، علاقه بسیاری به امام حسین 
)ع( دارد و نوحه های شما را نیز که یا به زبان انگلیسی یا عربی برایش ترجمه شده 
است، می شنود. اگر نگاه ما به هیأت جهانی شود در امور بسیار اثر خواهد گذاشت و 
حتی در این صورت، نوع گفتار، روضه و دیگر برنامه های هیأت را تحت تاثیر خواهد 

گذاشت.
 ماجرای خطاب شدن با عنوان »عمو عباس« توسط مردم

از سال 8۵ نام سیدمجید بنی فاطمه با نوحه »عمو عباس« گره خورد و به 
نوعی امروز هرکس نام شما را می شنود، یاد آن نوحه می افتد. شعر و موسیقی 
آن نوحه از چه کسی بود؟ با توجه به این که در آن زمان این نوحه به یک باره 
زنگ موبایل ها شد و مردم در ماشین های خود، این نوحه را پخش می کردند، 

چه حال و هوایی به شما دست می داد؟
شعر آن نوحه توسط آقای اصلانی گفته شده بود که در آن زمان شاعری جوان بود 
و هم اکنون نیز در حال کار در این حوزه است. در این شعر عبارت هایی به کار رفته بود 
که تازگی داشت و تا  آن زمان، کسی حضرت عباس )ع( را از زبان بچه ها مورد خطاب 
قرار نداده بود. همواره ایشان در نوحه ها و روضه ها، فردی قدرتمند، مطیع امام زمان، 
کسی که خود را نمی بیند و تنها به خواست امام زمان خود توجه دارد و مظهر ادب، 
وفاداری و دیگر ویژگی ها مطرح شده بود، اما به یکباره در این نوحه، از زبان یک بچه 

خیلی راحت »عمو عباس« خطاب شد.
 مردم در باطن بسیار عاشق حضرت عباس )ع( هستند و خود را با ایشان صمیمی 
می دانستند، اما هیچگاه راحت و صمیمی با ایشان صحبت نکرده بودند که این کلمه 
»عمو عباس« کمک کرد تا ارتباط مردم با حضرت ابوالفضل )ع( راحت تر شود. در 
این نوحه می خواندم »عمو عباس علمت کو عموی خوبم/ عمو عباس تو نرو تا که 

پا نکوبم«.
دومین دلیل آن بود که این نوحه زمانی خوانده شد که ابتدای ایجاد فضای مجازی 
و حتی ابتدای آن بود که افراد می توانستند در گوشی های همراه خود یک نوحه را 
به عنوان زنگ موبایل قرار دهند؛ در آن زمان افراد با بلوتوث فایل  ها را برای یکدیگر 

منتقل می کردند، این عوامل نیز در فراگیر شدن این نوحه بسیار اثرگذار بود.
خاطرم هست در آن دوران در بزرگراه شهید همت در ترافیک مانده بودم که یک 
خانواده در ماشین کناری با من احوال پرسی کردند و آن افراد، من را »عمو عباس« 
خطاب می کردند. خیلی جالب بود این افراد اسم من را هم نمی دانستند، اما این 

نوحه را شنیده بودند و مورد پسند آن ها واقع شده بود.
 نوحه عمو عباس نقطه عطف مداحی های من بود

قبول دارید این نوحه نقطه عطف کار حرفه ای مداحی شما بود و بعد از 
این نوحه سیدمجید بنی فاطمه بیش از پیش شناخته شد؟

بله این نوحه نقطه عطف کار من بود. یک خواننده گاهی اوقات کارهای خوبی 
انجام می دهد که ماندگار می شود اما بعد از آن مهم است که چه برنامه ای دارد و چه 

کارهایی انجام می دهد و من معتقدم این مهم تر است.
 راز ماندگاری نوحه ها

به نظر شما چرا این نوحه ماندگار شد و اصلًا راز ماندگاری یک نوحه 
چیست؟

معتقدم هر چیزی که مردم را به امام حسین )ع( نزدیک کند و ارتباط با ایشان را 
راحت تر کند، در اذهان باقی می ماند. مناسب بودن حال خواننده و اخلاص موجود 
در جلسه نیز بسیار تاثیرگذار است. البته مقصودم این نیست که ادعا کنم من اخلاص 

دارم. این ها همگی عواملی است که موجب ماندگاری یک نوحه می شود.
 پشت صحنه سبک سازی نوحه های هیأت

نوحه های سبک زمینه شما بسیار در اذهان مطرح است و به نوعی 
چه  نوحه  یک  ساخت  برای  است.  خاص  بسیار  شما  زمینه خوانی  سبک 
اقداماتی انجام می دهید و اینکه تا چه میزان اعتقاد دارید یک مداح باید با 

دستگاه های موسیقی آشنا باشد؟
مداح باید به دستگاه های موسیقی حتی الامکان مسلط باشد و یا حداقل آشنایی 
داشته باشد. زمانی که نوحه ای به زبان آذری خوانده می شود، مستمع دستگاه آن را 
می شناسد و به طور مثال می گوید که این نوحه در دستگاه ماهور یا سه گاه بود. اگر 
مداح دستگاه ها را بشناسد، در فضاهای کاری اش بسیار تاثیرگذار است. البته این 
شناخت از دستگاه موسیقی به معنای آشنایی با دستگاه های پاپ و غیره نیست زیرا 

لزومی ندارد و به کار هم نمی آید.
در گذشته خودم سبک کارها را می ساختم. به طور مثال همین نوحه »عمو عباس«  

دارای چهارچوبی بود که خودم در آن تغییرات ایجاد کردم. بخش کمی از سبک های 
نوحه های امروز را نیز خودم می سازم.

در گذشته نوحه ای ساخته می شد و آن را 1۰ شب ادامه می دادیم؛ به طور مثال بر 
اساس آن، نوحه ویژه شب حضرت رقیه )س( یا شب حضرت عباس )ع( و غیره هم 
ساخته می شد، اما امروز کار متفاوت است و برای شخصیت ها کار ساخته می شود. 
به طور مثال نوحه حضرت رقیه )س( باید کاملًا کودکانه باشد و یا برای نوحه حضرت 
علی اصغر )ع(  باید ناله مادرانه یا لالایی وجود داشته باشد لذا شرایط نسبت به قبل 

بسیار متفاوت شده است.
با تعدادی از افراد شاعر و سبک ساز ارتباط دارم که می توان گفت برخی از آن ها 
موفق بودند و برخی نیز موفق ترند. به طور مثال از سال ۸5 عمده نوحه های زمینه 
بنده توسط آقای محمد صمیمی ساخته شده است و نوحه های امروز زمینه نیز 
توسط او و آقای محسن عرب خالقی ساخته می شود. افراد دیگری همچون محمد 
رسولی، امین سمیعی، سجاد محمدی و... هستند که واقعاً به جلسه توجه دارند 
و خوب کار می کنند. من با افراد نسل جدید مانند سجاد محمدی  روی نوحه ها  
چکش کاری می کنم و تغییراتی ایجاد می کنیم تا نوحه مدنظر به وجود آید و باید 
گفت ماشاءالله این افراد نسل جدید، تسلط بسیاری روی ملودی دارند و سبک های 

بسیاری در ذهن خود می سازند. لذا کار بسیار راحت پیش می رود.
نوحه »عمو عباس« را سه سال پیش مجدداً با شعر و سبک جدیدی 
بازخوانی کردید. این تغییر ایجاد شده و سبک جدید از سوی خودتان اعمال 

شده بود؟
این نوحه مجدداً توسط آقای سعیدی بازسازی شد؛ همان فردی که نوحه »می باره 
بارون« را بر اساس نوحه »کربلا کربلا اللهم الرزقنا« در گذشته ساخته بود که معتقدم 

بسیار نیز نوحه قشنگی شد.
جوانان در حوزه نوحه و شعر کارهای بسیار خوبی انجام می دهند، اما باید مراقب 
باشند با یک یا دو کار خوب فریب نخورند. معتقدم نوحه سرا مانند گل است که اگر دو 
بار باغچه اش عوض شود، خودش شاید متوجه نشود، اما مردم شاهد لطمه خوردن 
او هستند که در نهایت نیز خراب می شود. جوانانی که امروز نوحه سرایی می کنند، 
باید دقت داشته باشند که باید به ذاکر امام حسین )ع( وفادار باشند. این افراد باید 
در جلسه حضور پیدا کنند و با نوحه خود گریه کنند که اگر گریه کردند، مردم هم 

همراهی خواهند کرد.
توصیه من به جوان هایی که در حال نوحه سرایی هستند، آن است که باید با 
خواننده همراه باشند و در گام دوم، وفادار نسبت به ذاکران باشند و در روضه ها 
حضور داشته باشند؛ زیرا هم برای حال او خوب است و هم اینکه با روند جلسه آشنا 

می شوند و فرصتی به او دست می دهد تا سال بعد روند را جلوتر ببرد.
 توصیه های سیدمجید بنی فاطمه به مداحان جوان

بارها در مصاحبه های مختلف اشاره داشتید که مداحی را نزد اساتیدی 
همچون حاج محمد نوروزی، حاج منصور ارضی و حاج علی انسانی آغاز 
کردید. امروز برای جوانی که بنا دارد در عرصه مداحی قدم بگذارد، چه روندی 

را توصیه می کنید؟
من این بزرگواران را استاد خود می دانم. ما اینگونه نبوده است که در کلاس آنها 
شرکت کرده باشم، معتقدم جوان ها باید بدانند این که بگویند شاگرد فلان نفر 
نیستند، نکته مهمی نیست؛ بلکه اگر جایی رفتند و از فردی نکته ای را آموزش دیدند 
باید به زبان بیاورند؛ زیرا این فرد حق بر گردن آنها دارد. من بارها اسم افراد بسیاری را 
آورده ام که آنها را استاد خود می دانم و دست آن ها را هم می بوسم، شاید فاصله سنی 

بسیاری با برخی از آن ها نداشته باشم اما سن اصلًا ملاک نیست.
جوانان در عرصه مداحی اگر با یک بزرگتر ارتباط نداشته باشند و وصل به او نشوند، 
هلاک می شوند. من از این اساتید تنها خواندن را یاد نگرفتم. من در سال 7۹ در 
هیأت صنف لباس فروشان خواندم، در حالی که جوانی در آن زمان در عرصه مداحی 
وجود نداشت، اما امروز جوانان بسیاری وجود دارند که همگی اهل روضه و شعر 
هستند. من آن زمان که در هیأت لباس فروشان می خواندم، نگاه می کردم که حاج 
علی انسانی در آن مراسم چگونه می خواند و یا چه عبارت هایی را به کار می برد. به 
طور مثال مشاهده کردم در یک ساعت روضه خوانی، این اساتید هیچ گاه روضه باز 

نمی خواندند و این سرمشقی برای کار من بود.
من پیاده به خانه فردی رفتم تا بتوانم نکته ای از او یاد بگیرم. می گفت فردا بیا و 
من مجدد ساعت ها در گرما از غرب تهران به شرق تهران و بالعکس پیاده می رفتم 
تا بتوانم او را ببینم که بعد ممکن بود آن فرد بگوید، زمان دیگری بیایید و باز مجدد 
می رفتم، در حالی که پول هم نداشتم و گرسنه و تشنه این مسیر را طی می کردم اما 

رفتم و بعدها فهمیدم چه کار بزرگی این افراد کردند و به نوعی ما را تربیت کردند.
این افراد مانند پدری که وضع مالی خوبی دارد، اما می گوید فرزندم باید برود جای 
دیگری کار کند تا حساب و کتاب یاد بگیرد و سپس پیش خودم بیاید، با من رفتار 

کردند. من در موضوع خواندن و مداحی سختی های بسیاری کشیدم.
در این مسیر پیش حاج منصور ارضی هم رفتم که ان شاء الله خدا عمر با عزت به 
او بدهد! من از بچگی حاج منصور را دوست داشتم و مانند ایشان هم می خواندم. 
در سال 76 در حسینیه بیت الزهرا )س( حاج منصور به من گفت بخوان! هنوز یادم 
است، آن روز چه نوحه ای خواندم. از آن زمان خدمت حاج منصور درس گرفتم. البته 
شاگرد تنبل او هستم اما درس های بسیاری از او گرفتم. من در کنار حاج منصور 
فهمیدم خوانندگی تنها 3۰ درصد است و 7۰ درصد کار شامل منش، رفتار، مدیریت، 
اخلاق، اخلاص و ... است و در این مسیر باید اشتباه دیگران را نادیده  گرفت و محبت 

آنان را در چشم بزرگ کرد. بیشتر درسم را در این مسیر از حاج منصور گرفتم.
من به حاج محمد نوروزی هم بسیار علاقه داشتم و به سبک او می خواندم که 
خودش خاطره ای دارد. یک مرتبه برای مداحی به مجلسی می رود. وقتی می رسد 
صدای نوحه می شنود. به بانی مجلس می گوید خواننده زمانی که بناست برای 
مداحی به مجلسی برود، قبلش نوار صوتی او را پخش نمی کنند! مسئولین هیأت 
می گویند نوار نیست! سیدمجید بنی فاطمه در حال خواندن است. من از حاج 
محمد نوروزی هم آموزش های بسیاری گرفتم که یکی از آن ها تصویرسازی روضه  در 
ذهن مخاطب بود. حاج محمد نوحه را تصویر می کرد و من این مهم و چیدمان روضه 

را از حاج محمد نوروزی یاد گرفتم که امیدوارم خدا به او نیز خیر دهد.
 سختی های بنی فاطمه در مسیر مداح شدن

در خصوص سختی هایی که برای مداح شدن در دهه 70 اشاره کردید، 
بیشتر توضیح دهید.

برای شرکت در مراسم مسلمیه امروز همه ماشین و موتور دارند تا بتوانند شرکت 
کنند، اما در گذشته کلًا یک یا دو ماشین در محل وجود داشت و افراد در اتفاقات 
مختلف روی همسایه برای رفت وآمد حساب می کردند و زمانی که فردی حالش بد 
بود، همسایه ای که ماشین داشت، سریع برای انتقال بیمار می آمد که امیدوارم امروز 

نیز این شرایط وجود داشته باشد و بچه هیأتی ها از حال همسایه  خود باخبر باشند.
زنگ محرم از کودکی تا امروز با مسلمیه بوده است و سه شب در حرم عبدالعظیم 
حسنی )ع( حضور پیدا می کردم و تمام بزرگان مداحی را آن جا می دیدم. یک مرتبه 
با دوستانی همچون سیدمحمد جوادی و حجت الاسلام میرزامحمدی به مراسم 
مسلمیه رفتیم و گفتیم برگشت را با افراد آشنا بازخواهیم گشت، اما این قدر محو 
روضه ها و نوحه ها شدیم که یک مرتبه دیدیم، آخرین مداح که حاج محمد نوروزی 
بود، در حال مداحی است و دیگر هیچ کدام از آشنایان حضور ندارند که با آن ها 
برگردیم. در نهایت با فردی تا یک مسیری آمدیم و باقی مسیر را هم پیاده برگشتیم، به 
طوری که ما از شهرری تا خانه های خود پیاده رفتیم و حتی نماز صبح را در مسجدی 

در مسیر خواندیم و ادامه دادیم.
در گذشته برای روضه خوانی به جوان ها اعتماد نمی کردند. بسیاری تصور می کنند 
من امروز مداح شدم؛ در حالی که من از ابتدای راه اندازی هیأت رزمندگان اسلام 
بوده ام و در این هیأت مداحی کرده ام. حاج صادق آهنگران در خصوص من آن زمان، 
می گفت یک پدیده داریم. من به شهرستان ها می رفتم و نوحه خوانی می کردم. 
خاطرم است ابتدای کار هیأت رزمندگان، یکی از مداحان مشکلی برایش پیش آمده 
بود که من جایش رفتم. زمانی که به آن هیأت در شهرستان رفتم، صاحب مجلس من 
را نمی شناخت. ابتدا براساس نام و نام خانوادگی که به حضرت زهرا )س( منسوب 
است، تصور می کردند من سن بسیار بالایی دارم، لذا پشت تلفن من را »حاج آقای 
بنی فاطمه« خطاب می کرد. صدای من هم اصلا متناسب با چهره ام نبود لذا این 
موضوع هم سبب شد تا تصور او به سمت فردی با سن بالا رود، اما زمانی که من را 
دید تعجب کرد و پرسید حاج آقا کجا هستند؟ گفتم خودم هستم! او گفت: مزاح 

می فرمایید، یعنی همراه ندارید؟ گفتم نه تنها هستم.
این فرد کمی سرخورده شد و با مسئولان هماهنگ کننده تماس گرفت که ماجرا 
چگونه است؟ آن هیأت در فاطمیه قرار بود برنامه داشته باشد و زمانی بود که تازه 
داشت فاطمیه رونق می گرفت. برای رفتن به مجلس سال گذشته نشستیم که آن 
فرد سر حرف را باز کرد و در نهایت گفت اگر مقدور است دو خط برای ما بخوانید. من 
گفتم می خواهید من را امتحان کنید تا بدانید صدایم چگونه است؟! آن فرد بسیار 
شرمنده شد و من هم عمداً نخواندم. آن فرد تا شروع جلسه استرس داشت. در 
نهایت به فضل الهی جلسه بسیار خوبی شد. بعد از جلسه می گفت مقدور است فردا 

شب هم بمانید و یا جلسه بعدی هم حضور پیدا کنید! من هم گفتم: ابداً!
خاطرم است زمانی که 1۸ سال داشتم در جلسه ای حضور پیدا کردم که مداحانی 
همچون حاج عزیز اسماعیلی نوحه  می خواندند و من نیز در جمع آنان می خواندم و 
حتی در مجالس با آن سن، روضه می خواندم. در گذشته سختی های بسیاری وجود 
داشت، اما امروز شرایط بسیار راحت شده است و به جوانان در عرصه مداحی اعتماد 
می شود و این افراد هم به نوبه خود رسانه دارند و فعالیت می کنند. البته این اعتماد 

خوب است اما خطراتی نیز دارد که باید آن ها را مدنظر قرار داد.

درمجمع عمومی فوق العاده صاحبان سهام شرکت پالایش نفت اصفهان مطرح شد

افزایش سرمایه پالایشگاه اصفهان به 
5۱ هزار میلیارد ریال

با موافقت سهامداران، مصوبه مجمع برای افزایش سرمایه شرکت از 2۰ هزار میلیارد 
ریال به 51 هزار میلیارد ریال مورد تصویب قرار گرفت، همچنین با اصلاح بند 5 اساسنامه 
شرکت، سرمایه آن  51 هزار میلیارد ریال معادل 51 میلیارد سهم هزار ریالی تعیین گردید.

جلسه مجمع عمومی فوق العاده صاحبان سهام شرکت پالایش نفت اصفهان )سهامی 
عام( با  دستور جلسه تصمیم گیری درخصوص افزایش سرمایه و اصلاح ماده 5 اساسنامه 
مرتبط با میزان سرمایه و تعداد سهام این شرکت روز چهارشنبه 17 مهرماه برگزار شد. در 
این جلسه که حدود 63.57 درصد از سهامداران حضور داشتند، با موافقت سهامداران، 
مصوبه مجمع برای افزایش سرمایه شرکت از 2۰ هزار میلیارد ریال به 51 هزار میلیارد ریال 
مورد تصویب قرار گرفت، همچنین با اصلاح بند 5 اساسنامه شرکت، سرمایه آن  51 هزار 
میلیارد ریال معادل 51 میلیارد سهم هزار ریالی تعیین گردید. مدیرعامل شرکت پالایش 
نفت اصفهان در ابتدای این جلسه گزارشی از وضعیت شرکت و گزارش توجیهی هیات 
ارائه کرد و گفت: ماموریت اصلی شرکت پالایش نفت  مدیره در مورد افزایش سرمایه 
اصفهان تولید و فرآورش فرآورده های نفتی براساس تعهدات شرکت برای طرف های ذی 
نفع است. مرتضی ابراهیمی دست یابی به توسعه پایدار با اشتیاق به محیط زیست و ایفای 
مسئولیت های اجتماعی، حفظ و تداوم تامین خوراك  وتولید محصولات فعلی را از جمله 
استراتژی های مهم شرکت عنوان کرد و گفت:  راه اندازی واحد تقطیر  و گاز مایع 3  نیز از 

اقداماتی است که  در جهت استراتژی های شرکت انجام شده. 
وی درخصوص کلیت افزایش سرمایه شرکت اظهار داشت: پیشنهاد اولیه هیات مدیره  
افزایش سرمایه از 2۰ هزار میلیارد ریال به 64 هزار میلیارد ریال بود که از محل سود انباشته 
حدود 16 هزار میلیارد ریال و از محل اندوخته طرح های توسعه 2۸ هزار میلیارد ریال 
براساس پیشنهاد هیات مدیره شرکت درنظر گرفته شده بود، اما آنجه در بورس مطرح شد 
افزایش سرمایه از 2۰/۰۰۰ میلیارد ریال به 51 هزار میلیارد ریال بود که 2۸/۰۰۰ میلیارد 
ریال از محل اندوخته طرح های توسعه و حدود 3 هزار میلیارد ریال از محل سود انباشته 

است.
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مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان وعده داد واحد تصفیه گازوئیل پالایشگاه اصفهان 
در نیمه تا پایان سال آینده به بهره برداری برسد و گفت: نیمه اول سال ۹۹ شروع به راه 
اندازی این واحد خواهیم کرد و تا نیمه دوم سال  به بهره برداری کامل خواهد رسید. وی 
همچنین اشاره ای هم به میزان سرمایه و ترکیب سهامداران این شرکت داشت و گفت: در 
سال 77 میزان سرمایه شرکت 1۰۰ میلیون ریال بود، که طی سال های گذشته  و با افزایش 
سرمایه به مبلغ 2۰/۰۰۰/۰۰۰  میلیون ریال رسیده است و در حال حاضر هم درخواست 

افزایش آن به مبلغ 51/۰۰۰ میلیون ریال داریم. 
ابراهیمی هدف از افزایش سرمایه را تشریح کرد: جبران مخارج سرمایه ای انجام شده 
در مجموعه طرح های بهبود فرآیند و بهینه سازی، اصلاح ساختار مالی ناشی از مخارج 
سرمایه ای انجام شده طی سالهای گذشته، جلوگیری از خروج نقدینگی در جهت تامین  
مالی پروژه های در دست تکمیل و سرمایه در گردش. وی با یادآوری اینکه در سال ۹4، 
مبلغ  22/۰۰۰ میلیارد ریال دارائی داشتیم، درحالی که این میزان هم اکنون 67/۰۰۰ 
میلیارد ریال رسیده و اختلاف آن 45/۰۰۰ میلیارد ریال است، افزود: این مبلغ را در پروژه 
ها سرمایه گذاری کرده ایم و باعث شده به افزایش سرمایه فکر کنیم. مدیرعامل شرکت 
پالایش نفت اصفهان در ادامه به پروژه های تعریف شده در این شرکت همچون، احداث 
واحد تقطیر و گاز مایع سوم، احداث دو بویلر و تصفیه خانه مربوطه، ساخت فلر، ساخت 
بسته های روغن گیر، ایجاد سیستم تصفیه پساب و ... اشاره و عنوان کرد: اجرای پروژه 
های زیست محیطی مزایایی برای شرکت دارد که ازجمله می توان حفظ جایگاه شرکت، 
دسترسی به بازارهای بین المللی، حذف گوگرد، رعایت استانداردها و تقلیل عوارض 
آلایندگی و ... را برشمرد. وی در ادامه یادآور شد: راه اندازی مجتمع بنزین سازی یکی 
از پروژه هایی است که انجام داده ایم و سود دهی بابت بنزین سازی در سال ۹5، حدود 
2/۰۰۰  میلیارد ریال  بوده است. در سال ۹6، 4/۰۰۰  میلیارد ریال و سال ۹7 ، ۹/۰۰۰  

میلیارد ریال بوده است، که البته بستگی به تاثیر نرخ ارز و شرایط اقتصادی داشته است. 
 

مدیرکل دفتر امور غلات وزارت جهاد کشاورزی:

قم استان پیشرو در تغییر الگوی کشت است
مدیرکل دفتر امور غلات و محصولات اساسی وزارت جهاد کشاورزی گفت: قم یکی از 
استان های پیشرو در بحث الگوی کشت می باشد و در 2 سال گذشته اقدام های مطلوبی 

در بهره وری محصولات زراعی ترتیب داده است.
فرامک عزیز کریمی روز یکشنبه درجلسه الگوی کشت در سالن جلسات سازمان جهاد 
کشاورزی قم افزود: به دلیل کمبود منابع آب در سطح کشور و در استان قم دیدگاههای 

مربوط به تولید علوفه با تغییر در الگوی کشت همراه شده است.
وی ابراز کرد: توجه به بهره وری و آب مهمترین اولویت در کشت گونه های مختلف زراعی 
درکشور است، باید گونه های گیاهی در سطح کشور کشت شود که به کشاورزی پایدار 
منتهی شود. وی عنوان کرد: کشت های پاییزه درسالهای اخیر با توجه به استفاده بهینه از 
آب رونق بیشتری گرفته است، کشت بهاره و تابستانه در صورتی مقرون به صرفه است که 
همراه با کشت گیاهان کم آب برباشد. کریمی گفت:  کینوآ یکی از زارعتهای جدیدی بوده 
که در سطح کشور و از جمله استان قم به صورت پایلوت در حال کشت است و روند ارزیابی 
و بهبود وضعیت کشت و داشت آن در حال انجام است. کینوا گیاهی بومی کوه های آند در 
بولیوی، شیلی و پرو است.علاوه بر دانه از برگ گیاه جوان به عنوان سبزی تازه و یا به صورت 
پخته نیز استفاده می شود.کینوا گیاه مناطق خشک و نیمه خشک است و کاملا به شرایط 
کم آبی مقاوم است. مدیرکل دفتر امور غلات و محصولات اساسی وزارت جهاد کشاورزی 
اضافه کرد: در زمینه کشت کینوآ مشکلی از نظر زارعت وجود ندارد اما باید نسبت به صنایع 
تبدیلی و بازاریابی آن تدبیر مناسبی اندیشیده شود. عزیز کریمی گفت:  تجربه سیلو کردن 
تمام گیاهان علوفه ای و غیرعلوفه ای در وزارت کشاورزی انجام و مشکلی برای سیلوی 

کردن گونه های گیاهی استان وجود ندارد.

رییس جهاد کشاورزی استان قم:

۷۰ درصدعلوفه واحدهای دامی قم
 ازخارج استان تامین می شود

 رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: درحال حاضر 7۰ درصدد علوفه و سایر 
نهاده های دامی مورد نیاز واحدهای دامی قم از خارج از این استان و کشورهای دیگر تامین 

و وارد می شود.
عباس پورمیدانی روز یکشنبه در جلسه الگوی کشت در سالن جلسات سازمان جهاد 
برای  تولید 3۰درصد علوفه  و  تامین  توانایی  اینک قم  بیان داشت: هم  کشاورزی قم 
واحدهای دامی استان را دارد. وی اهمیت تولید علوفه را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: 
با توجه به ظرفیت بزرگ قم در تولید دام، نیاز به تامین علوفه در این استان بسیار حساس 

است.
وی گفت: برای تامین نهاده های دامی در 2 دشت ساوه و شریف آباد، گونه های زارعی، 
باغی و علوفه ای از سال زارعی گذشته با رویکرد الگوی کشت مورد بهره برداری قرار گرفته 
است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم خاطرنشان کرد: در بخش علوفه، در این 2 دشت 

بیش از 1۰۰ هکتار در رابطه با تامین نهاده های دامی زیر کشت رفته است.
وی گفت:  افزایش بهره وری آب، حفظ اشتغال، حفظ تولید و کاهش نهاده ها از جمله 

اهداف استان در تغییر الگوی کشت زراعی است.
پورمیدانی اظهار داشت:  برای تامین نیاز واحدهای تولیدی در بخش دام و طیور و حفظ 
سطح سبز برای پایداری محیط زیست و جلوگیری از روند توسعه ریزگردها کشت زراعی با 

رویکرد تغییر الگوی کشت در 2 دشت ساوه و شریف آباد ادامه دارد.
وی ادامه داد: رویکرد استان در رابطه با تغییر الگوی کشت دراین دو دشت، تامین نیاز دام 

وطیور استان و کشت گیاهان علوفه ای کم آب بر  است.
وی جایگاه قم را در تبادل دام مورد اشاره قرار داد و عنوان کرد: قم یکی از مهمترین 

باراندازهای تبادل دام سبک سنگین در سطح کشور است.
پورمیدانی گفت: منطقه دامشهر قم با دارا بودن بیش از 13۰۰ واحد بزرگترین محل 
تبادل دام در سطح کشور است، قم در تولید گوشت قرمز همواره در رتبه های برتر کشور 
قرار دارد. منطقه دامشهر به مساحت 75۰ هکتار در 14 کیلومتری قم احداث شده و در 
آن 145۰ واحد دامپروری، تجاری و خدماتی مستقر می باشد که شامل تعداد 572 واحد 

گوساله پروار، 712 واحد پرورش گوسفند پروار و 31 واحد تجاری و خدماتی است.
پورمیدانی در پایان بیان داشت: حجم تولید خاویار در قم در سال اخیر روند صعودی به 
خود گرفته است، خاویار قم دارای برند جهانی بوده و صادرات آن نیز به کشورهای دیگر 
در حال انجام است. در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر 1۰5 هزار و 
73۰ هکتار است که این رقم 46 صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور هست؛ مجموع 
کشت سبز استان شامل 21 هزار هکتار باغ و 44 هزار هکتار زراعت است. میزان متوسط 
تولید بخش کشاورزی قم در سال برابر 746 هزار تن شامل 425 هزار تن محصولات زراعی 

و باغی، یک هزار و 5۰۰ تن آبزیان و 32۰ هزار تن محصولات دامی است.

سیدمجید بنی فاطمه:

 »عموعباس« نقطه عطف مداحی ام بود

اجتماعی

سید محمد ابراهیم جنابان *
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گزارشی از عوامل رشد وزنی صادرات و واردات

رونق صادرات در دوره رکود

طبق اطلاعات گمرک، طی 6 ماه اول امسال، رشد وزنی صادرات و واردات کشور به 
ترتیب 22.5 و ۰.41 درصد بوده است. معاون اسبق سازمان گمرک در این خصوص 
معتقد است، با همه محدودیت ها، ایران همچنان برای بازار جهانی جذابیت و اعتبار 

دارد.
طبق آمارهای سازمان گمرک در 6 ماهه نخست سال 13۹۸، میزان صادرات 
قطعی کالاهای غیرنفتی کشور )کالاهای نفتی شامل نفت خام، نفت کوره و نفت 
سفید می شود( و همچنین بدون صادرات از محل تجارت چمدانی، بالغ بر  7۰ 
میلیون تن و به ارزش 2۰ میلیارد و ۹4۸ میلیون دلار بوده که در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل، افزایشی 22.5 درصدی در وزن و کاهشی 1۰.5 درصدی در ارزش دلاری 
داشته است. همچنین میزان واردات کشور در این مدت، با افزایشی ۰.41 درصدی 
در وزن و کاهشی 5.5 درصدی در ارزش دلاری در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 

،به ارقام 16 میلیون و 567 هزار تن و 21 میلیارد و 221 میلیون دلار رسیده است.
موضوع رشد وزنی صادرات کشور را مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی هم تأیید 
کرده و درباره آن گفته است: در مجموع حجم کلی تخلیه و بارگیری کالا و بار در 
بندرهای کشور در این مدت 5 درصد نسبت به مدت مشابه سال 13۹7 افزایش 

داشته است.
به گفته محمد راستاد در 6 ماه نخست سال جاری، عمده فعالیت  تخلیه و بارگیری 
کالای اساسی در بندر امام خمینی )ره( بود که با ۹ میلیون تن افزایش، رشدی  4۹ 

درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد.
جذابیت کالای ایرانی

عبدالله جلیل مژدهی، از مدیران اسبق سازمان گمرک در گفت وگو با ایرناپلاس 
درباره دلایل رشد وزنی و کاهش ارزش صادرات و واردات کشور توضیح داد: این اتفاق 
به دلیل پایین آمدن ارزش پول ملی کشور نسبت به دلار است. مثلًا برای همان مقدار 

دلاری که قبلًا وارد کشور می کردیم، باید مقدار بیشتری کالا صادر کنیم.
وی گفت: از سوی دیگر، با توجه به اینکه تحریم را دور می زنیم، باید کالاها را برای 
مشتری یابی با قیمت کمتری بفروشیم. این برای صادرکننده باز هم سود دارد، زیرا 

مابه التفاوت قیمت را از طریق فروش دلار در داخل جبران می کند.
تجارت  همان  یا  چمدانی  تجارت  گفت:  نیز  چمدانی  تجارت  درباره  مژدهی 
مسافری، عدد قابل توجهی نیست و با توجه به گران شدن ارز، این نوع تجارت 

سودی ندارد.
وی همچنین در پاسخ به این سؤال که چگونه با وجود تحریم کشور، تجارت ایران 
کاهش نیافته، توضیح داد: به طور کلی ایران یک کشور فعال در تجارت جهانی بوده 
و به این زودی قابل محدود کردن نیست. تنوع کالاها و بنیه قوی مالی کشور امکان 
این محدود کردن را بسیار پایین آورده است. کیفیت محصولات غیرنفتی مانند فرش 
و خشکبار، اعتباری است که باعث شده محصولات ایران همچنان برای بازار جهانی 

جذابیت داشته باشد.
این مسئول سابق گمرک درباره عدم انتشار جزئیات آمارهای روزانه و ماهانه گمرک 
از فروردین ماه امسال اظهار کرد: سازمان گمرک برخی اوقات به دلایل مصلحتی 
برای اینکه شوکی به بازار وارد نشود، جزئیات آمار را منتشر نمی کند. برخی اوقات 
هم عکس این موضوع عمل می شود، یعنی آمارها را به ریز منتشر می کنند تا به بازار 
سیگنال مثبت بدهد. این اتفاق در همه کشورها می افتد و جزو سیاست های تجاری 

است.
شرکای عمده تجاری ایران

طبق اطلاعات گمرک، کشورهای عمده مقصد صادرات طی 6 ماهه نخست 
امسال، بیشترین میزان صادرات کشور، به مقصد کشورهای چین، با رقمی بالغ بر 
پنج میلیارد و 1۰6 میلیون دلار و سهم 24.37 درصد از کل ارزش صادرات، عراق 
با  چهار میلیارد و 663 میلیون دلار و سهم 22.2 درصد، ترکیه با دو میلیارد و 552 
میلیون دلار و سهم 12.1 درصد، امارات متحده عربی با دو میلیارد و 356 میلیون 
دلار و سهم 11.2 درصد و کشور افغانستان با  یک میلیارد و 76 میلیون دلار و سهم 

5.1 درصد از کل ارزش صادرات، صورت گرفته است.
همچنین بر اساس این گزارش، طی 6 ماهه نخست سال 13۹۸، کشور چین با 
اختصاص رقمی بالغ بر  پنج میلیارد و 3۰4 میلیون دلار و سهمی در حدود 25 درصد 
از کل ارزش واردات، در جایگاه نخست کشورهای طرف معامله قرار گرفته است. 
همچنین کشورهای امارات متحده عربی با سه میلیارد و 7۸۰ میلیون دلار و سهم 
17.۸درصد، ترکیه با  دو میلیارد و 61۸ میلیون دلار و سهم 12.3 درصد، هند با  دو 
میلیارد و 127میلیون دلار و سهم 1۰ درصد و آلمان با یک میلیارد و 13 میلیون دلار 
و سهم 4.7 درصد از کل ارزش واردات، جزو کشورهای عمده طرف معامله واردات 

بوده اند.

معاون وزیر راه و شهرسازی:

اجاره مدرک مهندسی؟! اجازه نمی دهیم
معاون وزیر راه و شهرسازی درباره این شائبه که برخی مهندسان مدرک خود را 
به شرکت های ارایه خدمات مهندسی اجاره می دهند، گفت: با الکترونیکی کردن 
خدمات مهندسی جلوی روزنه های بروز خطا از جمله اجاره دادن مدرک را می گیریم.
محمود محمودزاده اظهار کرد: به اعتقاد بنده موضوع امضافروشی، بیشتر یک 
ادعا است. البته یکی از مشکلات، شائبه اجاره دادن مدرک به شرکت های حقوقی 

مهندسی است که نیاز به اصلاحات  دارد.
وی افزود: هم اکنون با ضعف برخی از قوانین در حوزه مهندسی  مواجهیم که 
ممکن است کسانی از آن استفاده یا سوءاستفاده کنند. وظیفه ما به عنوان نماینده 
حاکمیت این است که جلوی روزنه های بروز خطا را بگیریم.   در این خصوص 
جلساتی را با محوریت وزارت راه و شهرسازی انجام می دهیم که خدمات مهندسی 
را الکترونیک کنیم تا از مسائلی که ممکن است سلیقه خاصی در آن  دخیل باشد 

جلوگیری شود.
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی درباره چالش اخیر صدور پروانه  
اشتغال که اخیرا شرکت های حقوقی مهندسی با آن مواجه شده اند گفت: حدود 24 
سال از تصویب قانون نظام مهندسی و کنترل ساختمان می گذرد و بسیار طبیعی 
است که هم اکنون بسیاری از موارد قانون نیاز به تجدیدنظر داشته باشد. در رابطه با 
شرکت های حقوقی موضوعات مختلفی مطرح شده که باید رسیدگی شود. عملکرد 
حوزه مهندسی ساختمان کشور بعد از تصویب قانون کاملا قابل دفاع است اما این 

نافی اصلاحات و تجدیدنظر در زمینه های مختلف قانون نیست.
نظام  سازمان  ممنوعیت  بر  مبنی  اداری  عدالت  دیوان  رای  درباره  محمودزاده 
مهندسی از ارجاع کار گفت: دیوان، سازمان نظام مهندسی را از ارجاع منع نکرده 
بلکه دستور توقف بخشنامه معاونت وقت وزارت راه و شهرسازی را صادر کرده است. 
موضوعی که در بخشنامه آمده مطابق قانون و آیین نامه  است و ما بدون تعصب 
خاصی بین موافقان و مخالفان ارجاع کار در حال بررسی این  مساله هستیم. 
اصلاحاتی که در دستور کار داریم به افزایش کیفیت جامعه مهندسی و مخاطبین که 

مردم هستند کمک می کند.
وی هم چنین با اشاره به برگزاری آزمون ورود به حرفه متقاضیان اخذ پروانه اشتغال 
به کار مهندسی که روز جمعه 1۹ مهرماه برگزار شد گفت: از زمان تشکیل سازمان 
نظام مهندسی تاکنون بیش از 24 آزمون برگزار شد که 16 آزمون از سال 13۸7 به 
این  طرف بوده  است. همه مراحل از طراحی سوالات، سنجش مستندات و برگزاری 
آزمون پروسه پیچیده و سنگینی است که همکاران ما در وزارت راه و شهرسازی به 

شکل حرفه ای آن را انجام می دهند.
از ابتدای تشکیل سازمان نظام  معاون وزیر راه و شهرسازی خاطرنشان  کرد: 
مهندسی تا کنون حدود 2 میلیون و 3۰۰  هزار نفر آزمون برگزارشده است و افراد در 
صلاحیت ها و رشته های مختلف به رقابت  پرداخته اند. از این تعداد در حال حاضر 

بیش از 55۰ هزار نفر موفق به اخذ صلاحیت شده اند.

5 اقتصادی

گفت وگو از حامد حیدری

مرتضی اکبری می گوید: بانک ها کم آورده اند و نمی توان در این شرایط از آنها خواست 
حلّال مشکلات کشور هم باشند.

سال هاست از تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا می گذرد، اما شاهدیم هر از چند 
گاهی اظهارنظری درباره فعالیت شبکه بانکی مطرح می شود مبنی بر اینکه بانک ها بر 
اساس قانون یاد شده فعالیت نمی کنند. این یک واقعیت است که بخشی از جامعه ما نظر 
مساعدی درباره بانک های کشور ندارند. اما بانک ها در این سال ها چه کرده اند که گاهی 
مغضوب خاص و عام می شوند؟ بانک های ایرانی تا چه حد قانون عملیات بانکی بدون 
ربا را اجرا می کنند؟ دریافت جریمه دیرکرد که توسط برخی فقها حرام اعلام شده، با چه 

فلسفه ای از سوی بانک ها انجام می شود؟ و ... .
در این باره با مرتضی اکبری، مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران و مدرس دانشگاه 
گفت وگو کرده ایم. اکبری دکترای حسابداری دارد و اخیراً سازمان همکاری اسلامی 
)OIC( جایزه نخبه اقتصادی جهان اسلام را به دلایلی از جمله تلاش های قابل توجه در 
ترویج بانکداری اسلامی به وی داد. همچنین نشریه بین المللی بنکر اعلام کرد، بانک 
قرض الحسنه مهر ایران از نظر رشد دارایی های منطبق بر شریعت در رتبه اول بانک های 

ایران و رتبه سوم مؤسسات کاملًا اسلامی دنیا قرار دارد.
اکبری درباره چرایی بالا بودن نرخ سود بانکی در کشور ما می گوید: نرخ سود تابع نرخ 
تورم است. تا زمانی که تورم 2۰ تا 3۰ درصدی در کشور وجود داشته باشد، نمی توان انتظار 

داشت نرخ سود بانکی از این عدد پایین تر باشد.
وی درباره برخی اظهارنظرها درخصوص فعالیت بانک ها نیز تصریح می کند: کسی از 
مردم یا علما به این موضوع که بانک سود 2۰ درصدی به سپرده گذار می دهد، ایرادی وارد 
نمی کند، ولی گفته می شود بانک حق ندارد چنین سودی از تسهیلات گیرنده دریافت 

کند؛ در حالی که این دو باید با یکدیگر متوازن شوند.
در ادامه مشروح این گفت وگو را می خوانید.

3۶ سال از تصویب قانون عملیات بانکی بدون ربا می گذرد، ارزیابی تان از این 
قانون چیست و شبکه بانکی ما چقدر موفق به اجرای آن شده است؟

از ابتدا تلاش شده بود در قانون یاد شده، تمام جوانب کار را بسنجند. در بین کشورهای 
اسلامی نیز تعداد کمی هستند که قانون جامع درخصوص بانکداری اسلامی دارند. سایر 
کشورها بانکداری متعارف خود را دارند و بانکداری اسلامی نیز در آن کشورها وجود دارد. در 
بانک هایی که به عنوان بانک اسلامی تعریف می شود، تیمی حضور دارند که میزان انطباق 
عقود را با شریعت بررسی می کنند. آن تیم به مجمع همان بانک گزارش می دهند. ایران، 
جزو معدود کشورهایی است که قانون بانکداری اسلامی به صورت جامع دارد و بانک های 
کشور مشمول این قانون می شوند. بانکداری متعارف که همان بانکداری غربی است، در 
کشور ما وجود ندارد. عقود مختلف و همچنین نحوه سپرده گیری در قانون عملیات بانکی 

بدون ربا تعریف شده و ظاهراً ایرادی به قانون وارد نیست.
برخلاف بسیاری از کسانی که سیستم بانکی ما را ربوی می دانند، معتقدم مشکل قانون 
نداریم. اگر هم مشکلی در این زمینه باشد، جزئی است و در موارد خاصی مانند وجه التزام، 
جریمه دیرکرد و استمهال وام ها ممکن است نیاز به بازنگری هایی باشد. این موارد در قانون 
اولیه در نظر گرفته نشده، اما قانون ایراد اساسی ندارد. این گونه نیست که اگر مشکلی در 
زمینه بانکداری بدون ربا حس می کنیم، فرض کنیم قانون مشکل دارد، بلکه در اجرای 

قانون مشکل داریم.
مسئله دیگر به وضعیت اقتصادی کشور برمی گردد که باعث شده در اجرای قانون شبهه 
ایجاد شود. بحران های اقتصادی اعم از جنگ و تحریم ها که در کشور ما وجود داشته یا 
سلایق رئیس جمهورهای مختلف در رابطه با مزایای اقتصادی، شرایط خاصی را ایجاد کرده 
است. هر کدام به بخش خاصی از اقتصاد اهمیت  داده و سعی کرده اند منابع بانک ها را به 
این سمت ببرند. اما در نظر گرفته نشده آیا این بخش ها می توانند موفق شوند یا خیر. اگر آن 

بخش ها شکست می خوردند، قاعدتاً نظام بانکی نیز شکست می خورد.
حکم دادن درباره بانک ها بدون در نظر گرفتن شرایط اقتصادی

یعنی استراتژی اقتصادی نداشتیم و به بانک ها نیز نگاه اپراتوری وجود داشته؛ 
درست است؟

دقیقاً همین اتفاق افتاده است. بنابراین مشکلاتی که گریبانگیر بانک ها شده، اعم از نرخ 
سود، معوقات و... به علت نبودن نگاه جامع به مسائل کشور و مباحث اقتصادی است. گفته 
می شود بانک ها سود 24 درصد از تسهیلات می گیرند و فعالیتشان ربوی است. در حالی که 

وضعیت اقتصادی کشور در نظر گرفته نمی شود.
اشاره کردید که ما جزو معدود کشورهایی هستیم که در رابطه با بانکداری 
بدون ربا، قانون داریم. اما می بینیم در کشورهای توسعه یافته که ادعایی هم در این 
زمینه ندارند، نرخ بهره تک رقمی است. ما حتی از واژه سود به جای بهره استفاده 

می کنیم، اما شاهدیم که همین نرخ سود با کشورهای یاد شده قابل مقایسه نیست. 
مشکل کجاست؟

این تفکر اشتباهی است. ما شناخت کافی از اقتصاد خود نداریم و صرفاً نظام بانکی را 
می بینیم. نرخ سود تابع نرخ تورم است. اگر در کشوری تورم زیاد باشد، نرخ سود بانکی 
نیز بالاست و برعکس این مسئله هم صادق است. ما اقتصاد ایران را با کشورهایی مقایسه 
می کنیم که نرخ تورمش پایین است. مصوب نرخ سود، نظام اقتصادی است، نه بانک ها. تا 
زمانی که تورم 2۰ تا 3۰ درصدی در کشور وجود داشته باشد، نمی توان انتظار داشت نرخ 

سود بانکی از این عدد پایین تر باشد.
اگر نرخ سود تسهیلات ما بالاست، به این علت  است که نرخ سود سپرده های بانک 

بالاست. این مسئله نیز خود ناشی از وجود تورم است.
علتش هم واضح است؛ سپرده گذار پولش را در بانک می گذارد که فرض می کنیم فقط 
بخواهد قرض الحسنه کار کند و نرخ سودی هم نخواهد. فرد به اندازه نرخ تورم سالانه، 
ارزش پولش را از دست می دهد. این یعنی سپرده گذار دارد ضرر می کند. چگونه انتظار 
داشته باشیم با این شرایط، فرد پولش را در بانک بگذارد؟ بانک مکلف است، با دریافت سود 
از گیرنده تسهیلات، قدرت خرید پول سپرده گذار را حفظ کند. بانک واسطه وجوه است 
و باید تورم را برای سپرده گذار پوشش دهد، وگرنه دیگر هیچ سپرده گذاری در بانک پول 
نمی گذارد. اگر نرخ سود تسهیلات ما بالاست، به این علت است که نرخ سود سپرده های 

بانک بالاست. این مسئله نیز خود ناشی از وجود تورم است.
کشورهایی که شما به نرخ سود پایین یا منفی در آنها اشاره کردید، نرخ تورمشان صفر یا 
منفی است. بنابراین بانک از کسی که پولش را نگهداری می کند، کارمزد دریافت می کند. 
در شرایط تورم منفی، بانک و تسهیلات گیرنده ضرر می کند. در نتیجه سپرده گذار نه تنها 

نباید توقع سود داشته باشد، بلکه باید هزینه نگهداری پول را نیز به بانک پرداخت کند.
کسی از مردم یا علما به این موضوع که بانک سود 2۰ درصدی به سپرده گذار می دهد، 
ایرادی وارد نمی کند، ولی گفته می شود بانک حق ندارد چنین سودی از تسهیلات گیرنده 
دریافت کند؛ در حالی که این دو باید با یکدیگر متوازن شوند. بانک باید قدرت خرید 
سپرده گذار را حفظ کند، از آنجایی که خودش نمی تواند این قدرت خرید را جبران کند، 
پس باید آن را از تسهیلات گیرنده دریافت کند که قرار است با پول کار کند. فعالیت چنین 
شخصی قاعدتاً باید بازدهی بیشتر از نرخ تورم داشته باشد تا هم سودی برای خودش بماند 

و هم ضرر سپرده گذار را جبران کند.
عملیات بازار باز، بهترین ابزار سیاست گذاری پولی

تعیین نرخ سود که اشاره کردید، باید از سوی نهاد ناظر انجام شود یا تعیین آن 
به شبکه بانکی سپرده شود؟

نرخ سود در دنیا، تقریباً به صورت بازاری تعیین می شود که بانک مرکزی ما نیز می خواهد 
آن را تعریف کند. بانک مرکزی یا نهاد ناظر وارد بحث تعیین نرخ نمی شود، بلکه سیاست های 
پولی را تعریف می کند. زمانی که دولت احساس می کند نقدینگی در بازار زیاد است، با 
چاپ اوراق این پول را از بازار جمع می کند. زمانی هم که می خواهد تسهیلات را افزایش 

دهد، اوراق را خریده و پول را وارد بازار می کند.
منظورتان عملیات بازار باز است؟

دقیقاً! هنگامی که عملیات بازار باز انجام می شود، سایر بخش ها خود را بر آن منطبق 
در  است.  انجام  حال  در  دنیا  کشورهای  تمام  در  تقریباً  که  است  کاری  این  می کنند. 
کشورهای غربی بانک مرکزی تنها نرخ بهره را برای اوراق خزانه یا موارد خاص تعیین کرده و 

تعیین نرخ سود بانکی را برعهده خود بانک ها می گذارد.
در کشور ما این کار انجام نشده و اکنون بانک مرکزی در حال برنامه ریزی برای اجرای 
عملیات بازار باز است تا دیگر نیازی نباشد برای بانک ها تعیین تکلیف کند. در 3۰ تا 4۰ 
سال گذشته فقط شورای پول و اعتبار برای بانک ها تعیین تکلیف کرده و کسی با سایر 
بخش های اقتصادی کشور کاری نداشته است. مثلًا ایران خودرو محصولاتش را با نرخ 
سودی پیش فروش می کرده که از نرخ سود بانکی بالاتر بوده یا اینکه شرکت های تأمین 
سرمایه و صندوق های سرمایه گذاری با درآمد ثابت، اوراقی را با نرخی بالاتر از سود بانکی 

منتشر کرده اند.
اگر عملیات بازار باز انجام شود، نه تنها سیستم بانکی، بلکه تمام بخش های که به دنبال 
تأمین مالی هستند، مجبور می شوند خود را با نرخ هایی که سیاست دولت است، تنظیم 

کنند. این بهترین مدلی است که به  نظرم باید انجام شود.
تفاوت بانکداری ما با بانکداری متعارف این است که ما عقود اسلامی را تعریف 
کرده ایم. به نظر شما اساساً بانک باید محل مصرف تسهیلات را تعیین کرده یا 
به عنوان یک بنگاه اقتصادی صرفاً نرخ سود تسهیلات را تعیین کند و تعیین محل 

مصرف بر اساس بازدهی و برعهده بازار باشد؟
بانک در کشور ما تفاوتی با سایر کشورهای اسلامی دارد که از بانکداری اسلامی استفاده 
می کنند. ما از عقد وکالت استفاده می کنیم، یعنی بانک از طرف سپرده گذار وکیل است که 
پول وی را در جایی سرمایه گذاری کند. هنگامی که این وکالت تعریف شد، بانک باید در آن 
پروژه وارد شود، زیرا باید شناسایی کند که آن پروژه سود دارد یا خیر. بانک وکیل سپرده گذار 

است، به این معنی که خود سپرده گذار دارد سرمایه گذاری می کند.
مگر می شود سپرده گذار در جایی سرمایه گذاری کند که محل مصرف منابع، بازده و... 
را نداند. بر اساس بانکداری بدون ربا، بانک باید به نیابت از سپرده گذار وارد شود و بداند 
تسهیلات در کجا مصرف می شود و دخل و خرج آن را بداند. همچنین بازدهی را که فکر 
می کند به سپرده گذار می دهد، باید مدیریت کرده تا از محل اعطای تسهیلات دریافت کند.
اما شاهدیم برای دریافت تسهیلات، طرح های توجیهی نوشته  می پذیرم، 
می شود که ارتباطی با محل مصرف تسهیلات ندارد. همچنین ارائه فاکتور جعلی 
یا تبانی با فروشنده کالا و... صورت می گیرد. آیا بانک ها نباید نظارت خود را تقویت 

کنند؟
قطعاً بانک ها باید نظارت خود را تقویت کنند. قانون ما )منظورم قانون عملیات بانکی 
بدون ربا نیست( در بحث سپرده گذاری خصوصاً سپرده های سرمایه گذاری این است که 
بانک به نیابت از فرد فعالیتی را انجام می دهد و سپس سود و زیان را به وی منتقل می کند. 
اگر بانک به مشتری زیان دهد، وی سپرده اش را از بانک خارج می کند. بانک نیز ممکن 
است یک سرمایه گذاری انجام دهد، ولی به علت شرایط اقتصادی کشور، آن پروژه شکست 

بخورد.
بانک ها به وثیقه محوری روی آورده اند و به جای نظارت درست بر پروژه، نظارت خود را با 

دریافت وثیقه جایگزین می کنند.
در قانون )عقد( صلح گفته شده اگر گیرنده تسهیلات زیان کرد، بانک باید آن را بپذیرد و 
سود علی الحسابی که به سپرده گذار پرداخت کرده، عملًا قطعی تلقی می شود. در نتیجه 
بانک بر اساس منفعت محوری وارد پروژه نمی شود، زیرا شرایط قابل پیش بینی نیست و 
بانک نیز تخصصی در زمینه ارزیابی پروژه ندارد. در نتیجه بانک ها به وثیقه محوری روی 
آورده اند و به جای نظارت درست بر پروژه، نظارت خود را با دریافت وثیقه جایگزین می کنند.
هنگامی که تسهیلات کلان می شود، وثیقه پاسخگو نیست. از آنجایی که منفعت محوری 
نظارت در شبکه بانکی از بین رفته، عده ای از قانون گذاران وارد می شوند و می گویند 
چرا بانک ها وثیقه کلان از متقاضیان تسهیلات طلب می کنند؟ در نتیجه قانون تسهیل 

)رفع موانع تولید رقابت پذیر( تصویب می شود که از گیرندگان تسهیلات برای پروژه های 
تولیدی وثیقه دریافت نشود. یعنی مدل بانک ها مبتنی بر نظارت نبوده، از ابزار وثیقه هم 
که نمی توانند استفاده کنند، هنگامی هم که پروژه شکست می خورد، نمی توانند زیان را 
به سپرده گذار منتقل کنند، در نتیجه بانک درگیر معوقات می شود و با کسری نقدینگی 

شدید مواجه می شود.
بر اساس قانون عملیات بانکی بدون ربا، بانک ها باید به محل مصرف تسهیلات وارد 
شوند، اما به علت وجود قوانین دیگر و همچنین ضعف ساختاری تخصص بانک ها در حوزه 
ارزیابی پروژه، با مشکل مواجه می شوند. حتی کسانی که اهلیت انجام کار را دارند، به علت 
شرایط کشور گاهی تمام پیش بینی هایشان از بین می رود. آیا در سال 13۹۰ کسی فکر 
می کرد دلار یک هزار تومانی در سال 13۹۸ به 11هزار تومان برسد؟ هیچ پروژه ای در کشور 

ما این پیش بینی را از نرخ ارز نداشته است.
دریافت جریمه دیرکرد عادلانه است

در رابطه با دریافت جریمه دیرکرد از سوی بانک ها؛ از یک سو می دانیم بانک ها 
از نظر اقتصادی ناچارند که این جریمه را دریافت کنند، از سوی دیگر، برخی فقها 

اعلام کرده اند که دریافت این جریمه مشکل شرعی دارد. حال چه باید کرد؟
بانک مکلف به اجرای قانون است. قانون نیز باید پشتوانه شریعت را داشته باشد. اگر 
قانونی وضع شده باشد، قاعدتاً موارد شرعی آن نیز رعایت شده است. وظیفه شورای 
نگهبان تطبیق قوانین با شریعت است. در قانون نظام بانکی، وجه التزام و جریمه دیرکرد 
افراد  با  بین کسانی که خوش حسابند  اجازه داده شده  بانکی  نظام  به  و  تعریف شده 
بدحساب تفاوت قائل شود. ابزار این کار نیز اخذ جریمه است. از نظر عدالت نیز این رویه 

کاملًا درست است و باید وجود داشته باشد.
اگر علما و فقهای ما این کار را حرام می دانند، قانون باید اصلاح شود. نمی توان به نظام 
بانکی ایراد گرفته که دارد خلاف شرع عمل می کند. نظام بانکی باید طبق قانون عمل کند. 
حتی اگر جریمه دیرکرد نیز حذف شود، مشکل دیگری وجود دارد. آیا نباید بین کسی که 
سر موعد تسهیلات خود را تسویه کرده، با کسی که به موقع پول بانک را که در واقع پول مردم 

است برنگردانده، تفاوتی قائل شد؟ پس باید جایگزینی معرفی شود.
به نوعی تشویق بی انضباطی مالی هم محسوب می شود، درست است؟

دقیقاً همین طور است. اگر با همه یکسان برخورد شود، یعنی داریم اعلام می کنیم که 
تسهیلات گیرنده، پول خود را برنگرداند. نظر شخص من این است که در این مورد باید به 
مفهوم عدالت که مبنای آن نیز شریعت است، توجه شود. اینکه قانونی تصویب شود که 
دریافت جریمه دیرکرد را حرام اعلام کند، عملًا کمکی به حل مشکل نمی کند و باید حتماً 

جایگزین آن نیز مشخص شود.
بانک های اسلامی سایر کشورها جریمه دیرکرد دریافت می کنند، اما آن را به عنوان درآمد 
بانک شناسایی نمی کنند. این پول در مواردی مانند مسئولیت های اجتماعی و کارهای 
خیر صرف می شود. البته همان طور که اشاره کردم، خیلی از کشورهای اسلامی قانون 

بانکداری اسلامی ندارند و این مورد را قانون داخلی خود بانک تعیین کرده است.
داستان بی پایان بنگاه داری بانک ها

در ماده هشتم از فصل دوم قانون عملیات بانکی بدون ربا، اجازه مشروطی 
بانک ها داده شده است.  به  تولیدی  برای سرمایه گذاری مستقیم در طرح های 
البته تبصره ای هم دارد مبنی بر اینکه بانک ها حق ندارند در تولید اشیای تجملی و 
مصرفی غیرضروری سرمایه گذاری کنند. در عین حال، ماده 10 این قانون بیان کرده 
که یکی از محل های سرمایه گذاری بانک ها می تواند ساخت واحدهای مسکونی 
ارزان قیمت باشد. اما شاهدیم آنچه عملًا دارد اتفاق می افتد این است که بانک های 
مختلف در مناطق گران شهر تهران وارد پروژه های تجاری و مسکونی گران قیمت 
می شوند. چرا بانک ها علاقه ای ندارند در حوزه ای که مجاز هستند فعالیت کنند 

و در مقابل وارد حوزه ای از سرمایه گذاری شده اند که قانون آنها را منع کرده است؟
سرمایه گذاری مستقیم بانک ها در پروژه ها به وضعیت خود آنها برمی گردد. بانک ها 
از محل فعالیت های اصلی خود از جمله دریافت حق الوکاله، سودی دریافت نمی کنند؛ 
علتش منتقل شدن اکثر زیان ها به خودشان است که به معوقات بالای آنها برمی گردد. 
باید سود سپرده گذار را به موقع پرداخت کنند، اما سود و گاهی اصل تسهیلات وصول 
نمی شود. در ترازنامه بانک های کشور مشهود است که از عملیات اصلی خود، سودی به 

دست نمی آورند.
فعالیت دیگر بانک، خدمات است که تعیین نرخ آن در اختیار بانک ها نیست. اغلب 
بانک ها در بخش خدمات نیز ضرر می دهند. یعنی کارمزدی که بانک دریافت می کند، 
پاسخگوی خدمتی نیست که ارائه می دهد. مثلًا بانک ها دارند برای تراکنش هایی که روی 

کارتخوان انجام می شود، به PSPها پول می دهند. این هزینه از کجا باید جبران شود؟
باید سود  دیگر،  از طرف  اصلی خود ضرر می کنند.  فعالیت  دو  در  بانک ها  بنابراین 
سپرده گذار را نیز به موقع پرداخت کنند و در عین حال باید تورم را نیز پوشش دهند. این 
در حالی است که بخشی از وام هایی هم که بانک اعطا کرده، به موقع بازپرداخت نمی شود. 
بانک ناچار می شود وارد سرمایه گذاری هایی شود که بتواند بخشی از زیان خود را جبران 
کند. بانک بررسی می کند که کدام سرمایه گذاری در اقتصاد کشور بیشتر جواب می دهد 
و وارد آن حوزه می شود. گاهی وارد پتروشیمی، مسکن و حتی طلا می شوند تا از آن محل 

سودی کسب کنند و زیانی را که در بخش عملیات با آن مواجه اند، جبران کنند.
کسی این بخش را نمی بیند و همه می گویند که بانک ها نباید بنگاه داری کنند. اگر 
این گونه است باید کمک شود که بانک ها در عملیات اصلی خود بتوانند سودآور شوند. 
بانک نیز یک بنگاه اقتصادی است و سهامدار بانک، بازدهی را طلب می کند. هنگامی که 
مدیریت بانک نتواند این بازده را در محل فعالیت اصلی خود ایجاد کند، ناخودآگاه به سمت 

سرمایه گذاری می رود.
در رابطه با مسکن ارزان قیمت که اشاره کردید، هنگامی که بانک می بیند در این بخش 
بازده وجود ندارد، سرمایه گذاری نکرده و قانون را رها می کند. نظام بانکی ما در فعالیت 
اصلی خود مشکل دارد، هر کار دیگری هم که می خواهد انجام دهد، خلاف کار اصلی 
بانک است، ولی راه دیگری ندارد. هنگامی که این موارد را در کنار یکدیگر قرار می دهیم، 
می بینیم که کار بانک ها به عنوان یک بنگاه اقتصادی گاهی توجیه پذیر است. اگر بانک را 

به عنوان حلّال مشکلات کشور در نظر بگریم، نتیجه گیری ما متفاوت است.
اگر یک بانک ضرر کند، هیچ کسی نمی آید به دادش برسد. هیچ کسی بانک را به عنوان 
یک بنگاه در کنار سایر بنگاه ها در نظر نگرفته است، همه بانک را حلّال مشکلات می دانند.
باید در نظر گرفت تنها بانک نیست که باید مشکلات کشور را حل کند، نهادهای مختلفی 
باید کمک کنند. اگر امسال یک شرکت پتروشیمی ضرر دهد، همه برای کمک به آن 
بسیج می شوند. می گویند چرا بانک ها با آن همراهی نمی کنند و باید استمهال دهند و 
تزریق سرمایه جدید انجام دهند. همه برای یک بنگاه اقتصادی بسیج می شوند، اما اگر 
یک بانک ضرر کند، هیچ کسی نمی آید به دادش برسد. هیچ کسی بانک را به عنوان یک 
بنگاه در کنار سایر بنگاه ها در نظر نگرفته است، همه بانک را حلّال مشکلات می دانند. 
اگر این گونه است، پس دولت هم باید هنگامی که بانک ها به علت مشکلات اقتصادی با 
کسری نقدینگی مواجه می شوند، افزایش سرمایه دهد. بانک ها کم آورده اند و نمی توان در 

این شرایط از آنها خواست که حلّال مشکلات کشور هم باشند.

چالش های بانکداری بدون ربا در گفت وگو با یک مدیر ارشد شبکه بانکی

انتظار حل مشکلات از بانک هایی که کم آورده اند!

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 

مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
1- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۹۸۸۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹۸11443۰۰۰1۰۰۰6۸4 آقای هادی صفائی قمی فرزند رضا 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 67/۸5 مترمربع پلاک شماره 1۸ فرعی از 113۹5 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از سیداحمد رضوی.)م الف3247( 
2- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۸636 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۸11443۰۰۰1۰۰۰6۰۰ آقای خیراله زارعی فرزند نورالله در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 133/74 مترمربع پلاک شماره 111۸6 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از معصومه نادری به موجب سند قطعی 22۰26.
 )م الف 3247(

3- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۹۹7۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹۸11443۰۰۰1۰۰۰56۰ آقای مجید محمدعلی فرزند عباس 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 76/3۰ مترمربع پلاک شماره 12 فرعی از ۹447  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت صادره در دفتر 2۸7 صفحه 571 به موجب سند قطعی 42۰۸2. )م الف 3247(
4- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۹۹4۰ مربوط به پرونده کلاسه 13۹۸11443۰۰۰1۰۰۰712 خانم فاطمه آزاد فرزند علی در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 17۸ مترمربع پلاک شماره 1۰761 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 

نامه عادی خریداری مع الواسطه از ورثه مرحوم فاطمه طباطبایی به موجب سند قطعی 11574. )م الف 3247 (
5- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۹۸5۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹۸11443۰۰۰1۰۰۰۸4۸ خانم نصرت کحالی فرزند علی اصغر 
در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 2۸4مترمربع پلاک شماره 1۰616  اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی به شماره 74474. )م الف 3266(
6- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰1۰۰6۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹۸11443۰۰۰1۰۰۰41۹ به تقاضای دولت جمهوری اسلامی 
ایران با نمایندگی وزارت آموزش و پرورش در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 15۰۰ مترمربع پلاک شماره 1۰۹13 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی بشماره 54۰17. )م الف 3265(
7- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۹167 مربوط به پرونده کلاسه 13۹711443۰۰۰1۰۰2431 آقای رضا محمدی فردوئی فرزند 
مانده علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 13۸/6۰ مترمربع پلاک شماره 11۰5۰  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم خریداری طی سند صادره در دفتر الکترونیکی 13۹72۰33۰۰۰1۰25۹17 به موجب سند قطعی 142721. )م الف 3264(

۸- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۹336 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۸11443۰۰۰1۰۰۰235 خانم طیبه خوش بیان فرزند رضا در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 262/2۸ مترمربع پلاک شماره 1۰۹۹4 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند قطعی شماره 3۸۹6۹. )م الف 3263(
عبدالهیان  محمدرضا  آقای   13۹711443۰۰۰1۰۰1544 کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰3۰1۹ شماره  رای   -۹
فردفردوئی فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۹6/36 مترمربع پلاک شماره 1114۹  اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی 44742 و 44741. )م الف 3262(
1۰- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰7۹23 مربوط به پرونده کلاسه 13۹711443۰۰۰1۰۰1۰۹۸ خانم بتول ایرانی فرزند فتحعلی در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 116/62 مترمربع پلاک شماره 1۰455 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسن حاج رئیس ابراهیمی به موجب سند قطعی 77۰7. )م الف 3261(
11- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۸۹45 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۸11443۰۰۰1۰۰۰633 آقای علی حسن زاده اصفهانی 
فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 151/46مترمربع پلاک شماره 1۰775  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت صادره در دفترالکترونیکی 13۹72۰33۰۰۰1۰۰2717. )م الف 326۰(
12- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۹5۰1 مربوط به پرونده کلاسه 13۹711443۰۰۰2۰۰2۸7۸ آقای مجید فرهنگ فروزان فرزند 
صاحبعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۸5 مترمربع پلاک شماره  11242 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه خریداری از حیدر اصفهانی نژاد . )م الف325۹(
13- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۹۸4۸ مربوط به پرونده کلاسه 13۹۸11443۰۰۰1۰۰۰1۰3 خانم ام البنین مطهری زاده فرزند 
خانی در سه دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۹۹/33مترمربع پلاک شماره  1 فرعی از 1۰۹23 اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی شماره 1۹۹۰44 . )م الف 325۸(
14- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۹۸47 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۸11443۰۰۰1۰۰۰1۰2 آقای علی عابدی آرانی فرزند حسن 
آقا در سه دانگ مشاع ازششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۹۹/33مترمربع پلاک شماره  1 فرعی از 1۰۹23 اصلی واقع در 

قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی بشماره 1۹۹۰44. )م الف3257(
15- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۹35۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹711443۰۰۰1۰۰22۰7 آقای حسین خداپرست فرزند احمد 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 6۰ مترمربع پلاک شماره 1۰456  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند قطعی به شماره 2۸۹۹۰ . )م الف 32۸۹(
16- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۸۹72 مربوط به پرونده کلاسه 13۹611443۰۰۰1۰۰۰۹57 آقای محمد ابراهیمی فرزند ابراهیم 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 6۰/75مترمربع پلاک شماره  1۰363 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

مبایعه نامه خریداری مع الواسطه از غلامرضا ذاکریان بیدگل به موجب سند قطعی 23742. )م الف32۸۸(
17- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰۹713 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۸11443۰۰۰1۰۰۰۸4۹ خانم مریم سادات حبل المتین 
فرزند سید هادی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۰4/71 مترمربع پلاک شماره 4 فرعی از 1۰415 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند قطعی بشماره 1۰7673 . )م الف32۸7(
1۸- رای شماره 13۹۸6۰33۰۰۰1۰۰7۸52 مربوط به پرونده کلاسه 13۹611443۰۰۰1۰۰12۸3 آقای جواد حامد خوشه چین فرزند 
حاجی آقا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 176/۰2مترمربع پلاک شماره 11525  اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم خریداری طی سند قطعی به شماره 24۹6۰-۹6/۰۹/۰۹ نسبت به 162/۰5 متر و مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث حسن 

حاج رییس ابراهیمی نسبت به 13/۹7 متر . )م الف 32۸6(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم 
دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه 
از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1398/07/22  تاریخ انتشار دوم: 1398/08/08
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

   آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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سرمربی تیم فوتبال دختران:

 نقاط ضعف زیادی داریم
سرمربی تیم فوتبال دختران با بیان اینکه نقاط ضعف بسیاری در تیم زیر 15 سال 
کشورمان وجود دارد، گفت: در چند پست نیاز به بازیکنان خوب داریم که این ضعف را با 

شناخت نفرات مستعد، تیم برطرف می کنیم.
»شادی مهینی« اظهار داشت: از 25 مردادماه المپیاد استعدادیابی را برگزار کردیم و از 
بین 32 تیم و 375 ورزشکار در رده سنی زیر 15 سال، 5۰ نفر را انتخاب کردیم. در اردوی 
اول تا سوم این تعداد غربالگری و 26 نفر را دعوت کردیم. این اردو نیز 11 تا 17 شهریور 

برگزار شد و پس از آن به تورنمنت کافا در ازبکستان اعزام شدیم و به قهرمانی رسیدیم.
وی افزود: اکنون در تلاش هستیم تا با آغاز مرحله جدید اردوها، 1۰۰ بازیکن را دعوت 
کنیم تا عملکرد آنان ارزیابی شود. با توجه به نقاط ضعفی که داریم باید به تعداد بازیکنان 

اضافه کنیم، اما هنوز زمان برگزاری اردو مشخص نیست.
سرمربی تیم فوتبال دختران در خصوص نقاط ضعف تیمش، یادآور شد: نیاز به یک 
گلزن خلاق و 2 تا هافبک خوب داریم. بازیکنانی که در اردوی استعدادیابی حضور داشتند 
بی تجربه بودند و بسیاری از آنان از فوتسال به فوتبال آمدند. به همین دلیل انتخاب بازیکنان 
و آموزش به آنان برای ما سخت بود. اکنون وقت بیشتری برای آموزش و ارزیابی عملکرد، 

1۰۰ بازیکن دعوت شده به اردو خواهیم داشت.
وی ادامه داد: 32 دروازه بان در برنامه استعدادیابی حضور داشتند که از میان آنان 13 
نفر را انتخاب کردیم. برای این دروازه بان ها اردوی جداگانه 2 روزه ای را تدارک می بینیم تا 

عملکرد آنان زیر نظر بهترین مربیان بازبینی شود و نفرات بهتر را انتخاب می کنیم.
تیم فوتبال دختران ایران در تورنمنت زیر 15 سال کافا به مقام قهرمانی رسید. این 
تیم های  با حضور  ازبکستان  تاشکند  به میزبانی شهر  تا 25 شهریور  از 22  مسابقات 

تاجیکستان، ازبکستان، ایران و قرقیزستان برگزار شد.

 استیلی:به بازیکنانم اعتماد و اعتقاد دارم

بازی با استرالیا یک آزمون جدی است
سرمربی تیم فوتبال امید ایران در آستانه دیدار با استرالیا گفت:این مسابقه می تواند یکی 

از مهمترین بخش ها در روند آماده سازی تیم امید باشد.
 حمید استیلی در گفت و گو با سایت فدراسیون فوتبال اظهار داشت:خوشبختانه شرایط 
خوبی داریم، بچه ها از نظر روحی بسیار شاداب و با نشاط هستند، انگیزه زیادی دارند و  
امیدواریم از مجموعه این شرایط به بهترین شکل استفاده کنیم.البته طبیعتا فرصت کافی 
نداشته ایم و تمرینات محدودی را در این مدت پشت سر گذاشتیم اما هر چه زمان بیشتری 
داشته باشیم طبیعتا شرایط ، هماهنگی و آمادگی تیم هم بهتر می شود.یکی از مسائل 
مهم این است که باید بتوانیم از تمام ظرفیت خودمان در این فرصت کوتاه استفاده کنیم. 
تعدادی از نفرات را به دلایل مخالف در اختیار نداریم اما امیدواریم در اردوهای بعدی همه 
بازیکنان کنار هم باشند تا هماهنگی لازم در تیم ایجاد شود. سرمربی تیم المپیک ایران 
اضافه کرد:بازی با استرالیا برای ما بسیار مهم است و می تواند یکی از اصلی ترین بخش 
های برنامه آماده سازی ما باشد. مقابل شهر خودرو و برابر تیمی که بهترین فوتبال را در لیگ 
ما بازی می کند یک آزمایش خوب داشتیم. بچه های ما در آن بازی تمرکز خوبی داشتند که 
این مسئله مهمی است. با توجه به شناختی که از استرالیا داریم و آنالیزی که  انجام دادیم 
باید بگویم آنها هم بازی منظم و روی زمین را اجرا می کنند. از نظر توان جسمی و فیزیک 
تیم بسیار خوبی هستند همچنین به دنبال تحمیل شکل بازی خودشان خواهند بود و قطعا 
یکی از بهترین تیم های مسابقات تایلند و این رده سنی همین تیم است. این بازی یک 
آزمون کاملا جدی است که می تواند نقاط ضعف ما را مشخص کند ، همان نکاتی که باید 
در تمرینات بیشتر روی آن کار کنیم و مسیر کار ما را به خوبی مشخص می کند. ما بازیکنان 
خوب و شایسته ای داریم که به آنها اعتقاد و اعتماد دارم، می دانم با تمام وجود برای موفقیت 

می جنگند و یکدل و متحد هستند. این مسئله باید یکی از نقاط قوت تیم ما باشد.
 

جلال طالبی:

بحرین حرفی برای گفتن ندارد
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در جام جهانی 1۹۹۸ ضمن اشاره به مسیر هموار صعود 
تیم ملی به مرحله نهایی راهیابی به جام جهانی گفت: نشاط تاکتیکی تیم ملی با ویلموتس 

بیش از پیش شده است.
جلال طالبی درباره عملکرد تیم ملی فوتبال ایران در کسب پیروزی 14 بر صفر مقابل 
کامبوج در دومین دیدار از بازی های مرحله گروهی مقدماتی جام جهانی 2۰22 قطر 
و جام ملت های 2۰23 آسیا گفت: مهم ترین موضوع که از برد پرگل تیم ملی می توان 
نتیجه گیری کرد میل به گلزنی است که در تاکتیک و استراتژی مدنظر آقای ویلموتس 

وجود داشت.
وی افزود: دیدگاه ویلموتس با تفکرات کارلوس کی روش کاملا متفاوت است. او به 
ساختار تیم ملی برای گلزنی توجه می کند و آقای کی روش علاقه زیادی به فوتبال دفاعی 
داشت. البته از کی روش نمی توان به خاطر داشتن چنین سیستمی گله داشت. او در 
کارش بهترین بود و سیستم مد نظرش را در زمین پیاده می کرد. ویلموتس هم می خواهد 

تیم را با تفکرات خودش همراه کند.
طالبی درباره استراتژی تیم ملی با ویلموتس تصریح کرد: دیدگاه فنی او باعث نشاط در 
تیم ملی شده است. فوتبال تهاجمی را مردم ایران دوست دارند و می خواهند که تیم ملی 
همیشه حرفی برای گلزنی داشته باشد. ویلموتس توان تیم را روی حمله گذاشته است و 

نمی خواهد لحظه ای پا پس بکشد.
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران درباره بازی با بحرین افزود: بحرین قوی تر از کامبوج است 
اما در مقابل قدرت فوتبال ایران حرفی برای گفتن ندارد. ایران از این بازی ها می تواند به 

عنوان دیدارهای تدارکاتی برای شناخت خود استفاده کند.
وی درباره شانس صعود تیم ملی به جام جهانی 2۰22 قطر گفت: عراق که یکی از 
همگروهان ما در این مرحله است نسبت به قبل ضعیف تر شده و کار سختی مقابل این تیم 
نداریم. در مورد صعود تیم ملی نیز باید وضعیت را در آینده بررسی کرد و خیلی زود است که 
بخواهیم در این باره پیش بینی کنیم. تیم ملی در هر زمان و در هر تورنمنتی نیاز به حمایت 

دارد و نباید تمام تیم ها را مثل کامبوج و بحرین بدانیم.

مرتضی فنونی زاده :

یک امتیازدر منامه غنیمت است
پیشکسوت تیم ملی ایران معتقد است که تیم ملی تحت نظر ویلموتس هنوز محک جدی 
نخورده و دیدار خارج از خانه برابر بحرین می تواند تا حدودی عیار این تیم را مشخص کند.

مرتضی فنونی زاده درباره دیدار ایران با بحرین در منامه و در مقدماتی جام جهانی 2۰22 
قطر اظهار کرد: تیم ویلموتس هنوز محک جدی نخورده است و بازی در خانه بحرین 

می تواند عیار این تیم را مشخص کند.
وی ادامه داد: تیم های بحرین و عراق جدی ترین محک های شاگردان ویلموتس هستند. 
این دو تیم شاید به اندازه تیم های شرقی مالکیت نداشته باشند اما شبیه ایران بازی 
می کنند و همیشه بازی را برای تیم ملی گره می زنند. بازی با بحرین در منامه سخت است 
و تک امتیاز هم می تواند برای ایران امیدوارکننده باشد. ما سابقه باخت سه گله در منامه را 
داریم و نباید انتظار زیادی از تیم ملی داشت. تک امتیاز برابر بحرین در منامه غنیمت است.
مدافع سابق تیم ملی درباره شرایط ایران و بحرین تصریح کرد: ایران با 6 امتیاز در صدر 
جدول قرار دارد و اوضاع خوبی دارد و پیروزی 14 بر صفر برابر کامبوج روحیه بالایی را در 
بازیکنان تیم ملی ایجاد کرد. بازی هجومی و برد پرگل باعث شده انگیزه بازیکنان برای 
بازی در لباس تیم ملی بیشتر شود. بازیکنان همان بازیکنانی هستند که کی روش به زمین 
می فرستاد و انگیزه برای گلزنی باعث شده تیم با روحیه بالاتر به میدان برود. همچنین 
بحرین وضعیت خوبی در جدول دارد و برای آنها گرفتن یک امتیاز از ایران هم مهم است و 

قطعا تیم ملی را آزار خواهند داد.
فنونی زاده درباره تاثیرگذارترن بازیکن تیم ملی در دیدار با بحرین گفت: با توجه به بازی 
در خانه حریف، پنج مهره دفاعی ما در این دیدار تاثیرگذار خواهند بود و در راس آن ها نیز 

بیرانوند تعیین کننده نتیجه این بازی است.
او در پایان درباره پیش بینی اش از نتیجه این دیدار گفت: به نظر من بازی با تساوی یک 

بر یک به پایان خواهد رسید.

پزشک استقلال:

 آسیب دیدگی در قائدی ندیده ایم
دچار  است  ماه  اینکه 2  بر  مبنی  قادی  مهدی  ادعای  استقلال  فوتبال  تیم  پزشک 

مصدومیت شده را رد کرد.
 دکتر کاوه ستوده در واکنش به اظهارات مهدی قائدی در سایت فدراسیون فوتبال که 
مدعی شده بود 2 ماه است مصدوم است و به دلیل آسیب دیدگی از اردوی تیم ملی خط 
خورده است گفت:قائدی مدعی شده در آخرین تمرین تیم ملی امید مصدوم شده و به 
همین دلیل تیم ملی را همراهی نکرده است، البته ما در تمرین تیم ملی حضور نداشتیم 
که ببینیم وی آسیب دیده یا خیر و کادر پزشکی تیم ملی امید هم در این باره گزارشی به 
ما ارائه نکرده است و حتی موضوع مصدومیت وی رسانه ای هم نشده است. وی افزود: در 
اولین تمرینی که ما قائدی را دیدیم وی گفت که هیچ مشکلی ندارد و با قدرت در تمرین 
حضور پیدا خواهد کرد اما چطور وی امروز مدعی شده که 2 ماه است مصدوم است جای 
سوال دارد. ستوده تاکید کرد: ممکن است در جریان بازی ها بازیکن ضربه هایی بخورد و 
برای دقایقی احساس درد کند اما وی مصدومیتی که نیاز به درمان زیر نظر کادر پزشکی 
استقلال داشته باشد در این 2 ماه نداشته است.البته اگر قائدی مصدوم است ما خوشحال 
هستیم که وی با مچ پای آسیب دیده 2-3 گل برای استقلال به ثمر رسانده است! وی 
در پایان گفت: استراتژی کادر پزشکی استقلال از زمان آغاز فعالیت تا امروز سلامت 
بازیکنان بوده و مطمئن باشید اگر بازیکنی دچار مصدومیت باشد و بازی کردن وی برای 
سلامتی اش ایجاد خطر کند کادر پزشکی این موضوع را به کادر فنی گزارش خواهد کرد 

اما تاکید می کنم در مورد قائدی مصدومیتی در وی مشاهده نشده است. 

در ادامه مسابقات جام جهانی 2۰1۹ تیم ملی والیبال ایران مقابل ژاپن میزبان قرار 
گرفت و در نهایت این بازی را به تیمی آسیایی واگذار کرد.

 تیم ملی والیبال ایران در نهمین بازی خود در جام جهانی 2۰1۹ ژاپن به مصاف 
تیم میزبان رفت و با نتیجه 3 بر یک شکست خورد. ست نخست را ژاپن 25 بر 16 برد 
اما ایران ست دوم را 2۸ بر 26 برد. در ادامه و در ست های سوم و چهارم ژاپنی ها با 

امتیازهای 25 بر 13 و 25 بر 21 پیروز شدند و در نهایت بازی را به نفع خود رقم زدند.
سعید معروف، پوریا یلی، میلاد عبادی پور، پوریا فیاضی، مسعود غلامی، علی اصغر 
مجرد و محمدرضا حضرت پور )لیبرو( بازیکنان شروع کننده ایران در بازی با ژاپن بودند. 
ژاپنی ها از ابتدای این دیدار با سرویس های خوب و حملات مؤثر، 4 بر صفر از ایران 
پیش افتادند و در ادامه با تکیه بر توپ گیری و اسپک های بهتر، اختلاف امتیاز خود را 

حفظ و بیشتر کردند. ست نخست با نتیجه 25 بر 16 به سود ژاپن تمام شد.
تیم ملی والیبال ایران تا پایان ست اول، ۸ امتیاز از اسپک، 3 امتیاز از دفاع روی تور، 
صفر پوئن  سرویس و 5 امتیاز از اشتباهات حریف کسب کرد و در مقابل ژاپن نیز 15 
امتیاز از اسپک، یک امتیاز از دفاع روی تور، 2 پوئن  سرویس و 7 امتیاز از اشتباهات 
بازیکنان ایران به دست آورد. تا پایان این ست،  علی اصغر مجرد 3 و سعید معروف 2 

امتیاز برای ایران کسب کردند.
بازیکنان ژاپن در ست دوم نشان دادند که کسب 6 پیروزی مقابل بهترین  تیم های 
جهان، تصادفی نبوده است. بازیکنان ایران در ست دوم هم جنگیدند ولی ژاپنی ها 
در اسپک و سرویس بهتر عمل کردند. حضور امیرحسین اسفندیار به جای میلاد 
عبادی پور، تاکتیک سرمربی ایران برای تقویت دریافت و حملات ایران بود. ایران، 
امتیازات از دست رفته را جبران کرد و بازی در امتیاز 23 مساوی شد. ایگور کولاکوویچ 
در امتیاز 24 بر 23 برای ژاپن، تقاضای وقت استراحت کرد تا با ایجاد یک وقفه و 
توصیه های لازم به تیمش کمک کند. اشتباهات بازیکنان ژاپن و دفاع  های روی تور 

خوب بازیکنان ایران، نتیجه 2۸ بر 26 را برای ایران به دنبال داشت.
تیم ملی والیبال ایران تا پایان ست دوم، 2۰ امتیاز از اسپک، ۹ امتیاز از دفاع روی 
تور، یک پوئن  سرویس و 14 امتیاز از اشتباهات حریف کسب کرد و در مقابل ژاپن نیز 
3۰ امتیاز از اسپک، 3 امتیاز از دفاع روی تور، 5 پوئن  سرویس و 13 امتیاز از اشتباهات 
بازیکنان ایران به دست آورد. تا پایان این ست،  پوریا یلی 7 و پوریا فیاضی 6 امتیاز برای 

ایران کسب کردند.
تیم میزبان جام جهانی، ست سوم را هم بهتر شروع کرد. توپ گیری های بازیکنان 
ژاپن و حملاتی که با قدرت به امتیاز تبدیل می شد، راه حلی برای دفاع در زمین ایران 
نداشت. کولاکوویچ برای تغییر تاکتیک و جریان بازی از جواد کریمی به جای سعید 

معروف استفاده کرد ولی این تعویض هم تغییری در روند تیم ایران ایجاد نکرد. تیم ایران 
در ست سوم با نتیجه 25 بر 13 شکست خورد.

والیبال , تیم ملی والیبال ایران تا پایان ست سوم، 3۰ امتیاز از اسپک، 1۰ امتیاز از 
دفاع روی تور، یک پوئن  سرویس و 16 امتیاز از اشتباهات حریف کسب کرد و در مقابل 
ژاپن نیز 42 امتیاز از اسپک، 4 امتیاز از دفاع روی تور، ۸ پوئن  سرویس و 22 امتیاز از 
اشتباهات بازیکنان ایران به دست آورد. تا پایان این ست،  پوریا یلی 1۰ و پوریا فیاضی 

۹ امتیاز برای ایران کسب کردند.
در ست چهارم نیز مشخص بود که ژاپنی ها به خوبی عملکرد بازیکنان ایران را آنالیز و 
راه های کسب امتیاز را بررسی و تمرین کرده اند. دو دفاع روی تور خوب از ایران، نتیجه 
بازی را 12 بر 12 مساوی کرد. کولاکوویچ در حالی که شاگردانش 16 بر 1۹ عقب 

بودند، تقاضای وقت استراحت کرد تا شاید تغییری در روند تیم ایجاد شود. حملات 
میزبان در ادامه مهارناپذیر و از قد وقواره دافع ایران بلندتر به نظر می رسید. ایران ست 

چهارم را 25 بر 21 و بازی را 3 بر یک به حریف واگذار کرد.
تیم ملی والیبال ایران در پایان این بازی، 42 امتیاز از اسپک، 12 امتیاز از دفاع روی 
تور، یک پوئن  سرویس و 23 امتیاز از اشتباهات حریف کسب کرد و در مقابل ژاپن نیز 
61 امتیاز از اسپک، 6 امتیاز از دفاع روی تور، ۸ پوئن  سرویس و 26 امتیاز از اشتباهات 
بازیکنان ایران به دست آورد. در پایان بازی،  پوریا یلی 13 و امیرحسین اسفندیار 11 

امتیاز برای ایران کسب کردند.
تیم ملی ایران در بازی بعدی خود از ساعت ۹:3۰ امروز )دوشنبه( به مصاف ایتالیا 

می رود.

انتقام چشم بادامی ها ازتیم خسته ایگور

شکست فاجعه بار والیبال ایران مقابل ژاپن

علی  سعید  نام  ارسال  در  وزنه برداری  فدراسیون  کوتاهی  با 
این  سوئیس،  گزینشی  رقابت های  در  حضور  برای  حسینی 
از  را  المپیک توکیو  وزنه بردار فوق سنگین، شانس حضور در 

دست داد.
رقابتهای جهانی  پورعالی؛سعید علی حسینی که در  رضا 
2۰17 و بازیهای آ سیایی 2۰1۸، روی سکو رفت، حالا همچون 
دو المپیک 2۰12 و 2۰16، المپیک 2۰2۰ را هم باید از خانه 
تماشا کند. برای او که حالا در 31 سالگی، مورد بی مهری قرار 
گرفته، آیا زمان، زمان خداحافظی است؟! خودش می گوید نه! 
سعید این روزها با انگیزه تر از همیشه است تا برخی چیزها را به 

برخی ها ثابت کند.
 می گویند به خاظر آزمایش دوپینگ اردوی تیم ملی 

را ترک کردی...
بله! من هم این را شنیده ام و متاسفم که سرمربی تیم ملی 
هرجا می نشیند، برای وارونه جلوه دادن حقیقت این را می 
هفته  سه  رکوردگیری،  از  بعد  وقتی  بگویم  باید  اتفاقا  گوید. 
آزمایش دوپینگ را عقب انداختند، یعنی تیم مشکل داشت، 
نه سعید! محمد حسین برخواه بهتر از هر کس دیگر در جریان 
آسیب دیدگی من بود. پرونده پزشکی من پیش دکتر نوروزی 
موجود است. من حتی در خلال اردوی نور و در همان مازندران 
پیش فیزیوتراپ رفتم. اما برخواه دائم به من می گفت تمرین 
کن، چیزی نمی شود! او بدون توجه به اینکه من زانویم را عمل 
کرده ام، تمریناتی برایم در نظر می گرفت که متناسب با شرایط 

من نبود و باعث می شد آسیب دیدگی من هر روز تشدید شود.
 یعنی تو، سرمربی تیم ملی را مقصر آسیب دیدگی ات 

می دانی...
ببینید، من از بعد از مسابقات آسیایی چین، زیر نظر سرمربی 

تیم ملی تمرین کردم و کاملا با برنامه های ایشان پیش رفتم، اما 
برخی تمرینات سنگین و پرفشار باعث شد کشاله پایم آسیب 
ببیند. او حتی اجازه نمی داد من حرکت های مکمل را بیایم و 
اعتقادی به این حرکت ها نداشت. سرمربی تیم ملی بدون توجه 
به شرایط پای من، دائم با من بدرفتاری می کرد و می گفت تو 
هم داری راه کیانوش رستمی را می روی! البته ایشان رفتاری 
شبیه به این را پیش از این با مجید عسکری، همایون تیموری، 
علی مکوندی، علیرضا سلیمانی محمدرضا براری و حتی علی 

هاشمی هم داشت و بارها با رفتارهای خود ثابت کرده  مربی 
انعطاف پذیری نیست.

 با این حال خیلی ها می گوید خود سعید هم نباید 
اردوی تیم ملی را ترک می کرد...

آنها باید جای من در اردو باشند و بعد قضاوت کنند. برخواه 
با وجودی که از آسیب دیدگی من مطلع بود، بارها به من گفته 
بود اگر در رکوردگیری شرکت نکنم از تیم خط خواهم خورد. 
او حتی به کنایه می گفت، کسانی که سنشان بالاتر است اگر 

شانس مدال نباشند به جهانی اعزام نمی شوند. این صحبت 
ها تا یک روز قبل از رکوردگیری هم ادامه داشت و من هم دیدم 
با این شرایط دیگر لزئمی ندارد در اردو بمانم. با این حال حتی 
اگر هم اشتباه از من بوده باشد، پس نقش فدراسیون چیست؟ 
آیا آنها نباید برای ورزشکاران ملی شان برنامه داشته باشند؟ 
مگر فدراسیون متولی اصلی وزنه برداری نیست؟ اینکه به بهانه 
چه  نکردند،  رد  سوئیس  گزینشی  برای  مرا  اسم  مصدومیت 
توجیهی دارد؟ من فکر می کنم، آنها می خواهند با عوام فریبی 
و مقصر جلوه دادن ورزشکار، از زیر بار مسئولیت فرار کنند. شک 
نکنید این اقایان حتی اگر  اسم مرا برای گزینشی سوییس رد 
میکردند، باز قبل مسابقات المپیک با یه جلسه صوری میکفتند 

شورای فنی تصمیم گرفته این نفرات بروند المپیک.
برنامه سعید علی  این است که  حالا سئوال اصلی 
حسینی برای آینده چیست، آیا برای همیشه از وزنه برداری 

خداحافظی می کند؟!
هرگز. من با انگیزه تر از قبل در لیگ وزنه برداری شرکت می 
کنم تا به همه ثابت کنم، اگر در المپیک نیستم، به دلیل برخی 
نیت های بدی بود که باعث شد به جای حفط من، در مسیر 
حذف من قدم بردارند. من با وزنه هایی که می زنم ثابت می کنم 
این فدراسیون و سرمربی تیم ملی بودند که شرایط را برای من 
مهیا نکردند و نخواستند من در المپیک حاضر باشم. من اگر 
بعد از ۸ سال دوباره به صحنه رقابت برگشته ام، دو هدف بزرگ 
داشتم؛ یک اینکه خودم و توانایی هایم را ثابت کنم و دوم هم 
اینکه جوابگوی محبت های مردم باشم. البته در این راه افرادی 
هستند که نه تنها کمک نمی کنند، بلکه سد راه من شده اند. اما 
این بار دیگر تسلیم نمی شوم و اجازه نمی دهم برخی نیت های 

بد، مرا از هدف هایی که دارم  دور کند.

 با انگیزه تر از همیشه تمرین می کنم، تا خودم را ثابت کنم

سعیدعلی حسینی: اجازه نمی دهم نیت های بد، به من ضربه بزنند

علیپور به عنوان متهم اصلی ناکامی پرسپولیس در خط هجومی به دفاع از خود 
می پر دازد و مدعی است به زودی شرایط متفاوت پیش خواهد رفت.

مهاجم پرسپولیس فصل نوزدهم را برخلاف گذشته با بدشانسی بزرگی استارت زده و 
شش هفته ناکامی در گلزنی باعث شده حتی هوادارانش نیز بزرگترین هجمه را به او وارد 
کنند. مهاجمی که بعد از دو فصل رویایی در این تیم، در نقل و انتقالات عزم حضور در 
فوتبال اروپا را داشت اما این روزها در بدترین وضعیت با توجه به فشار هواداران و هجمه و 
مسائل دیگر قرار دارد. علیپور اما مدعی است خیلی زود همه چیز تغییر خواهد کرد و او 

به اولین گلش نیاز دارد تا بار دیگر در مسیر آقای گلی قرار گیرد.
 از شرایط در فصل جدید بگو و اینکه چرا پرسپولیس مثل چند سال اخیر 

خوب نتیجه نمی گیرد؟ 
به نظرم ما شرایط خوبی داریم و نمایش خوبی هم در زمین نشان می دهیم ولی از 
طرفی بدشانسی و از طرفی تغییرات در کادرفنی باعث شده نتایج دلخواه را کسب نکنیم 
ولی رفته رفته بهتر خواهیم شد. سرمربی تیم ما عوض شده و هر تیمی که تغییر سرمربی 
می دهد مدتی زمان لازم دارد تا با تاکتیک ها و طرز تفکر جدید هماهنگ شود و کم کم به 

شرایط خوب خودمان برمی گردیم.
ولی پرسپولیس تا اینجا 3 بازی مهم مقابل سه تیم مدعی قهرمانی را واگذار 

کرده و همین موضوع نا امیدی هواداران را به همراه داشته است.
 همانطور که گفتم شرایط به مرور بهتر خواهد شد ولی همین بازی هایی که گفتید را 
نگاه کنید ما چقدر خوب بازی کردیم و حق مان به هیچ وجه شکست نبود. در بازی با 
سپاهان توپ هایمان وارد دروازه نشد و حریف به گل رسید و ورق بازی برگشت یا در بازی 
با شهر خودرو چند توپ روی دروازه آنها بردیم ولی از فرصت ها استفاده نکردیم و یک 
توپ اتفاقی آمد و وارد دروازه ما شد و نتیجه را واگذار کردیم. می خواهم بگویم بازی ما 
به اندازه نتایجمان بد نبوده و بدشانسی هم در آن دخیل بوده است ولی به امید خدا در 

ادامه بهتر عمل خواهیم کرد.
هم  تو  مثل  بازیکنی  عملکرد  به  پرسپولیس  گرفتن  نتیجه  داری  قبول   
بستگی زیادی دارد؟ مثل فصل هفدهم که عملکرد درخشانی داشتی یا فصل 
قبل گل های حساس زیادی زدی ولی در این فصل نتوانستی تا اینجا مثل همیشه 

باشی.
 دلیلش به همان حرفی که قبلًا زدم برمی گردد. تغییر سرمربی و پیرو آن تغییر تفکرات 
فنی تیم و تاکتیک ها و روش بازی باعث می شود نیاز به زمان داشته باشیم تا در شیوه 
جدید خودمان را با یکدیگر هماهنگ کنیم و اگر دقت کرده باشید هر بازی از بازی قبل 
بهتر می شویم. خود من هم تلاشم را می کنم از این هفته و از اولین بازی عملکرد بهتری 

از خودم به نمایش بگذارم و بتوانم برای تیم مفید باشم. 
این روزها از جانب هواداران هم خیلی تحت فشار هستی و تحت شدید ترین 

انتقادات قرار می گیری. مشابه وضعیتی که حسین ماهینی هم دارد. 
به هر حال ما بازیکن تیم بزرگی مثل پرسپولیس هستیم و طبیعی است که انتظارات از 
ما بالا باشد و همه توقع داشته باشند که همیشه بهترین باشیم. هواداران پرسپولیس هم 

تعصب و علاقه زیادی روی تیمشان دارند و وقتی نتیجه دلخواه حاصل نمی شود ممکن 
است اعتراض کنند و این حقشان است. حسین ماهینی هم بازیکن بزرگی است و خیلی 
به پرسپولیس کمک کرده و مطمئن باشید او هم همانطور که گفتم رفته رفته بهتر خواهد 

شد و نتایج خوبی که بگیریم باعث می شود این انتقادات از ما کم شود.
  این فشارها همیشه در مرحله انتقاد نیست و گاهی به فحاشی هم کشیده 

می شود.
 من همیشه گفته ام که انتقاد حق هواداران است ولی فحاشی را نمی پسندم و با آن 
مخالفم. اگر بازیکن بد بازی می کند نباید به او و خانواده اش فحاشی شود. همانطور 
که گفتم طرفداران پرسپولیس متعصب به تیم شان هستند و ممکن است از شرایط تیم 
عصبی شوند و در عصبانیت واکنشی نشان دهند ولی اگر شرایط تیم بهتر شود آرامش 

هم بر می گردد و دیگر شاهد این مسائل نیستیم.
عده ای هم می گویند به خاطر اینکه قصد جدایی داشتی و یا مبلغ قراردادت 

پایین است تمرکز کافی در زمین نداری. 
اصلًا اینطور نیست. مگر من بازیکن آماتور هستم که تمرکزم را به خاطر این مسائل 
از دست بدهم. من در فصل نقل و انتقالات مثل هر بازیکن دیگری مشغول سنجیدن 
شرایط و پیشنهاداتم بودم و در آن مقطع بازی ها تعطیل بود و باید به فکر نقل و انتقالات 
می بودیم ولی از وقتی مشخص شد در پرسپولیس می مانم همه فکر و ذکرم کمک به این 

تیم و موفقیت این تیم و خوشحالی هواداران است.
 این فشاری که روی تیم است روی شخص تو بیشتر از بقیه است. یک جوری 
شده اگر بازیکنان پست های دیگر گل بزنند و با هر نتیجه ای برنده شوید ولی اگر 

علیپور گل نزند انگار یک جای کار ایراد دارد و انتقاد می کنند.
 این نظر لطف هواداران است که از من انتظار بالایی دارند و می خواهند همیشه گل 
بزنم و این برایم خیلی ارزشمند است و نشان از توجه ویژه آنها به من دارد. بازهم می گویم 
تیم نیاز به زمان برای هماهنگ شدن با تفکرات جدید دارد و من هم امیدوارم از هفته 

جدید پایم به گلزنی باز شود و بتوانم گل های زیادی برای تیم بزنم.
خودت هم انگار برای شکستن این طلسم بی تابی می کنی و همه راه ها را 
برای رسیدن به دروازه حریف امتحان می کنی. ضربه پا، سر، ایستگاهی و حتی 

پنالتی؟
 خب من مهاجم هستم و همانطور که گفتید از من انتظار بیشتری برای گل زدن نسبت 
به سایرین می رود و تلاشم هم باید بیشتر از بقیه برای این موضوع باشد و امیدوارم خیلی 
زود این اتفاق بیافتد. من به تیم و بازیکنان و خط هافبک تیم ایمان دارم و مثل همیشه 
بهترین پاس ها برایم ارسال می شود و امیدوارم بتوانم به زودی اولین گل فصل جدید را 

بزنم.
  این روزها از جونیور هم حسابی انتقاد می شود. خیلی ها می گویند علیپور 
راست می گفت که به بازیکنان خارجی بیشتر بها داده می شود و پول زیادی خرج 

خارجی هایی می شود که کیفیت بالایی ندارند.
 بله من این حرف را زدم ولی هیچ وقت علیه هم بازی خودم موضع نمی گیرم. جونیور 

هم بازیکن جدید تیم ماست و نیاز به زمان دارد تا با فوتبال ما آشنا شود. او بازیکن خوبی 
است و در تمرینات کیفیت بالای خودش را نشان می دهد و هر چقدر هم بگیرد حقش 
است. به او فرصت داده شود می تواند توانایی هایش را نشان دهد. این صحبت ها که 

مطرح می شود داستان هایی هم پشتش دارد که نمی خواهم آن را باز کنم.
اگر فرصت گلزنی پیدا کنی و بتوانی به جونیور هم پاس بدهی کدام را انتخاب 
می کنی؟ با توجه به اینکه هر دوی شما تا به حال گل نزدید و تحت فشار هستید.

 من همیشه اولویتم برتری پرسپولیس است و در درجه اول به خودم هرگز فکر نمی کنم. 
همیشه گفته ام و در بازی هایم در سال های اخیر دیده اید هرجا بازیکن هم پستی من 
موقعیت بهتری نسبت به من داشته با وجود اینکه خودم هم شانس گلزنی بالایی داشتم 
توپ را پاس دادم و الان هم چنین چیزی پیش بیاید بدون توجه به شرایط خودم پاس 

می دهم تا پرسپولیس شانس بیشتری برای گلزنی داشته باشد.
 * در مورد تیم ملی هم صحبت کن. بدشانسی تو این است که بد موقعی درگیر چنین 

شرایطی شدی و شاید اگر در بازی با کامبوج در زمین بودی می توانستی گلزنی کنی
 به هر حال سلیقه سرمربی تیم ملی است و من تلاش می کنم از این به بعد نظرش 
را جلب کنم. ویلموتس مربی خوب و بزرگی است و در اولین اردوها من را دعوت کرده 
و نشان داده به من اعتقاد دارد و از اینجا به بعدش که بتوانم دوباره در تیم ملی حضور 

داشته باشم یا نه بستگی به خودم دارد و همه تلاشم را می کنم.
و در آخر صحبتت با هواداران پرسپولیس چیست؟

 از آنها می خواهم کمی صبر کنند و شرایط تیم صد در صد بهتر می شود. آنها همیشه 
در سرما و گرما پشت ما بودند و از ما در سخت ترین شرایط حمایت کردند و مزدش را هم 
خواهند گرفت. اگر هم گاهی تعدادی از این نفرات از کوره در می روند و حرفی می زنند 

اتفاق خوشایندی نیست و امیدوارم انتقاد جایش را به فحاشی ندهد.

 داستانهایی هست که نمی خواهم درباره اش حرف بزنم

علیپور: پرسپولیسی ها را دوست دارم و جبران می کنم

 آبی ها همچنان به دنبال مهاجم

لغو ناگهانی سفر هوپر به تهران
آخرین خبر بد در حوزه تیم فوتبال استقلال لغو ناگهانی سفر گری هوپر مهاجم انگلیسی به تهران و همچنین انصراف این باشگاه از 

عقد قرارداد با اوست.
 ساعتی پس از آنکه رسانه ها خبری مبنی بر اینکه ایجنت این بازیکن اهل رژیم اشغالگر قدس است، منتشر کردند، سایت باشگاه 

استقلال هم با انتشار خبری کوتاه اعلام کرد مذاکرات با این مهاجم به بن بست رسیده است.
طبیعتا هیچ دلیلی به جز انتشار این خبر برای موضوع لغو قرارداد نمی توان متصور بود، چرا که هوپر امروز بعد از ظهر ساعت 17، بلیت 
حضور در تهران را داشته و قصدش این بوده تا در تست های پزشکی باشگاه شرکت کند. این اتفاق از آنجا متعجب کننده است که عقد 
قرارداد با هوپر از طریق ایجنت ایرانی او انجام می شده و فردی که مدیریت قراردادهای او را برعهده دارد، نقش پررنگی در این قرارداد 

نداشته.
البته این برای اولین بار نیست که بازیکن یا مربیانی به دلیل ارتباط، یا سفر و یا حضور باشگاهی در اسرائیل با فوتبال ایران به مشکل 

می خورند و بارها بازیکنانی به همین دلیل به کشور مبدا برگشت خورده اند. اما این یکی با توجه به اینکه مدیربرنامه این بازیکن اهلیت 
اسرائیلی دارد، یک مورد جدید در ورزش ایران است.

در حال حاضر باشگاه استقلال کوچکترین توضیحی در این زمینه منتشر نکرده اما با توجه به خبررسانی های قبلی در مورد استخدام 
این بازیکن، هواداران استقلال واکنش منفی نسبت به این مساله داشته اند. موضوعی که به دلیل حساسیت های خاص خود مورد 
واکاوی دقیق قرار نخواهد گرفت، بخصوص که در هفته های گذشته تحرکات رسانه ای خارجی با اهداف خاص و ضد ایرانی به شدت 

معطوف به موضوعاتی از این دست بوده است.
استقلال با گذر از موضوع هوپر باید به سرعت به دنبال استخدام یک مهاجم جدید برای خط حمله خود باشد؛ مساله ای که با توجه 
به مصدومیت دیاباته برای سرمربی ایتالیایی آبی ها ضرورتی حیاتی دارد. استقلال در روزهای آینده در جام حذفی بازی حساسی مقابل 

فجرسپاسی برگزار خواهد کرد.
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رهبر انقلاب اسلامی فرمودند: امروز جبهه کفر و صهیونیزم و آمریکا با مکیدن خون ملت 
ها، جنگ افروزی و دیگر فجایع، با بندگان خدا و ملت ها با ظلم و جور و ستم رفتار می کند 
و ملت ایران بر اساس فلسفه حرکت حضرت سیدالشهداء، مقابله با آنان را وظیفه خود می 
داند و کوتاه نیامدن در مقابل آمریکا فشارهای مختلف دشمنان بر همین اساس صورت 

می گیرد.
آموختگی  دانش  سالانه  درمراسم  یکشنبه  روز  صبح  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
دانشجویان دانشگاه افسری و تربیت پاسداری امام حسین)ع( دانشگاه امام حسین را 
دانشگاهی مهم و از برکات بزرگ الهی خواندند و با اشاره به ضرورت تمرکز مسئولان سپاه 
پاسداران بر اعتلا و ارتقای این دانشگاه افزودند: به موفقیت های دانشگاه افتخار می کنیم 

اما قانع نیستیم و ادامه پیشرفت آن را در همه سطوح و ابعاد ضروری می دانیم.
ایشان توجه به نظام جذب، عمق یافتن برنامه های آموزشی، توجه خاص به مسائل و 
علوم نوپدید، تربیت جامع، مدیریت تخصصی، وضابطه گرایی در عین ارتباط عاطفی 
فرماندهان و مدیران با بدنه دانشگاه را از جمله مسائلی خواندند که باید مورد توجه ویژه 

مسئولان سپاه قرار گیرد تا این دانشگاه نقش خود را به خوبی ایفا کند.
سپاه در داخل و خارج از کشور دارای عزت است

فرمانده کل قوا در محور دوم سخنانشان، عزت سپاه را در داخل و خارج یادآوری کردند و 
افزودند: آمریکایی ها نیز با چهره خصمانه و عبوس خود به سپاه، عزت آن را افزون تر کردند، 

چرا که دشمنی دشمنان خدا، بندگان مؤمن را عزیزتر می کند.
 ایشان با استناد به آیه شریفه »وَ اَعَدّوا لَهُم مَا استَطَعتُم مِن قُوّه وَ مِن رِباطِ الخَیل تُرهَبونَ 
کُم« تاکید کردند: این فرمان الهی باید به عنوان درسی دائم، همواره در  اللهِ وِ عَدُوَّ بِهِ عَدُوَّ

اولویت سپاه پاسداران باشد.
فرمانده کل قوا هدف این آیه شریفه درباره ضرورت آمادگی هرچه بیشتر را ترساندن 
دشمنان خدا و دشمنان مسلمانان برشمردند و افزودند: ترسی که پروردگار ایجاد آن را در 
قلب دشمنان فرمان می دهد، ترس بازدارنده است یعنی باید به گونه ای عمل کنیم که 
دشمنان از هیبت مردان جوان، مؤمن، فداکار و پرانگیزه بیمناک شوند که این مهمترین 

عامل بازدارندگی خواهد بود.
ابزارنظامی باید تولید و ابداع داخل باشد 

حضرت آیت الله خامنه ای در تبیین نکات مهم و برجسته دستور جاودانه پروردگار در 
باره آمادگی روزافزون افزودند: معنای »وَ اَعَدّوا لَهُم مَا استَطَعتُم مِن قُوّه« این است که باید 
تا می توانید قدرت سازمانی را با ایجاد سازمانی قوی، مستحکم و جامع افزایش دهید، 
تقویت قدرت علمی و تخصصی را همواره مد نظر داشته باشید، در قوت تاکتیکی و 
راهبردی مدام رو به جلو حرکت کنید، قوت عملیاتی را با بیداری و آماده به کاری دائم و 
پرهیز از حتی یک لحظه غفلت همراه کنید و قوت ایمانی سپاه را با تربیت جوانانی مؤمن، 

مصمم، خالص و دارای انگیزه، هر روز بیشتر سازید.
فرمانده کل قوا در تبیین بخش دیگری از آیه درباره آمادگی تجهیزاتی افزودند: خداوند 
در قرآن مجید امر کرده است که باید از همه تجهیزات لازم دفاعی، عملیاتی و اطلاعاتی 
برخوردار شوید، البته این ابزار باید تولید و ابداع داخل باشد و با برخورداری از تنوع، همه 
نیازها در زمین، آسمان، فضا، دریا، مرزها و در داخل کشور را تأمین کند که البته امروز حتی 

فضای مجازی نیز جزو ابزارهای لازم است.
ایشان در همین زمینه یادآور شدند: البته رژیم فاسد و وابسته طاغوت، انبارها را پُر از 
سلاح آمریکایی کرده بود اما ایرانی ها حتی حق نداشتند بسیاری از این تجهیزات را باز و یا 
تعمیر کنند. در واقع رژیم طاغوت با پول ملت، کارخانه های تسلیحاتی آمریکا را رونق داده 
بود و انبارها را پر از ابزارهایی کرده بود که بدون اجازه اربابانش، ایرانی ها نه حق استفاده از 

آنها را داشتند و نه حتی حق آشنایی و تسلط بر آنها را.
یکی  مؤلفه قدرت داشت،  تعبیر خودش دو  به  رژیم طاغوت  افزودند:  انقلاب  رهبر 
انبارهای سلاح و دیگری افتخار به اجرای دستور آمریکا و ایفای نقش ژاندارمی منطقه و 

سرکوب هر صدایی که مخالف آمریکا بود.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: البته امروز اوضاع صددرصد برعکس شده است و 
ملت با اراده خود و برای تأمین منافع و آنچه به مصلحت کشور است، کار و تلاش و تصمیم 

گیری و اقدام می کند.
راهپیمایی اربعین یک رسانه بی همتاست

رهبر انقلاب اسلامی با تأکید مجدد بر ضرورت مجهز شدن به همه ابعاد نرم افزاری و 
سخت افزاری قدرت، راهپیمایی اربعین را از مصادیق قدرت حقیقی خواندند و افزودند: 
اجتماع عظیم و میلیونی زائران در مسیر حرکت به کربلا یعنی »حرکت به سمت قله افتخار 

و فداکاری و شهادت«، قدرت اسلام و جبهه مقاومت اسلامی را تجلی دوباره می دهد.
ایشان اربعین را از اولین ظهورش در تاریخ اسلام، »رسانه پر قدرت عاشورا« دانستند و 
افزودند: در چهل روز فاصله حماسه عاشورا تا بازگشت اهل بیت )علیهم السلام( به کربلا، 
فریادهای حضرت زینب، حضرت امام سجاد و ام البنین در شام و کوفه رسانه حقیقی 
عاشورا بود و با تحقق فرمانروایی منطق حق در فضای ظلمانی حاکمیت بنی امیه و 

سُفیانی، عاشورا زنده ماند و در تاریخ جاری شد.
حضرت آیت الله خامنه ای، طوفان حرکت اهل بیت در فاصله عاشورا تا اربعین را در 
اختناق عجیب آن دوران، باعث منقلب شدن اوضاع و در نهایت سرنگونی رژیم سفیانی 

خواندند و افزودند: امروز هم همین اتفاق در جریان است.
ایشان راهپیمایی عظیم مسلمانان در اربعین حسینی از کشورهای مختلف، فرقه های 
مختلف اسلام و حتی برخی ادیان دیگر را فریادی رسا و رسانه ای بی همتا در دنیای 
پیچیده تبلیغات و جهان پر هیاهوی بشریت امروز خواندند و افزودند: شعار پر معنای 

»الحُسین یجمعنا« یک حقیقت ناب است چرا که حسین این اجتماع بی نظیر را به راه 
انداخته است و همه را به سمت سرچشمه معنویت و آزادگی به حرکت درآورده است.

رهبر انقلاب با تاکید بر گسترش وتعمیق روزافزون معنویت و فکر و معرفت در راهپیمایی 
اربعین حسینی افزودند: اصحاب حکمت و علم باید دراین زمینه کار و تلاش کنند.

از ابتدای انقلاب موفقیت ها و پیشرفت ها بیشتر بوده است
رهبر انقلاب اسلامی در بخش پایانی سخنانشان درباره مشی جمهوری اسلامی گفتند: 
از ابتدای انقلاب در بخش های مختلف موفقیت های گاه بهت آوری به دست آورده ایم، 
البته کمبودها زیاد است و مشکلات هم کم نیستند اما موفقیت ها و پیشرفت ها بیشتر بوده 

است.
ایشان برای تبیین جهت و مشی حرکت جمهوری اسلامی در ادامه مسیر کنونی، به 
حدیثی درباره فلسفه قیام عاشورا از زبان اباعبدالله الحسین )ع( استناد کردند و افزودند: 
حضرت سیدالشهداء با بیان حدیثی از رسول گرامی اسلام خطاب به همه مردم فرمودند 
هرکس یک قدرت ظالم یا ستمگر را ببیند و با زبان یا اقدام با او مخالفت نکند، خداوند او را 

به سرنوشت همان قدرت ستمگر دچار می کند و به دوزخ می فرستد.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: امام حسین)ع( با این بیان، ادای وظیفه در مقابله 
با ظلم و ظالم را علت قیام و حرکت خود اعلام می کند و جمهوری اسلامی نیز بر همین 

اساس، عمل به این وظیفه را تکلیف خود می داند و در همه حال به آن عمل خواهد کرد.
رهبر انقلاب یادآور شدند: امروز جبهه کفر و صهیونیزم و آمریکا با مکیدن خون ملت ها، 
جنگ افروزی و دیگر فجایع، با بندگان خدا و ملت ها با ظلم و جور و ستم رفتار می کند و 
ملت ایران بر اساس فلسفه حرکت حضرت سیدالشهداء، مقابله با آنان را وظیفه خود می 
داند و کوتاه نیامدن در مقابل آمریکا فشارهای مختلف دشمنان بر همین اساس صورت 

می گیرد.
حضرت آیت الله خامنه ای، مقابله امام خمینی)ره( با آمریکا را از حدود 5۰ سال قبل 
یعنی قبل از تبعید از قم در اوایل دهه چهل، ناشی از احساس وظیفه دانستند و افزودند: 
امام با بصیرتی مثال زدنی، می دانست که هر کس و هر ملتی به وظیفه خود در مقابل 
ظلم و ستم عمل کند خدا حتما او را نصرت خواهد کرد و همه دیدیم که این وعده الهی 

محقق نیز شد.
رهبر انقلاب خطاب به جوانان عزیز ایران تاکید کردند: با ایمان و عزم و اراده، به وظیفه 
الهی خود عمل کنید و بدانید ایستادگی در مقابل دشمنان دین و بشریت، یاری پروردگار 
را به همراه می آورد، همانگونه که در چهل سال اخیر این گونه بوده و به فضل الهی در گام 

دوم انقلاب و گام های بعدی نیز چنین خواهد بود.
جوانان موتور پیشبرنده کشور هستند 

حضرت آیت الله خامنه ای جوانان را امیدهای کشور برشمردند و افزودند: البته افراد 
مُسن نیز به وظایف خود عمل می کنند، همانطور که امام در کهنسالی مثل یک جوان فکر 

و اقدام می کرد اما واقعیت این است که جوانان موتور پیشبرنده کشور هستند.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: جوانان بدانند که فکر و ذهن آنها اولین آماج دشمن است 

بنابراین با ایمان و قدرت در مقابل ترفندهای دشمنان بایستند.
حضرت آیت الله خامنه ای در ابتدای ورود به میدان، با حضور بر مزار شهیدان گمنام و 

قرائت فاتحه، یاد و خاطره شهیدان دفاع مقدس را گرامی داشتند.

فرمانده کل قوا سپس از یگان های حاضر در میدان سان دیدند.
ایشان همچنین جانبازان سرافراز حاضر در میدان را مورد تفقد قرار دادند و با تعدادی از 

خانواده های معظم شهیدان دیدار و گفت وگو کردند.
در این مراسم، سردار سرلشکر سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با 
تأکید بر آمادگی سپاه برای نقش آفرینی در گام دوم انقلاب بر محور معنویت و جهاد علمی 
و عملی، خاطرنشان کرد: تحلیل روندهای موجود نشانگر آن است که پایه تحولات آینده بر 
مدار علم خواهد بود و بر این اساس، اساتید و دانشجویان دانشگاه امام حسین)ع( تلاش 

خواهند کرد با جبران عقب ماندگی های علمی بر لبه های دانش و فناوری حرکت کنند.
و  اقدامات  از  گزارشی  نیز  حسین)ع(  امام  دانشگاه  فرمانده  فضلی  سرتیپ  سردار 

برنامه های تحصیلی این دانشگاه بیان کرد.
در این مراسم تعدادی از فرماندهان، مدیران، مدرسان، پژوهشگران و دانش آموختگان 
نمونه دانشگاه امام حسین)ع( هدایای خود را از دست فرمانده معظم کل قوا دریافت 
کردند و دو نماینده دانشجویان دانشگاه امام حسین)ع( نیز مفتخر به دریافت درجه و 

سردوشی شدند.
اجرای طرح »انقلاب انسان ساز« و اجرای میثاق پاسداری از دیگر برنامه های مراسم 

امروز در دانشگاه امام حسین)ع( بود.
همچنین در این مراسم، یگان های حاضر در میدان از مقابل فرمانده کل قوا رژه رفتند و 

همزمان عملیات میدانی و اعتماد به نفس اجرا شد.

آیا طیف های مختلف اصولگرا به وحدت تن خواهند داد ؟

زمزمه های اجماع در جامعه روحانیت
نهان  و  پیدا  و چرخش های  مبارز  روحانیت  نوری در جلسه جامعه  ناطق  حضور 
طیف های سیاسی مختلف از اصولگرایان به سمت این تشکل نشان می دهد که 
اصولگرایان برای رسیدن به قله وحدت گام های محکم تری برداشته اند اما به نظر 
می رسد با سازهای ناکوک و موانع پایدار برای اصولگرایان، " عشق آسان نمود اول ولی 

افتاد مشکل ها. "
»احساس تکلیف نمی کند« این جمله ترجیع بند بسیاری از گفت وگوهایی است که 
اصولگرایان دست کم در همین چندماه گذشته آن را به تناوب و البته نقل به مضمون 
با رسانه های مختلف انجام دادهاند؛ سخن از فعالیت سیاسی و البته رسمی حجت 
الاسلام »علی اکبر ناطق نوری« عضو جامعه روحانیت مبارز و البته از شاخص ترین آن 
ها و نیز رئیس مجلس پنجم و البته نامزد انتخابات تاریخی دوم خرداد 76 است. شیخ 
نوری که پس از جنجال های انتخابات دهم ریاست جمهوری روز به روز از سطح نخست 
قدرت دور شد و هرچه اصولگرایان معتدل و سنتی از او برای کنشگری دوباره درخواست 
کردند پاسخی از جنس سکوت یافتند. با این همه اما حضور ناگهانی او در جلسه دو 
هفته پیش جامعه روحانیت مبارز گرچه نه رسمی اما به نوعی شکستن این سکوت تعبیر 

شد و مورد استقبال طیف سنتی و معتدل اصولگرا قرار گرفت.
این حضور شاید همان اتمام حجت جامعه روحانیت مبارز با طیف هایی بود که 
زیر بار قیمومیت این تشکل نمی رفتند و اکنون با آمدن شخصیتی چون ناطق نوری 
بهتر بتوانند برای وحدت زیر این چتر بهانه داشته و برنامه ریزی کنند. به نظر می رسد 
نشانه هایی هم از این برنامه ریزی دیده شده که حجت الاسلام »محمدحسین موسی 
پور«   عضو شورای مرکزی جامعه روحانیت مبارز در هشتمین نشست هم اندیشی این 
جامعه با احزاب و تشکل های ارزشی با اشاره به به تحرکات مثبت و اقدامات همگرایانه 
اصولگرایان گفته است: »برای رسیدن به نظر واحد، شورای ائتلاف و جامعه روحانیت 
تلاش ها و برنامه های زیادی داشته و تصمیمات اجرایی مهمی نیز برای حصول ائتلاف و 
اتحاد حداکثری گرفته شده است. نقش و کارکرد جامعه روحانیت مبارز در فرایند فعالیت 
شورای ائتلاف هدایت، نظارت و داوری خواهد بود و غایت مطلوب نیز رسیدن به وحدت 
است و انتظار داریم به فضل الهی و به مدد تمام دوستان عزیزان در مجموعه جریان 

ارزشی و ولایتمدار به این مطلوب برسیم.«
پیش از این هم چهره های مختلف اصولگرا از تمایل طیف های متبوع خود برای 
حضور زیر چتر جامعه روحانیت سخن گفته بودند، برای مثال »کمال سجادی« 
تا 4۰ حزب  اینکه حدود 3۰  بیان  با  رهبری  و  امام  پیروان خط  سخنگوی جبهه 
اصولگرا و شخصیت هایی مانند محمدحسین موسی پور، محمدرضا باهنر، اسدالله 
بادامچیان و مهدی چمران در جلسات مختلف با جامعه روحانیت مبارز شرکت می 
کنند، گفت: »اصولگرایان به لحاظ جامعه شناسی سیاسی جامعه روحانیت مبارز را 
به عنوان گروه مرجع قرار داده اند؛ لذا این حزب مقبول اکثریت اصولگرایان واقع 

شده است.«
موانع اجتماع زیر چتر جامعه روحانیت

حضور ناطق و اقبال بسیاری از گروه های اصولگرا به جامعه روحانیت می تواند به 
نوعی پایان بخش بحران مرجعیت و لیدری در این جریان باشد به شرط آنکه موانعی 
بر سر راه این موضوع پایداری نکنند. از مهم ترین طیف های پایدار در این حوزه جبهه 
پایداری است. جبهه ای که گفته می شود از خبر حضور ناطق در جلسه جامعه روحانیت 
برآشفته شده است. هرچند حجت الاسلام »غلامرضا صباحی مقدم« این عصبانیت و 
برآشفتگی را انکار می کند اما سابقه پایداری و عملکرد این جبهه و صبغه فکری ناطق 
نوری چنان کهکشانی از هم دور فاصله دارند که آن آشفتگی چندان دور از ذهن نخواهد 

بود.
انتقادات تند اعضای جبهه پایداری علیه ائتلاف های مختلف و نیز شیخوخیت 
جامعه روحانیت به اندازه ای تند است که افقی روشن برای حضور در اجتماع جامعه 
روحانیت برای آن ها قابل تصور نیست با این همه مصباحی مقدم از جلسات آیت 
الله »محمدعلی موحدی کرمانی« با این اعضا خبر داده و تصریح کرده است: »آیت 
الله موحدی کرمانی از جبهه پایداری خواسته است برای کمک به وحدت نیروهای 
انقلابی در مسیر وحدت حرکت کنند.« با این تلاش جامعه روحانیت باید منتظر ماند 
و دید آیا پایداریچی ها تن به این شیخوخیت خواهند و داد و حضور احتمالی ناطق 

نوری را خواهند پذیرفت؟
طیف دیگر مخالف ناطق و ناهمگون این روزهای اصولگرایان، دار و دسته بهاریون 
و رئیس جمهوری سابق ایران است، چهره ای که در مناظره های انتخاباتی سال ۸۸ 
در صداوسیما بارها به ناطق نوری تاخت و او را متهم کرد، بی آنکه دلیل و سندی برای 
ادعاها و اتهامات خود ارائه دهد یا حتی ناطق فرصت دفاع از خود داشته باشد. این دو 
گروه منتسب به اصولگرایی از موانع مهم در اجماع جامعه روحانیت است که نمی توان 

به راحتی چشم بر آن بست.
پرچمداران نواصولگرایی و جوان گرایی را هم گرچه نمی توان در تقابل با اندیشه ناطق 
دانست اما باید دید این دیدگاه برابر اصول لایتغیر شیخ نور تا چه اندازه انعطاف به خرج 
خواهد داد و با جامعه روحانیتی کنار خواهد آمد که ناطق از حاضران اثرگذار آن است. 
قدر مسلم همه این موضع گیری ها این است خواهد شد که عشق آسان نمود اول ولی 

افتاد مشکل ها.
نتایج اجتماع زیر چتر جامعه روحانیت

اجماع اصولگرایان زیر چتر جامعه روحانیت و دستیابی به وحدت گرچه که در طالع 
سیاست ورزی اصولگرایان به خون جگر بزرگان حاصل می شود اما این وحدت هم برای 
انتخابات مجلس یازدهم و هم انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم پربرکت خواهد بود. 
اصولگرایان پس از چهار بار ناکامی در صندوق های رای این بار مصمم تر از همیشه و 
البته امیدوارتر از گذشته به دو انتخابات پیش رو چشم دوخته اند. دلسردی نسبی موجود 
در جامعه از عملکرد جریان رقیب این دلگرمی را برای اصولگرایان به وجود آورده است 
که آرای خارج شده از سبد اصلاح طلبان وارد سبد آن ها خواهد شد و سرانجام اکثریت 
پیروز انتخابات خواهند بود و اگر فاتح کرسی های سبز بهارستان شوند می توانند پاستور 

و ریاست جمهوری را هم در مشت خود ببینند.
برای رسیدن به این هدف اجماع بر سرشیخوخیت جامعه روحانیت و تن دادن به هم 
نشینی با چهره هایی چون ناطق نوری انتخاب عاقلانه ای است حال باید دید طیف 

های مختلف اصولگرا به این عقلانیت معطوف به هدف تن خواهند داد یا نه؟

نماینده مجلس اول: 

در انتخابات اولین دوره مجلس نظارت 
استصوابی وجود نداشت

محمد مهدی جعفری نماینده مردم بوشهر در اولین دوره مجلس شورای اسلامی 
گفت: نظارت استصوابی در مجلس اول وجود نداشت و انتخاب نمایندگان به طور 
طبیعی فقط بر عهده مردم بود. تنها معیار محدود کننده برای کاندیداتوری، شروط اولیه 

مصرح در متن قانون اساسی بود.
»محمد مهدی جعفری« در واکنش به حواشی ایجاد شده پس از اظهارات رئیس 
جمهوری مبنی بر نبود نظارت استصوابی در اولین دوره انتخابات مجلس، به خبرنگار 
ایرنا گفت: نظارت استصوابی در مجلس اول وجود نداشت و انتخاب نمایندگان به 
طور طبیعی فقط بر عهده مردم بود. گروه ها و احزاب سیاسی در هر حوزه انتخابیه 
افراد دارای صلاحیت را به مردم معرفی می کردند و تنها معیار محدود کننده برای 

کاندیداتوری، شروط اولیه مصرح در متن قانون اساسی بود.
وی با بیان اینکه در زمان برگزاری انتخابات مجلس اول، شورای نگهبان هنوز تشکیل 
نشده بود،   یادآور شد: وظیفه این شورا بر اساس متن قانون اساسی مصوب سال 5۸، 
صرفا بررسی مصوبات مجلس از لحاظ انطباق بر قانون اساسی و فقه جعفری بود و 
طبیعتا تا پیش از تشکیل مجلس ضرورتی برای شروع فعالیت شورای نگهبان وجود 

نداشت.
جعفری درباره برخی منتخبین مردم که  در دور اول مجلس موفق به حضور در مجلس 
نشدند، تصریح کرد: تنها نظارت توسط خود مجلس در هنگام بررسی اعتبارنامه ها 
صورت گرفت که در پی آن اعتبارنامه تعداد بسیار معدودی از منتخبین مردم رد شد که 

این فرایند هم بیشتر جنبه سیاسی داشت.
اندک  بسیار  هزینه های  یادآوری  با  انقلاب  از  پیش  دوران  سیاسی  زندانی  این 
کاندیداهای حضور در مجلس اول شورای اسلامی، گفت: افردی که برای آن دوره 
مجلس نامزد شده بودند نمی خواستند به هر قیمتی وارد مجلس شوند و اغلب کسانی 
که به عنوان نماینده وارد مجلس شدند هم  از نسل مبارزین انقلاب بودند. افرادی که 
جریان های قبل از انقلاب را دیده بودند و از خواسته ها و مطالبات  جامعه با خبر بودند، 

بنابراین قصدشان خدمت به مردم بود.
ایران خاطرنشان کرد: در مجلس اول جنبه جناحی و  آزادی  عضو سابق نهضت 
فراکسیونی جلوه کمی داشت و فقط اعضای حزب جمهوری اسلامی بودند که غالبا 
تحت تاثیر ریاست مجلس، آقای هاشمی رفسنجانی، عمل می کردند. البته افراد حزبی 
دیگری هم مانند برخی اعضای نهضت آزادی هم در مجلس اول حضور داشتند، اما 
عملکرد آنها در مجلس، علی رغم برخی وجوه مشترکی که با یکدیگر داشتند، به عنوان 
یک فراکسیون مجزا نبود و اغلب افراد به صورت مستقل عمل کرده و واقعا قصد خدمت 

داشتند.
این استاد دانشگاه درباره علت افت کیفیت ادوار بعدی مجلس گفت: درگیری های 
سال 6۰ که سازمان مجاهدین خلق اعلام جنگ مسلحانه کرد و همچنین شروع جنگ 
تحمیلی و شرایط ویژه ای که جنگ بر کشور حاکم کرد باعث شد تا از دوره دوم به بعد 
امکان حضور برای نمایندگان تفکرات متفاوت محدود شود. از سوی دیگر در دوره های 
بعد به تدریج در مجلس شورای اسلامی منافع عمومی جای خود را به منافع جناحی و 
سیاسی داد.  نظارت استصوابی هم بعد از اصلاح قانون اساسی در سال 6۸ به صورت 
رسمی در فرایند انتخاب نمایندگان مجلس شورای اسلامی مطرح شد که تاثیرات زیادی 

بر کیفیت مجالس ادوار بعدی داشت.

رهبر انقلاب در مراسم دانش آموختگی افسران دانشگاه امام حسین)ع(؛

ملت ایران در برابر آمریکا کوتاه نمی آید

یک کارشناس مسائل جهان عرب گفت: قطعا سیگنال های عربستان در قبال کاهش 
تنش با ایران متناقض است و این تناقض به نفع پیشبرد نیات صلح طلبانه نیست و به نظر 
می رسد اگر یک سیاست واحدی اتخاذ شود بهتر به نتیجه می رسد و به جای استفاده از این 

اقدام های مختلف کمی به بهبود فضا کمک خواهد کرد.
صباح زنگنه در ارزیابی اعزام نیرو از سوی ایالات متحده به عربستان سعودی و همزمانی آن 
با سفر عمران خان، نخست وزیر پاکستان به تهران با هدف میانجی گری میان تهران و ریاض 
گفت: اعزام نیرو از سوی آمریکا به عربستان به دو وجه می تواند صورت بگیرد؛ یکی اعزام 
نیروهای ناظر، مهندس برای مدیریت پروژه های الکترونیک این کشور هم در بحث پهپادها، 
رادار یا نیروهای پاتریوت می تواند باشد که اگر این نیروها اعزام شوند به این معنی خواهد 
بود که عربستان کارآمدی کافی را برای استفاده از این ابزارها ندارد و این نیروهای آمریکایی 

خواهند بود که این تسلیحات را هدایت می کنند. 
وی ادامه داد:  همچنین ممکن است اعزام تسلیحات جدید در دستور کار باشد که البته 
عربستان از نظر تسلیحاتی کمبودی از سلاح های آمریکایی ندارد اما اینکه واشنگتن بخواهد 
باز هم بنا به دلایلی سلاح های بیشتری به این کشور بفروشد دور از ذهن نیست. با این حال 

اینکه نیروی رزمنده به عربستان اعزام شود احتمال ضعیفی است. 
زنگنه افزود: علی ای حال این نیروها مقصر هر اقدامی شامل خرابکارانه و ضربه زننده ای 

خواهند بود که از سوی عربستان صورت بگیرد.
پذیرش نیروهای آمریکایی هیچ تحولی در منطقه ایجاد نمی کند

برای  این درخواست  آیا  این سوال که  به  این کارشناس مسائل جهان عرب در پاسخ 
اعزام نیرو از سوی عربستان با سیگنال های مثبت این کشور تناقض ندارد، گفت: قطعا 
سیگنال های عربستان متناقض است و این تناقض به نفع پیشبرد نیات صلح طلبانه نیست و 
به نظر می رسد اگر یک سیاست واحدی اتخاذ شود بهتر به نتیجه می رسد و به جای استفاده 

از این اقدام های مختلف کمی به بهبود فضا کمک خواهد کرد. 
وی افزود: البته پذیرش نیروهای آمریکایی چندان تغییر و تحولی در منطقه ایجاد نخواهد 
کرد؛ اما یک سیگنال منفی از سوی ریاض تلقی می شود چرا که نه به کارآمدی عربستان 

چیزی اضافه می کند و نه ترس و رعبی در تهران ایجاد خواهد کرد. 
زنگنه ادامه داد: بنابراین عقلایی تصمیمی گرفتن و عقلایی رفتار کردن و ارسال پیام های 
ما هنوز در فضای  نتیجه شود. همچنین  به  منتج  و مشخص است که می تواند  واحد 
رسانه های عربستان هم شاهد تغییر لحن نسبت به ایران نیستیم و این فضای رسانه ای است 

که می تواند پیش قراول تحول باشد. 
این کارشناس مسائل جهان عرب همچنین در پاسخ به این سوال که روز جمعه و در آستانه 
سفر نخست وزیر پاکستان به ایران با هدف میانجی گری، شاهد اقدام علیه نفتکش کشورمان 

بودیم؛ چه کسانی ممکن است برای کارشکنی در روند صلح چنین اقدامی را طرح ریزی 
کرده باشند، گفت: اولین نیروی مخربی که به نظر می آید عامل این اقدام باشد و سابقه هم 
در این زمینه داشته رژیم صهیونیستی است که حتی نسبت به متحد بزرگ خود، آمریکا و 

قراردادبسته با خودش یعنی مصر هم رحم نکرده است.
اسرائیل نزدیک شدن عربستان به ایران را بر نمی تابد

وی ادامه داد: این رژیم در آمریکا هم اقدامات متعددی انجام داده و به بصورت محرمانه 
ضربه هایی به تجهیزات آمریکایی زده تا برای مثال به فلان کشور در منطقه کمک نکند؛ یا 
شاهد بودیم که هواپیمای مصر را که حامل نیروهای زبده نیروی هوایی این کشور بود را 

هدف قرار داد. 
وی افزود: اسرائیل در حال حاضر نیز به دلایلی در دریای سرخ حضور داشته و با برخی 
کشورهای کوچک مشرف بر دریا مثل اریتره و جیبوتی مبادلات نظامی دارد و از تاسیسات 
این کشورها استفاده می کند و این کشورها می توانند متاسفانه به عنوان عقبه عملیاتی مورد 

استفاده این رژیم قرار بگیرند.
این کارشناس مسائل منطقه تاکید کرد: این رژیم، نزدیک شدن عربستان به ایران و حتی 
نزدیک شدن آمریکا به ایران را برنمی تابد و هرکار مخربی که این فضا را آلوده کند، انجام 

خواهد داد. 

صباح زنگنه:
سیگنال های متناقض ریاض به نفع پیشبرد نیات صلح طلبانه نیست

دبیر سیاسی جبهه ایستادگی ایران اسلامی با بیان اینکه خَلط 
مبحث، انحراف و سوء استفاده است که گفته شود اصولگرایان 
مخالف دولت هستند، گفت: اگر به آقای ناطق نوری تکلیف 
شود برای حضور در عرصه سیاسی می آید اما خودشان رغبتی 

ندارند و به ددنبال قدرت نیستند.
ایران  ایستادگی  جبهه  سیاسی  دبیر  کنعانی مقدم  حسین 
اسلامی در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایلنا، تحلیل خود از 
بین جریان های  رقابتی  و فضای  انتخابات پیش روی مجلس 
سیاسی را اینگونه بیان کرد: در آستانه انتخابات مجلس  شورای 
اسلامی که نقش مهمی در انتخابات ریاست جمهوری سال 
14۰۰ خواهد داشت،  رقابت ها نزدیک و شدیدتر خواهد بود 
و فاصله بین جناح ها از نظر شعارها و صف بندی  آرا شفاف تر 

خواهد شد.
با توجه به شرایط موجود اگر آقای روحانی بتواند در زمان باقی 
مانده دوره ریاست جمهوریش برنامه ای ارائه بدهد می تواند یک 
اثر تعیین کننده در انتخابات مجلس و ریاست جمهوری داشته 
باشد اما به  هر حال کارنامه  آقای روحانی مجموعه ای از اقدامات 
و عملکرد اصلاح طلبان، کارگزاران اعتدال گرایان و مستقلان 
است و اگر این کارنامه نمره قبولی نگیرد، نمی تواند در انتخابات 

آینده اثرگذار باشد.
وی در پاسخ به اینکه وضعیت انفعالی دولت و شرایط کشور به 
اصلاح طلبان نسبت داده می شود با توجه به این وضعیت اقبال 
عمومی مردم به جریان های سیاسی کشور را چگونه می بینید، 
گفت: اصلاح طبان سه راه بیشتر ندارند اول اینکه خط و خطوط 
و ارتباطشان را با آقای روحانی جدا کنند و از روحانی عبور کنند 
انتخابات  چراکه روحانی در دور بعد هم نمی تواند کاندیدای 

باشد.
دبیر حزب سبز ادامه داد: دوم اینکه به صورت یک جریان 
افراد جایگزین  دنبال طرح  به  روحانی  آقای  مخالف عملکرد 
برای ایشان باشند که قاعدتا باید نقد خودشان را با انتقاد از آقای 
روحانی مشخص کنند و سوم اینکه در انتخابات آینده بخواهند 
به صورت چراغ خاموش حرکت کنند و فعالیت چندانی نداشته 

باشند.
اصلاح طلبان باید رقابت را سنگین کنند

وی با بیان اینکه با توجه به توصیه هایی که آقای خاتمی به 
اصلاح طلبان مطرح کرده، قطعا آنها به سمت قهر کردن در 

انتخابات نخواهند رفت، گفت: اصلاح طلبان باید فعال برخورد 
کرده و رقابت را سنگین کنند و از طرفی نیز مرزبندی یشان را با  

آقای روحانی و کارگزاران بیشتر کنند.
نرسیدن  نتیجه  به  درمورد  اصول گرا  سیاسی  کنشگر  این 
وحدت اصول گرایان در انتخابات های گذشته و وضعیت فعلی 
آنها، گفت: در حال حاضر جریان اصولگرایی به یک ائتلاف 
حداقلی دست پیدا کرده است و در آستانه انتخابات هم ائتلاف 
انتخاباتی شکل خواهد گرفت اما همیشه بحثمان این است که 
نیاز به ائتلاف سیاسی داریم که پایدار باشد و قابلیت توسعه و 
رشد داشته باشد و تلاش ما بیشتر روی این موضوع است وگرنه 
ائتلاف حداقلی وجود دارد و ائتلاف انتخاباتی هم شکل خواهد 
گرفت. اما ما آن را کافی نمی دانیم و سعی می کنیم با روحانیت 
مبارز تلاش کنیم که ائتلاف سیاسی نیروهای انقلاب و ارزشی 

شکل بگیرد.
وی درباره حضور ناطق نوری در جلسه جامعه روحانیت مبارز 

گفت: حضور ایشان که مبارک است و تلاش جامعه روحانیت 
مبارز برای ائتلاف بین نیروی های انقلابی و ارزشی با تشکیل 
کمیته دعوت شکل گرفته است. این کمیته از اضلاع مختلف 
اصول گرایی دعوت می کند و پاسخ مثبت آقای ناطق نوری به این 
معنی بود که این تلاش موفق بوده و همچنین حضور آقای ناطق 

می تواند یک گام به سمت وحدت و هم دلی باشد.
کنعانی مقدم افزود: اگر ایشان ورود و فعالیت جدی برای این 
وحدت و همدلی داشته باشد دیگر اضلاع هم سعی می کنند 

همگرا شوند و اختلاف ها را کنار بگذارند.
اصول گرایان مخالف دولت نیستند اما نسبت به آن 

رقابت و نقد دارند
که  سوال  این  به  واکنش  در  اصول گرا  سیاسی  کنشگر  این 
آقای ناطق پیشتر رایزن دولت تدبیر و امید در قم بوده و از دولت 
حمایت کرده است، به نظر شما با حضور مجدد می خواهد در 
جریان اصول گرایی و صحنه سیاسی کشور نقش آفرینی داشته 

باشند؟، گفت: خَلط مبحثی وجود دارد، اینکه گفته می شود 
اصولگرایان مخالف دولت هستند یک انحراف و سوءاستفاده 
خودشان  تکلیف  را  دولت  از  حمایت  اصول گرایان  است، 

می دانند، همان طور که رهبری این موضوع را تاکید کرده اند.
وی با بیان اینکه در عین حالی که اصول گرایان مخالف دولت 
نیستند اما نسبت به آن رقابت و نقد دارند، گفت: فرق ما با 
اصلاح طلبان و کارگزارانی ها این است که آنها هر اقدام دولت را 
تایید می کنند و ترجیح می دهند آن را بپذیرند و مخالفت نکنند، 
اما ما اعتقادمان این است که هر اقدام دولت قابل نقد است در 
عین حالی که باید کمک کنیم در دوره بعد نیز با یکدیگر رقابت 

داریم و اصلا انتخابات بدون رقابت بی معنی است.
عضو شورای مرکزی خانه احزاب ادامه داد: آنهایی که خودشان 
را از الان پیروز میدان می دانند یا علم غیب دارند یا اینکه انتخاب 

مردم را منوط به حضور این افراد در صحنه می دانند!
وی افزود: باید فضای انتخابات به گونه ای تنظیم شود که هم 
مشارکت حداکثری ایجاد و انتخاب مردم معنادار باشد و هم اینکه 
رقابت، امنیت و کارآمدی لازم را داشته باشد و در صورتی که این 
موارد در انتخابات ما وجود داشته باشد قطعا انتخابات پرشوری 

خواهیم داشت.
دبیرکل حزب سبز درباره اینکه آیا حضور ناطق نوری به معنای 
نقش آفرینی در فضای سیاسی کشور است، گفت: ایشان در 
جلسات مختلف سعی بر این دارند که وحدت و انسجامی بین 
نیروهای انقلاب را ایجاد کنند و دنبال انتخابات و قدرت نیست، 
اما اگر به ایشان تکلیف شود و یا شرایط به گونه ای باشد که باید 
وارد صحنه شود این احتمال وجود دارد، اما خودشان رغبتی 

ندارند.
دشمن نمی خواهد سر به تن 

اصول گرا و اصلاح طلب باشد 
جریان  دو  نفی  و   ۹6 سال  شعارهای  درباره  مقدم  کنعانی 
دشمن  گفت:  شعار  این  از  سوم  جریان  استفاده  و  سیاسی 
نمی خواهد سر به تن اصول گرا و اصلاح طلب باشد و از طرفی 
فضای سیاسی کشور یک فضای باز است که حضور جریان های 
مختلف می تواند به توسعه و رشد سیاسی مردم بی انجامد و هیچ 
منعی وجود ندارد. وی تاکید کرد: اما اگر شعارشان این باشد که 
نه تو باشی و نه دیگری، غلط است؛ جریان سومی موفق است که  

بگوید هم اصلاح طلب باشد و هم اصولگرا.

حسین کنعانی مقدم:

اگر به ناطق نوری تکلیف شود می آید



مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم :

ورزش همگانی بانوان در ۱۱ بوستان قم 
توسعه می یابد

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با تاکید بر توجه 
به توسعه ورزش همگانی در بوستان های قم، گفت: تعداد بوستان های 
ویژه بانوان استان از پنج بوستان به 11 بوستان در حال افزایش است که 

در تمام این بوستان ها توسعه ورزش همگانی برنامه ریزی شده است.
ابوالقاسم مقیمی با بیان اینکه توجه به ورزش بانوان از جمله اولویت های 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم است، افزود: در فصل تابستان 

ویژه برنامه های »شادیانه« ویژه بانوان در پنج بوستان استان برگزار شد.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم ادامه داد: در 
این طرح ویژه برنامه هایی به صورت یک هفته در میان در قالب جشن، 
بازی و برنامه های ورزشی از ابتدای فصل تابستان آغاز و تا پایان سال 
ادامه دارد. مقیمی اظهار داشت: جشن های شادیانه علاوه بر بانوان، 
به صورت  شهری  هویت  تقویت  و  اجتماعی  نشاط  افزایش  به منظور 
عمومی در پارک های مناطق کمتر برخوردار استان در روزهای سه شنبه 
تا جمعه هر هفته در ایام تابستان برگزار  و با استقبال گسترده مردم مواجه 
شد. وی افزود: در نیمه دوم امسال به دلیل سرمای هوا، طرح شادیانه 
ویژه بانوان در سالن های ورزشی زیر نظر شهرداری قم برگزار می شود. 
به  اشاره  با  قم  شهرداری  ورزشی  هنری  فرهنگی  سازمان  مدیرعامل 
ایجاد 4۰ ایستگاه نشاط در مساجد استان، گفت: هدف از راه اندازی 
ایستگاه های نشاط با همکاری مساجد مناطق مختلف استان، تسهیل 
در دسترسی به فضاهای ورزشی، کاهش آسیب های اجتماعی، گسترش 
نشاط در جامعه با محوریت مساجد است. مقیمی ادامه داد: یکی از 
اهداف راه اندازی ایستگاه نشاط در مساجد قم، امکان بهره مندی بانوان 
محله های مختلف به مکانی برای ورزش و فعالیت های ورزشی است که 
این موضوع با همکاری مساجد در حال انجام می باشد. وی در ادامه 
افزود: به منظور توسعه ورزش همگانی، تلاش برای توسعه ایستگاه های 
ورزش صبحگاهی و عصرگاهی در بوستان های استان در دستور کار 

مشترک شهرداری و اداره کل ورزش و جوانان قم است. 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تاکید کرد

لزوم حساسیت بیشتر مالکین برای 
افزایش ایمنی پاساژها

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: 
بسیاری از پاساژهای شهر وضعیت ایمنی مطلوبی ندارند و نیاز است خود 
مالکین و هیئات امنا نسبت به ایمن سازی فضاهای تحت مالکیت خود 
حساسیت بیشتری داشته باشند. عباس جعفری با اشاره به وضعیت 
ایمنی بازارها و مجتمع های تجاری شهر قم، اظهار کرد: در سال های 
اخیر سازمان آتش نشانی اقدامات قابل توجهی هم در حوزه آموزش 
و پیشگیری و هم در راستای ایمن سازی بازارها و پاساژهای شهر انجام 
داده است. مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم 
با تاکید بر اینکه بخشی از وظیفه ایمن سازی در بازارها مرتبط با سازمان 
میراث فرهنگی  است، تصریح کرد: سازمان آتش نشانی براساس وظایف 
ذاتی خود وارد این موضوع شده است تا دغدغه ایمنی بازارها که محل 
تردد و تجمع مردم است حل شود. جعفری با بیان اینکه ساختمان های 
شهر اعم از بازارها، پاساژها و مجتمع های تجاری به سه دسته تقسیم بندی 
شده اند، افزود: این تقسیم بندی شامل ساختمان های پرخطر، متوسط 
و کم خطر که بر اساس پتانسیل، خطرپذیری آنها را دسته بندی کرده ایم. 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم بیان کرد: 
از پاساژهای شهر وضعیت ایمنی  اما بسیاری  کار در شهر آغاز شده 
مطلوبی ندارند و نیاز است خود مالکین و هیئات امنا نسبت به ایمن سازی 

فضاهای تحت مالکیت خود حساسیت بیشتری داشته باشند.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم :

3هزار سرویس مدرسه امسال 
دانش آموزان را جابجا می کنند

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: 
امسال 3 هزار خودرو به عنوان سرویس مدرسه خدمت رسانی می کنند.

مرتضی عزتی با بیان اینکه سال گذشته به حدود 2۰ هزار دانش آموز 
خدمات رسانی می شد، اظهار کرد: سال گذشته برای 1۹۸ مدرسه شهر 
و ۸1  ارائه می شد که 117 مدرسه دخترانه  خدمات سرویس مدرسه 
مدرسه دخترانه بود. مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی 
شهرداری قم با تاکید بر اینکه 2 هزار و 5۰۰ خودرو سال گذشته برای 
سرویس مدرسه به کار گرفته شده بود، گفت: روزانه 5 هزار سرویس 
امسال  اینکه  بیان  با  عزتی  دانش آموزان صورت می گرفت.  جابجایی 
تعداد دانش آموزان بهره مند از خدمات سرویس مدارس به 25 هزار نفر 
رسیده است، افزود: امسال 3 هزار خودرو به عنوان سرویس مدرسه 
خدمت رسانی می کنند. وی ادامه داد: آن دسته از اولیایی که باید تا پایان 
شهریور درخواست سرویس می دادند بخشی باقی مانده که کارهای آنها 
نیز در حال انجام است تا سرویس راه اندازی شود. مدیرعامل سازمان 
مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم با بیان اینکه هر سرویس 
مدرسه شامل 4 دانش آموز است که باید مسیر یکسانی داشته باشند، 
خاطرنشان کرد: زمانی که اولیا پس از آغاز سال تحصیلی درخواست 
سرویس می دهند هماهنگ کردن دانش آموزان برای راه اندازی سرویس 
کمی مشکل  می شود و اگر چهار دانش آموز هماهنگ نشود و هرچه 
تعداد کمتر باشد نرخ بالاتر خواهد رفت. عزتی با تاکید بر اینکه سه سال 
است که برابر با کارت و مشخصات خودرو باید دانش آموز سوار سرویس 
مدرسه باشد، گفت: اگر راننده ای بیش از این میزان دانش آموز سوار 

خودرو کند تخلف کرده و باید برابر با مقررات با او برخورد شود.

شهردار منطقه هشت قم  خبرداد

آغاز پروژه بهسازی و احداث معابر 
داخلی بوستان غدیر

شهردار منطقه هشت قم از آغاز پروژه بهسازی و احداث معابر داخلی 
بوستان غدیر خبر داد.

ابوالفضل مستقیمی با بیان اینکه رضایتمندی و رفاه حال شهروندان 
هدف اصلی مدیریت شهری در اجرای پروژه های مختلف می باشد، ابراز 
داشت: با توجه به اینکه سکوهای نشیمن در سایت غربی بوستان غدیر 
در سال گذشته احداث شد در سال جاری با هدف دسترسی مناسب به 

این سکوها اقدام به اجرای معابر فرعی این سایت کرده ایم.
وی در ادامه با اشاره به پیشرفت فیزیکی این پروژه بیان داشت: پروژه 
مذکور تاکنون بیش از45 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است و جهت 
اجرای کف مسیرها از جداول سنگی و موزائیک بتنی رنگی استفاده می 
شود. وی در ادامه با تاکید بر رعایت کیفیت مطلوب در پروژه ها اظهار 
داشت: در این طرح زیباسازی محیط و مبلمان شهری نیز در دستور کار 
قرار دارد و نسبت به نصب و اجرای نیمکت، شیرهای ظرفشویی، سطل 
زباله و کباب پز نیز اقدام خواهد شد. مستقیمی در ادامه برآورد اولیه 

هزینه اجرای این پروژه را 3میلیارد ریال عنوان کرد.

آغاز فعالیت کاروان خادمین شهرداری 
قم در مسیر نجف به کربلا

کاروان خادمین شهرداری قم که به منظور خدمات رسانی به زائرین 
حضرت اباعبدالله الحسین )ع( در مسیر نجف به کربلا به کشور عراق 
شهرنیوز، 12۰  گزارش  به  نمودند.  آغاز  را  خود  فعالیت  شدند،  اعزام 
نیروی ستادی و خدماتی شهرداری قم در قالب کاروان خدمات رسانی 
به زائرین حضرت اباعبدالله الحسین علیه السلام در مسیر نجف به کربلا 
وظیفه حفظ نظافت 1۰۰ عمود این مسیر را بر عهده خواهند داشت. 
خدمات رسانی این کاروان که روز پنجشنبه از شهر قم عازم عتبات عالیات 
شده اند، پس از انجام اعمال و زیارت در حرمین شریفین شهرهای نجف 
اشرف و کربلای معلی، از صبح یکشنبه فعالیت خود را آغاز نمودند. 
تامین نظافت 1۰۰ عمود مسیر پیاده روی عظیم نجف به کربلا از عمود 
1۰7۰ الی 117۰ بر عهده ی خادمین شهرداری قم خواهد بود. توزیع 
کارتن پلاست جهت جمع آوری زباله ها، آموزش موکب داران با اصول 
بهداشتی و نظافت محیط، نصب بنر و توزیع بروشورهای آموزشی بین 

زائرین نیز از دیگر اقدامات این کاروان خواهد بود.

انهدام بزرگترین باند فروش سئوالات کنکور
رئیس پلیس پایتخت گفت :  امسال توانستیم باند بزرگی که قصد فروش سئوالات کنکور را داشت 
و تعدادی از مسئولان نیز در آن حضور داشتند، منهدم کنیم.سردار حسین رحیمی روز یکشنبه در 
یکصد و هفتادمین جلسه شورای اسلامی شهر تهران اظهارداشت : همچنین 6 باند سرقت مسلحانه از 

بانک ها را با تلاش پلیس پیش از اجرای نیتشان منهدم کردیم.
رحیمی با اشاره به اینکه امنیت زنان در اولویت قرار دارد گفت: با تلاش پلیس و عملیات های پلیسی، 
دیگر شرور گردن  کلفتی که امنیت بانوان را به خطر بیندازد، در پایتخت نداریم.وی تاکید کرد: در همین 
راستا امسال ۹ نفر از اتباع افغان که برای بانوان ناامنی ایجاد کرده بودند را دستگیر کردیم. رئیس پلیس 
پایتخت در ادامه با بیان اینکه پلیس هر سه ثانیه یک تماس دارد گفت: نیمی از این تماس ها به عملیات 
منجر می شود و در طول 6 ماه اول امسال پلیس سه میلیون و 3۰3 هزار تماس منجر به عملیات داشته 

است. به گفته رحیمی روزانه 17 هزار پرونده در یگان های مختلف پلیس پایتخت تشکیل می شود.

اعتبار حوزه جوانان ۱۰ برابر شده  است
 معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: در سال ۹7 به حوزه جوانان 17۰ میلیارد تومان 
اعتبار تخصیص یافت که نسبت به 2 سال قبل از آن که 16 میلیارد تومان بود، بیش از 1۰ برابر بوده 
که این امر نشان دهنده توجه ویژه دولت به امور جوانان است. محمدمهدی تندگویان روز یکشنبه در 
نشست خبری که در سرسرای امید استانداری کرمانشاه برگزار شد اظهارداشت: سال گذشته حدود 
15 هزار میلیارد تومان وام ازدواج پرداخت شد و امسال پیش بینی می شود این مبلغ به 3۰ هزار میلیارد 
تومان برسد.تندگویان با بیان اینکه در سالجاری صف وام ازدواج به روز شده و در نهایت با یک ماه تاخیر 
پرداخت می شود و همچنین سقف پرداخت تسهیلات اشتغالزایی به جوانان را  1۰۰ میلیون تومان 

اعلام کرد که توسط بانک صندوق کارآفرینی امید با سود 2 و چهار درصد پرداخت می شود. 

تکذیب اظهارات منتسب به لاریجانی 
 اداره کل فرهنگی و روابط عمومی مجلس شورای اسلامی با صدور بیانیه ای اظهارات منتسب به 
علی لاریجانی درباره نحوه اجرای قانون رسیدگی به دارایی مسئولان را تکذیب کرد. به گزارش اداره کل 
فرهنگی و روابط عمومی مجلس شورای اسلامی، در پی انتساب خلاف واقع مطالبی در روز گذشته به 
علی لاریجانی  مبنی بر اظهار نظر وی درباره نحوه اجرای قانون رسیدگی به دارایی مقامات و مسئولان  
که از سوی برخی رسانه ها انتشار یافت، اداره کل فرهنگی و روابط عمومی مجلس با صدور بیانیه ای، 
ضمن تکذیب این خبر تصریح کرد: " رییس مجلس شورای اسلامی تاکنون هیچ گونه اظهارنظری 
درباره نحوه اجرای قانون رسیدگی به دارایی مقامات و  مسئولان نداشته و صرفا بر اجرای مر قانون 

یادشده تاکید کرده اند".

سه ماهواره جدید تا پایان سال پرتاب می شود 
 مهرداد بائوج لاهوتی سخنگوی فراکسیون مستقلان ولایی مجلس با اشاره به جلسه اعضای این 
فراکسیون با رئیس سازمان فضایی کشور، اظهار داشت: رئیس سازمان فضایی کشور در ابتدای این 
جلسه از پرتاب سه ماهواره جدید که هم ماهواره و هم پرتاب کننده هر دو با استفاده از توان داخلی 
کشور تولید شده اند تا پایان سال خبر داد.لاهوتی با بیان اینکه رئیس سازمان فضایی کشور در این 
جلسه درباره کاربرد ماهواره ها نیز توضیحاتی ارائه کرد، گفت: وی عنوان کرد که ماهواره ها می توانند 
کمک  مختلف  موارد  و  حوادث  بانکی،  شبکه های  نظامی،  حمل ونقل،  کشاورزی،  بحث های  در 
کنند.سخنگوی فراکسیون مستقلان ولایی با تأکید بر اینکه رئیس سازمان فضایی در تشریح دقت 
ماهواره های ایرانی نیز نکاتی را مطرح کرد، اضافه کرد: وی اظهار داشت دقت ماهواره های ایرانی یک 

تا پنج متر است و تلاش می شود به یک متر برسد.

کشف 7۰ هکتار زمین کِشت خشخاش
نائب رئیس فراکسیون مستقلین ولایی با تشریح نشست این فراکسیون با رئیس سازمان فضایی 
از کشف 7۰ هکتار زمین کِشت خشخاش توسط سازمان فضایی خبر داد و گفت: سازمان فضایی 
همچنین می تواند آخرین ساخت و سازهای غیرمجاز، تخریب جنگل و آتش سوزی جنگل ها را رصد 
کند. جعفرزاده ایمن آبادی  افزود: وی یادآور شد: سازمان در زمان وقوع سیل استان گلستان 3 بار 
مسیر سیل را گزارش داده است، همچنین به کمک استارت آپ ها گزارش هفتگی درباره جلبک هایی 
که برای شیلات مضر هستند را به سازمان شیلات ارائه می کنند. همچنین براری اعلام کرد که 

ماهواره ای با دقت یک متر در سال 14۰۰ در مدار قرار می گیرد.

یارانه مهرماه پنجشنبه واریز می شود 
 سازمان هدفمندی یارانه ها اعلام کرد: یکصد و چهارمین مرحله پرداخت یارانه نقدی در ساعت 
24 پنجشنبه )25 مهرماه( به حساب سرپرستان خانوارها واریز می شود. مبلغ یارانه دریافتی هر یک 
از مشمولان دریافت یارانه نقدی همانند نوبت های گذشته 455 هزار ریال است.افزون بر یارانه ها، 
افزایش حداقل مستمری خانوارهای مددجویان تحت حمایت کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان 

بهزیستی کشور نیز پنجشنبه )25 مهر( واریز می شود که بلافاصله امکان برداشت آن وجود دارد.

دادستان کل کشور: پنج قاضی فاسد عزل شدند 
حجت الاسلام منتظری  دادستان کل کشور گفت: برای از بین بردن جرم باید دستگاه قضایی از 
آلودگی مبرا باشد و هیچ تعارفی هم با هیچ کس در هیچ سمتی نیست به طور مثال روز شنبه پنج قاضی 

فاسد را از دستگاه قضا جدا کردیم.

با توجه به در پیش بودن فصل بارندگی

آیا مشکلات آبگرفتگی درشهرقم مرتفع شده است؟

همه ساله با شروع فصل بارندگی شاهد آبگرفتگی های زیادی در نقاط مختلف شهر قم هستیم که 
بروز این مشکل  برای برخی نقاط شهر سابقه طولانی دارد و برای رفع آن ،تاسال قبل اقدام اساسی 
انجام نشده بود ودرهنگام بارندگی شاهد بسته شدن برخی از معابر و میادین شهر بوده ایم. با توجه به 
این سابقه می طلبد که مدیران شهری علاج واقعه را قبل از وقوع انجام دهند تا با رفع مشکلات نقاطی 
که در سطح شهر دچار آبگرفتگی در سال های قبل بوده اند ، شاهد سهولت عبور و مرور و آسایش 
شهروندان و جلوگیری از به زحمت افتادن نیروهای خدماتی شهرداری قم در فصول بارندگی باشیم. 
حل این سئوال مطرح می شود که آیا تمهیدات لازم برای تکرار این مشکل هرساله اندیشیده شده 
است؟ در صورت اتخاذ تصمیمات لازم جهت رفع این مشکل شهری جای بسی تقدیر و تشکر دارد. اما 
درغیر این صورت باید در جهت رفع مشکلات نقاط بحرانی در این فرصت اندک تدابیر لازم اندیشیده 

شود وگرنه باز شاهد تکرار آبگرفتگی های سال های پیش خواهیم بود. 
 

عضو هیئت رئیسه شورای  شهر قم: 

دخالت های خارج از شورا در قم زیاد است
عضو هیئت رئیسه شورای  شهر قم با انتقاد از تأخیر در اجرای پروژه شهیدان برقعی و دخالت های 
غیرمسئولانه در مدیریت شهری، گفت: متأسفانه دخالت های خارج از شورا در قم زیاد است. محمود 
مسگری ،با انتقاد از تأخیر در اجرای پروژه شهیدان برقعی و دخالت های غیرمسئولانه در مدیریت 
شهری، اظهار داشت: متأسفانه دخالت های خارج از شورا در قم زیاد است اما در شهرهای دیگر مانند 
یزد، شیراز، کرمان و کاشان که پروژه های احیای بافت های فرسوده و تاریخی پیشرفت داشته، به این 
دلیل است که دخالت های کمتری وجود دارد. وی با تأکید بر اینکه ممکن است بخش زیادی از این 
دخالت ها قانونی باشد، افزود: ما در قم با فشار در این موضوع رو به رو هستیم که گاهی برخی افراد 
صاحب نفوذ نسبت به تعیین اولویت ها مداخله دارند. سخنگوی شورای اسلامی شهر قم در گفت و 
گو با تسنیم  تصریح کرد: حتی برخی از افراد که قول هایی را در انتخابات به مردم داده اند، فشارهایی 
را به مجموعه مدیریت شهری می آورند تا آن قول ها جامعه عمل پوشانده شود و این در تغییر و تعیین 
اولویت  طرح های عمرانی وجود دارد. وی با اشاره به اینکه معتقدم که اگر از جایگاه علما و مراجع نیز 
به درستی استفاده شود، یک فرصت است و نه تهدید، خاطرنشان کرد: ما بومی قم هستیم و این 
موضوعات را به خوبی لمس کرده ایم که وجود علما برای قم یک فرصت است. عضو هیئت رئیسه شورای 
اسلامی شهر قم اضافه کرد: برخی مدیران کم کاری های خود را به واسطه وجود معارضین خاص عنوان 
می کنند؛ هرچند که در بعضی از موضوعات ممکن است برخی آقازادگان مداخله داشته باشند اما 

وقتی مستقیم با علما صحبت می کنیم، وجود آن ها را فرصت می بینیم.

 مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد

پلمب یک شرکت های مسافربری متخلف 
مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: این اداره کل نظارت بسیار جدی نسبت به 
فعالیت شرکت های حمل ونقل دارد و در این زمینه یکی از شرکت های مسافربری متخلف که توسط 

زائران تخلف آن گزارش شد پلمب شد.
 ابوالفضل جمالی اظهار داشت: در تمام اوقات اجرای طرح ساماندهی سفرهای اربعین ،کارشناسان 
حوزه معاونت حمل ونقل، نسبت به بازرسی و کنترل ناوگان عمومی حمل مسافر در پایانه های مسافری 
، پاسگاه های پلیس راه و مبادی جاده ای استان نظارت دارند. وی افزود: مردم می توانند شکایات 
گران فروشی بلیط را با سامانه تلفنی 141 درمیان بگذارند و همچنین انتقادات و پیشنهادت خود را 
به سامانه پیام کوتاه 3۰۰۰141 ارسال کنند.مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم تصریح 
کرد: با توجه به در پیش بودن مراسم اربعین حسینی و حجم بالای سفرهایی که از استان قم به  مقصد 
مرز مهران و دیگر مرزهای مشترک عبوری با کشور عراق انجام می شود نظارت بر عملکرد شرکت های 
حمل ونقل بیشتر شده است. جمالی ادامه داد: اداره کل راهداری و حمل ونقل استان نظارت بسیار 
جدی نسبت به فعالیت شرکت های مسافربری دارد و در این زمینه یکی از شرکت های متخلف که توسط 
زائران تخلف آن گزارش شد پلمپ شد. وی خاطرنشان کرد: این شرکت مسافربری به دلیل عدم رعایت 
قوانین و مقررات حمل ونقل و همچنین عدم ارائه خدمات مطلوب به زائران و مسافران و تأخیر بیش از 

یک ساعت در سرویس تعطیل و پروانه آن باطل شد.

طرح:سجادجعفری

حذف یارانه ثروتمندان دست قاچاقچیان را رو کرد!

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir۹۰عيون أخبار الرضا)ع( : ج۲، ص۳۶، ح

امام صادق علیه السلام :

صاحب امتياز و مدیرمسئول: حيدر ضيغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبير: حسين عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غير دولتی، آئين نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: ۳۲۹۰۳۲۰۹ - ۳۲۹۰۶1۶۰ صندوق پستی: ۳7185/44۹5 

نشانی:قم- بلوارشهيد صدوقی،کوچه ۲1مميزیک پلاک 47

اذان صبح: 4/48 طلوع آفتاب: 06/10 اذان ظهر:11/35 اذان مغرب: 17/53

ب(
زتا

رو
ی۳)

هر
مش

پ ه
چا

۰۲
1-

44
54

5۰
7۶

تر
گس

شر 
ع:  ن

وزی
از بدیها دوری کنید تا ت

عمرتان طولانی شود.
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سخنگوی ستاد حذف یارانه با بیان اینکه نصف معترضان به 
حذف یارانه نقدی مسئولیت تراکنشها را نپذیرفتند، گفت: در 
موضوع سوء استفاده از کارتهای بازرگانی یک بارمصرف یک 
سری اسناد و املاک نیز به نام افراد محروم ثبت شده بود تا رد 
سودجویان پاک شود.

قم  شهر  گفت:  مدرسین  جامعه  عالی  شورای  رئیس 
مسائل، مشکلات و ملاحظات مختص به خود را دارد که 

باید موردتوجه خاص مسؤولان قرار گیرد.
جدید  کل  رئیس  دیدار  در  یزدی  محمد  الله  آیت 
دادگستری استان قم اظهار کرد: قم مرکز حوزه و جهان 
تشیع است و دارای شرایط و خصوصیات ویژه ای است که 

آن را از دیگر استان ها متمایز می کند.
مرقد  داد:  ادامه  مدرسین  جامعه  عالی  شورای  رئیس 
مطهر حضرت فاطمه معصومه »سلام الله علیها«، مسجد 
طلاب  حضور  علمیه،  حوزه  مرکزیت  جمکران،  مقدس 
در حال تحصیل در رشته های مختلف و زائران فراوانی که 
از شهرهای مختلف کشور و خارج از کشور به این شهر 

رفت وآمد می کنند مسائل، مشکلات و ملاحظات مختص 
به خود را دارد که باید موردتوجه خاص مسؤولان قرار گیرد.

آیت الله یزدی با اشاره به وجود مراجع معظم تقلید در قم 
افزود: وجود مراجع عظام تقلید »دامت برکاتهم« یکی دیگر 
از مزایا و ویژگی های استان قم است که لازم است ضمن 
حفظ احترام جایگاه مرجعیت در پیشبرد و بهبود کارها از 

رهنمودهای مراجع به خوبی بهره برد.
اشاره  با  پایان  در  مدرسین  جامعه  عالی  شورای  رئیس 
مجدد به ویژگی های شهر مقدس قم ابراز کرد : معتقدم 
به ویژه در قم باید  قضاتی به کار گرفته شوند که از تجربه  
خوب و بالایی برخوردار باشند تا بتوانند با رعایت شرع و 
مواد قانونی، به شکلی مستند و محکم اقدام به صدور حکم 

کنند.
رئیس کل جدید دادگستری استان قم :

در تلاشیم اوقات دادرسی را به حداقل زمان 
قانونی برسانیم 

ابراز  با  دیدار  این  ابتدای  در  مظفری  حجت الاسلام 
افتخارات  از  گفت:  به دست آمده  فرصت  از  خرسندی 
سال  در  کارآموزی  دوران  گذراندن  و  حضور  این جانب 
1371 در استان قم و در دوره ریاست حضرت عالی بر قوه 
قضائیه است. هم چنین سال ها در سمت رئیس دادگستری 
شهرستان در شهر کریمه اهل بیت توفیق خدمت داشته ام 
و هم اکنون نیز افتخار می کنم که مجدداً توفیق خدمت 
در شهر مقدس قم در کارنامه خدمتگزاری ام ثبت می شود 
و یقیناً ارشاد و راهنمایی های حضرت عالی، علما و مراجع 

معظم راهگشای کارهای این جانب خواهد بود.
رئیس کل جدید دادگستری استان قم در ادامه ضمن 
ارائه گزارشی از اقدامات اخیر دادگستری استان افزود: در 
سیستم قضایی کنونی یکی از مشکلات، اطاله دادرسی 
زمان  حداقل  به  را  دادرسی  اوقات  تلاشیم  در  که  است 
قانونی برسانیم و در حال حاضر اصلاح ساختار تشکیلاتی 

و بهبود آن در دستور کار است
وی هم چنین از سازوکار جدید و مناسبی که برای پذیرش 
اعاده دادرسی بر اساس ماده 477 تنظیم شده و سرعت 
بسیار خوبی که در رسیدگی به این گونه پرونده ها ایجادشده 
خبر داد. مظفری افزود: با توجه به ظرفیت های موجود در 
قم متقاضی خدمت قضاوت در قم زیاد است لیکن سعی 
می کنیم نیروهایی را در قم به کارگیری کنیم که از علم، 

مهارت و تجربه ی بالایی برخوردار باشند.

آیت الله محمد یزدی در دیدار رئیس کل جدید دادگستری استان قم :

مسؤولان به ملاحظات خاص شهر قم توجه کنند

مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: طرح رتبه بندی مرغ با هدف افزایش کیفیت محصولات 
طیور در کشتارگاه مرغ این استان آغاز شد.

مهدی رفیعی محمدی افزود: قبل از اجرای این طرح، کشتارگاه ها به سه رتبه »بی«، »آ« و »آ 
پلاس« تقسیم بندی شده اند که کشتارگاه های با رتبه »بی« دارای پروانه دامپزشکی هستند، 

کشتار را طبق روال قبل انجام می دهند و تمام استانداردهای کشتار را دارند.
وی اضافه کرد: کشتارگاه های گروه »آ« علاوه بر دارا بودن پروانه بهداشتی دامپزشکی، این 
کشتارگاه ها باید خط تخلیه اندرونه اتوماتیک داشته باشند و امعا و احشاء طیور با دستگاه 
تخلیه شود و همچنین دستگاه تنظیم وزن داشته باشند که طیور را با وزن های مختلف 
جداسازی نمایند. وی ادامه داد: کشتارگاه های »آ پلاس« علاوه بر دارا بودن پروانه سازمان 
دامپزشکی، دستگاه تخلیه اتوماتیک و تنظیم وزن، باید چیلرهای آبی را حذف کنند و 

خنک سازی لاشه فقط از طریق هوای سرد در اتاق های پیش سرد انجام می شود.
توسط  طیور  کشتارگاه های  تمامی  طرح،  این  اجرای  از  قبل  کرد:  خاطرنشان  رفیعی 
دامپزشکی کشور بازدید و ممیزی شده است که در حال حاضر در استان قم کشتارگاه بهاران 
فعال است که پس از بازدید در دسته »آ« رتبه بندی شد. وی بیان کرد: در ادامه این طرح، مرغ 
نیز به سه رتبه »بی«، »آ« و »آ پلاس« تقسیم بندی شده که رتبه »بی« شامل مرغ هایی است 
که در کشتارگاه های »بی« یا »آ« کشتار می شوند و مشمول تخلیه اتوماتیک نیستند و امحا و 

احشاء آن ها به صورت دستی تخلیه می شود. وی افزود: مرغ های رتبه »آ« باید در کشتارگاه 
»آ« کشتار شوند و تخلیه اندرونی آن ها به صورت اتوماتیک انجام می شود. مدیرکل دامپزشکی 
قم اضافه کرد: مرغ »آ پلاس« مرغی است که علاوه بر این که در کشتارگاه آپلاس باید کشتار 
شود، این مرغ ها در خصوص باقی مانده های آنتی بیوتیک در طول دوره باید مستندات 
آزمایشگاهی داشته باشند و تخلیه اندرونی آن ها به صورت اتوماتیک صورت گیرد و اجازه 
عرضه بازار دارند. به گفته وی، مرغ ها در همه گروه ها با وزن بین یک کیلو و 3۰۰ تا 2 کیلو 
و 2۰۰ اجازه عرضه به بازار خواهند داشت و مرغ هایی با وزن بالاتر، باید به مراکز قطعه بندی 
و بسته بندی عرضه می شود. وی با بیان این که قیمت این سه گروه مرغ هنوز قیمت گذاری 
نشده و در حال بررسی است، خاطرنشان کرد: وضعیت رتبه بندی تمام مرغ هایی که از سایر 
استان ها وارد قم می شوند،  با دقت بررسی می شود. رفیعی ارتقاء ماندگاری و کیفیت بهداشتی 
مرغ را از مزیت های این طرح برشمرد و گفت: تخلیه امعا و احشاء مرغ به صورت اتوماتیک، 
باعث بهداشتی تر شدن شرایط تخلیه می شود و آلودگی های لاشه کاهش می یابد. وی افزود: 
ارتقاء وضعیت و ساختار کشتارگاه ها و همچنین ایجاد رقابت سالم بین کشتارگاه ها از دیگر 
اهداف اجرای این طرح می باشد. وی افزود: مدت ماندگاری مرغ گروه »آ پلاس« و »آ« 
یک ساله و گروه »ب« 6 ماه می باشد. در حال حاضر پنج میلیون و 3۰۰ هزار قطعه طیور در قم 

در حال تولید است؛ 6 درصد تولید تخم مرغ کشور در استان قم صورت می گیرد.

مدیرکل دامپزشکی استان قم  خبرداد

آغاز طرح رتبه بندی مرغ در کشتارگاه قم 

مدیرکل امور مالیاتی استان قم گفت: از سال گذشته تاکنون یک هزار و 22۰ میلیارد 
استان  این  در  مالیات  بانکی،  تراکنش های  و  مالیاتی  فرارهای  کشف  محل  از  ریال 

وصول شده است.
که  پرونده شناسایی شد  از سه هزار  بیش  افزود: سال گذشته  امدادی فرد  سهراب 

قسمتی وصول شده و قسمت دیگر در حال رسیدگی و وصول است.
وی اضافه کرد: پارسال یک پرونده فرار مالیاتی با همکاری دستگاه نظارتی، انتظامی و 
قضایی استان کشف شد که میزان آن 33۰ میلیارد ریال و برابر با مالیات 2۸ هزار مودی 
مالیاتی استان قم بوده است. وی ادامه داد: امسال نیز یک پرونده فرار مالیاتی به مبلغ 
یک هزار و۸۰۰ میلیون ریال کشف شده است و در مرحله رسیدگی قرار دارد. امدادی فرد 
بیان کرد: فرارهای مالیاتی و تراکنش های بانکی مودیان مالیاتی به خوبی بررسی می شود 
و اگر تفاوتی مشاهده شود، مالیات آن ها به صورت کامل و قانونی دریافت می شود. 
وی افزود: فرارهای مالیاتی با همکاری دستگاه های قضایی، انتظامی و اطلاعاتی و 

همچنین تحقیقات میدانی کشف می شود که سال گذشته بیش از 2 هزار پرونده فرار 
مالیاتی در صنوف مختلف با کمک تحقیقات میدانی کشف شد. وی تاکید کرد: باید 
در مسیر مبارزه با کسانی که به جامعه و قانون بی احترامی می کنند و از سوی دیگر 
منفعت و امکانات کشور به خوبی استفاده می کنند، ولی نمی خواهند مالیات را پرداخت 
کنند، حرکت کنیم. امدادی فرد گفت: میزان مالیات وصول شده در قم نشان می دهد 
شهروندان این استان قانونمند و همراه با سازمان مالیاتی هستند. وی بابیان این که فرار 
مالیاتی خط قرمز سازمان مالیاتی است، گفت: کارگروه مبارزه با فرار مالیاتی با حضور 
بازرسی،  دیوان محاسبات،  دستگاه هایی ازجمله دستگاه قضا، اطلاعاتی، سازمان 
 سازمان برنامه وبودجه و اداره کل امور مالیاتی تشکل شده و با فرار مالیاتی به شدت برخورد 
می شود. وی تاکید کرد: هرگونه کتمان نسبت به درآمد واقعی نیز جرم محسوب شده و 
جرایم سنگینی برای آن  وضع شده است. در حال حاضر بیش از 4۰ هزار مودی مالیاتی 

در بخش مشاغل، کسبه و بازار در قم فعالیت دارند.

مدیر امور مالیاتی استان قم خبرداد

وصول یک هزار و 22۰ میلیارد ریال فرار مالیاتی 

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم گفت: مردم می توانند 
و  از اجرا نشدن مقررات ملی ساختمان  هرگونه شکایت 
تخلفات ساختمانی را از طریق سامانه کشوری نظارت عالیه 

ماده 35 گزارش دهند.
حسن صبوری با بیان این مطلب گفت: سامانه کشوری 
https://snam.mrud.( نظارت عالیه ماده 35 به نشانی
ir( راه اندازی شده است که در این سامانه بخشی به عنوان 
ثبت شکایات مردمی ایجاد گردیده که شاکیان اعم از مالك، 
مهندس و سایر اشخاص حقیقی و حقوقی می توانند با ورود 
به سامانه مذکور اقدام به ارسال مستندات و موارد مرتبط با 
عدم رعایت مقررات ملی ساختمان در پروژه های مشمول 

قانون نظام مهندسی را به اداره کل راه و شهرسازی استان 
ها گزارش نمایند. وی افزود: شکایت ثبت شده مستقیما 
بر روی کارتابل معاون شهرسازی و معماری و رییس اداره 
نظام مهندسی و مقررات ملی ساختمان و مسئول نظارت 
عالیه اداره کل راه و شهرسازی قم قابل رویت بوده و مورد 
پیگیری قرار می گیرد و در اسرع وقت به اطلاع متقاضی 
خواهد رسید. صبوری ادامه داد: متقاضی نیز می تواند از 
طریق سامانه مذکور شکایت خود را پیگیری نموده و تمام 
مراحل ذکر شده توسط کارشناس محترم دفتر مقررات 
ملی و کنترل ساختمان وزارت راه و شهرسازی کنترل و 
پیگیری می شود. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در 

پایان خاطرنشان کرد: بر اساس ماده 35، مسئولیت نظارت 
عالیه بر اجرای ضوابط و مقررات شهرسازی و مقررات ملی 
ساختمان در طراحی و اجرای تمامی ساختمانها و طرح 
و  ضوابط  اجرای  که  شهری  عمرانی  و  شهرسازی  های 
مقررات مزبور در مورد آنها الزامی است؛ بر عهده وزارت راه 
و شهرسازی خواهد بود و در صورتی که در حین بازدیدها 
به تخلفی برخورد نماید، با ذکر دلایل و مستندات دستور 
اصلاح یا جلوگیری از ادامه کار را به مهندس مسئول نظارت 
و مرجع صدور پروانه ساختمانی ذیربط ابلاغ نماید و تا رفع 
تخلف، موضوع قابل پیگیری است. در اجرای این وظیفه 

کلیه مراجع ذیربط موظف به همکاری می باشند.

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم:

شهروندان قمی هر گونه تخلفات ساختمانی را گزارش دهند

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تاکنون 4 هزار 
و 690 بیمار توسط پزشکان در موکب درمانی قرارگاه اربعین 
علوم  دانشگاه  عمومی  روابط  گزارش  به  اند.  شده  ویزیت 
پزشکی قم، دکتر محمدرضا قدیر با اشاره به خدمات رسانی 
همت  به  موکب  این  گفت:  اربعین  قرارگاه  درمانی  موکب 
خیرین و با نظارت و پشتیبانی دانشگاه علوم پزشکی قم در 
مصلی قدس دایر است و به زائران حسینی خدمات رسانی 

می کند. وی بیان داشت: در موکب درمانی پزشکان عمومی 
و برخی از متخصصان بر اساس شیفت های تعریفی، حضور 
داشته و به صورت رایگان اقدام به ویزیت می کنند و در صورتی 
که بیماری نیاز به حضور در مراکز درمانی داشت، از طریق 
دانشگاه  سرپرست  گیرد.  می  صورت  اعزام  اورژانس 115 
علوم پزشکی قم گفت: از زمان شروع این موکب تا به امروز 
4 هزار و 690 نفر توسط پزشکان ویزیت شده اند که اغلب 

آنها زائران دیگر کشورها بوده اند. دکتر قدیر گفت: همچنین 
شش نفر از بیماران نیز، به عنوان بیمار بدحال تشخیص داده 
شدند که به بیمارستان های سطح شهر ارجاع داده شده و 
روند درمانی آنها در حال پیگیری است. وی با اشاره به تامین 
داروی مورد نیاز موکب درمانی قرارگاه اربعین در مصلی قدس 
گفت: تاکنون 900 میلیون ریال دارو دارو توسط خیرین حوزه 

سلامت، تهیه و در اختیار موکب قرار گرفته است.

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم :

بیش از 45۰۰ زائر در موکب درمانی قم ویزیت شدند


